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خانه  هنر   میرا

وزیر امور اقتصادی و دارایی:
نحوه پرداخت سود سهام عدالت بستگی 

به شرکت های سرمایه پذیر دارد

مخبر:
وع کار با مشکلات غیر عادی  دولت در شر

مواجه بود

 تفاوت نگاه دو دولت به اربعین
 تسهیلات سفر اربعین خوب است

 اما عادلانه نیست

 قرارداد تمدید و افزایش صادرات گاز ایران 
به ارمنستان امضا شد
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صفحه 5

 بحران اوکراین، وضعیت راهگذارهای آسیایی 
و فرصت های ایران

علیرضا میریوسفی  بعد از جنگ اوکرایــن، اهمیت راهگذر )کریدور( میانی 
شامل کانال زنگزور مضاعف شده اســت و این موضوع می تواند تهدیدی برای 

ایران، کشورهای آسیای میانه، روسیه و حتی هند تلقی شود. 

یادداشت

وایت می شود فیلمی که تماما در سطح ر
سارا بقایی  مشــکلی که پیشــتر و به کرات در مورد فیلم های ایرانی وجود 
داشــته و نقد منتقــدان را برمی انگیخت این بــود که فیلم نامــه هایی که به 
خوبی شــروع می کنند به خوبی تمام نمی کنند و پایان بندی ضعیف یکی از 

پرتکرارترین مشکلات در تولیدات سینمایی بود. 

دیدگاه

تسهیلات

مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 
صنایع پیشــرفته ابراز امیدواری کرد که سرمایه 
صندوق تا پایان سال به پنج همت برسد و گفت 
که در این صورت سقف تسهیلات از ۲۵ به ۱۰۰ 

میلیارد تومان خواهد رسید.
محسن نادری منش، با بیان اینکه عملکرد سال 
قبل صندوق در ارائه تســهیلات نسبت به سال 
۱۴۰۰ حدود ۳ برابر شــده، گفت: هدف گذاری 
امســال افزایش ســه برابری عملکرد صندوق 
نسبت به سال قبل اســت که یعنی تسهیلات و 

ضمانت ها نزدیک به دو همت ارائه کنیم.
نادری منش ابــراز امیدواری کرد که ســرمایه 

صندوق تا پایان سال به پنج همت برسد و گفت: 
در حال حاضر سرمایه صندوق نزدیک به ۱۰۰۰ 

میلیارد تومان است.
مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه 
صنایع پیشــرفته با بیــان اینکــه ارزش افزوده 
بخــش صنعت و معــدن حــدود ۲۰۰۰ همت 
است، گفت: در سال حدود ۲۰۰ همت نیاز مالی 
صنایع هایتک کشور اســت. اما سرمایه صندوق 
تا چند سال پیش فقط ۱۲۵ میلیارد تومان بود، 
الآن نزدیک بــه یک همت اســت و برنامه ریزی 
کردیم تا پایان ســال به پنج همت برسد.به گفته 
این مقام مسئول در صورتی که سرمایه صندوق 

تا پایان سال به پنج همت برسد سقف تسهیلات 
از ۲۵ به ۱۰۰ میلیارد تومان خواهد رسید.

وی همچنین بــا بیان اینکه چون ریســک این 
بخش بالا است، نظام بانکی هم خیلی در تامین 
مالی صنایع پیشــرفته نقش ندارد و در دنیا هم 
تامین مالی این بخش بیشــتر بر عهده نهادهای 
تخصصی اســت، گفت: دسترســی به دانش و 
فنــاوری روز، تجهیزات خــاص و تراکنش های 
مالی به دلیل شــرایط تحریم و همچنین حفظ 
نیــروی انســانی از جمله چالش هــای صنایع 
پیشرفته است. اما اســتقبال در داخل از صنایع 

پیشرفته بهتر شده است.

سمیه رسولی  عضو اتاق ایران با اشاره به جذب 
۶ میلیــارد دلار از منابع بلوکه شــده گفت: این 
کار خوبی اســت اما ما می توانســتیم در شرایط 

اقتصادی بهتری باشیم.
آرش علوی در مورد آزادســازی منابع بلوکه شده 
ایران در کره جنوبی، اظهار داشــت: از چند منظر 
می توان به این موضوع نگریســت؛ اگر نگاه کوتاه 
مدت داشته باشــیم به هر حال هر بخشی از منابع 
و ثروت بلوکه شده کشــور برگردد و استفاده شود 
اتفاق مثبتی است ولی اگر دید بزرگ تری داشته 
باشیم که تصویر هزینه- منفعت است، فقط نباید 

به عدد نگاه کرد.
عضو هیــأت نمایندگان اتــاق بازرگانــی ایران 
افزود: پولی که گرفته ایــم از مدت ها قبل طلب ما 
بوده که باید بررسی شــود به چه دلایلی این پول 
را نگرفته ایم؛ بحث تحریم ها یک موضوع اســت و 
بحث دیگر اینکه در جریــان تحریم ها مذاکراتی 
انجام شده بود اما نتوانسته بود منجر به آزادسازی 

اموال بلوکه شود.
وی ادامــه داد: بحث دیگری که وجــود دارد این 
اســت که به علت تفاوت نرخ تســعیر واحد پول 
کشور کره به دلار آمریکا به گفته رئیس کل بانک 
مرکزی یک میلیارد دلار پریده اســت؛ همچنین 
ما بابت آزادســازی این پول به صورت مستقیم و 

غیرمســتقیم چه هزینه هایی می دهیم یک بحث 
دیگر است و نکته دیگر نحوه آزادسازی پول بلوکه 

شده و ارسال پول به کشور ثالث است.
علوی در پاسخ به این ســوال که با توجه به اینکه 
با ایــن ارز قرار اســت دارو و کالای اساســی وارد 
شــود، آیا دســت دولت برای تأمین ارز صنایع و 
بخش تولید بازتر خواهد شــد یا خیر، گفت: به هر 
حال از نظر تئوری این ســخن درســت است زیرا 
اگر با دید کوتاه مدت بنگریــم مبنی بر اینکه یک 
کاســه ای داریم که حال قرار است ۶ میلیارد دلار 
منابع به این کاسه ریخته شــود طبیعتاً می تواند 
به خروجی ها کمک کند اما بــاز نگاه کنید که این 
کاسه ای که از سال ۱۳۹۷ درست شده تا به امروز 
با سیاست های اشــتباه ارزی که بخش اعظم آن 
مربوط به عملکرد دولت و بانک مرکزی می شود، 

حجم این کاسه کوچک شده است.
وی افــزود: در واقع بســیاری از خریدهای مجاز 
کشــور زمان زیادی معطل می شوند تا ارز بگیرند. 
در صورتی که اگر ورودی این کاســه ما بیشــتر 
بود که توانش را هم داشــتیم طبیعتاً امروز با این 

مشکلات مواجه نبودیم.
علوی گفت: نرخ ارز از سال ۹۷ به این سو ۱۵ برابر 
شده است، بنابراین ارزش و مقدار صادرات کشور 
باید یک رشــد قابل توجهی می کرد اما این اتفاق 

نیفتاده است؛ همچنین در بسیاری از بخش ها به 
ویژه بخش هایی که خصوصی هستند شاهد عدم 
رشد و بعضاً کاهش هســتیم. رشد صنعتی بیشتر 
مربوط به مواد خام و مواد خــدادادی مثل فلزات 

و… است.
عضو هیأت نمایندگان اتــاق بازرگانی ایران ادامه 
داد: همچنین دو اتفاق دیگر در این سال ها افتاد؛ 
تقاضای واقعی برای ارز از ســوی بانک مرکزی و 
دولت با محدودیت و ممنوعیت ثبت ســفارش ها 
ســرکوب شــد. اتفاق دوم نیز مربوط به عملکرد 
دولت ها می شود که باعث افزایش تقاضای کاذب 
ارز شده است. مردم ارزی را می خرند که نیازی به 

آن ندارند.
علوی یادآور شد: صادرات به علت مشکلات تعهد 
ارزی و تنــگ نظری بانک مرکزی دچار مشــکل 
شده است؛ در واقع یا رشد نکرده یا حتی در بعضی 

از بخش ها کوچک شده است.

سقف تسهیلات صنایع پیشرفته به ۱۰۰ میلیارد تومان می رسد
تاثیر آزادسازی دلارهای بلوکه شده بر اقتصاد

صفحه 3 دست دولت را برای پرداخت طلب کشاورزان بسته اید

آگهی مناقصه
 و تجدید مناقصه عمومي

سید محمد میرزمانی شهردار گلستان

 شهرداری گلستان در نظر دارد بر اساس مصوبات شورای شهر و آیین نامه مالی شهرداریها و بودجه مصوب سال ۱۴۰۲ 
نسبت به برگزاری مناقصه عمومی با مشخصات ذیل اقدام نماید. کلیه مراحل برگزاری از دریافت و تحویل اسناد مناقصه تا 
بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

سپرده شرکت در مناقصه اعتبار پروژهموضوععنوان

2/400/000/000 ریال72/000/000/000 ریالساماندهی آبهای سطحی محور شمالی آیت اله سعیدیمناقصه عمومی

2/500/000/000 ریال 50/000/000/000 ریال تکمیل کنار گذر شمالی شهر گلستان )خیابان 22 بهمن تا پل اواره ای(تجدید مناقصه عمومی

تاریخ انتشار نوبت اول آگهی ۱۳۰۲/۰۵/۲۵ و نوبت دوم  ۱۴۰۲/۰۶/۰۱میباشد. 
متقاضیان در این بازه زمانی میتوانند نسبت به دریافت اسناد مناقصه از سامانه ستاد اقدام نمایند.

کلیه پیشنهادات می بایست حداکثر تا پایان وقت اداری روز ۱۴۰۲/۰۶/۱۳ در سامانه بارگزاری گردد. 
بازگشایی پاکتهای پیشنهادی ساعت ۱۳:۰۰ روز ۱۴۰۲/۰۶/۱۴و در محل سالن اجتماعات شهرداری انجام خواهد شد. 

نشانی تهران کیلومتر ۲۵ جاده تهران ساوه - انتهای خیابان ۲۴ متری شهید چمران تقاطع بلوار ولایت - جنب سالن ورزشی 
ولایت طبقه فوقانی ایستگاه ۵ آتش نشانی شهرداری گلستان مراجعه نمایند. متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر با 

شماره  -۵۶۳۲۳۵۵۰ ۰۲۱ تماس حاصل نمایند. 
هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد. شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار میباشد شرکت 
کنندگان ۵ % مبلغ کل را بصورت ضمانت نامه بانکی یا واریز نقدی به حساب شماره ۱۰۰۸۱۰۳۶۳۱۹۱ نزد بانک شهر شعبه 
اسلامشهر با شماره حساب ۰۱۰۶۸۹۷۲۲۰۰۰۵ نزد بانک ملی شعبه شهرداری به عنوان شرکت در مناقصه ارائه نمایند. در 
صورت انصراف نفرات اول ، دوم، سوم سپرده شرکت در مناقصه ایشان به نفع شهرداری ضبط خواهد گردید. سایر موارد و 

شرایط در اسناد مناقصه موجود در سامانه ستاد قید گردیده است.
 هزینه خرید اسناد ۵۰۰۰۰۰۰۰ ریال

 نوبت اول

آگهی مناقصه نوبت اول
موضوع : پروژه روکش آسفالت خیابان امام خمینی ) ره (

نام و نشانی مناقصه گذار : استان بوشهر - شهرستان 
عسلویه- شهر چاه مبارک - شهرداری  چاه مبارک

تاریخ آگهی نوبت اول: روز چهارشنبه ۱۴۰۲/۵/۲۵ 
تاریخ آگهی نوبت دوم: روز پنجشنبه ۱۴۰۲/۵/۲۶

 مهلت تحویل اسناد مناقصه به شرکت واجد شرایط :
 از شروع وقت اداری روز پنجشنبه  ۱۴۰۲/۵/۲۶ تا پایان 
ساعت اداری روز جمعه ۱۴۰۲/۶/۳ در سامانه تدارکات 

الکترونیک دولت )ستاد(
مهلت تحویل پیشنهاد مالی : از روز  شنبه ۱۴۰۲/۶/۴  

لغایت پایان ساعت کاری روزسه شنبه  ۱۴۰۲/۶/۱۴
چهارشنبه  روز    : مالی  پیشنهاد  بازگشایی  تاریخ 

۱۴۰۲/۶/۱۵
 منبع تامین اعتبار : اعتبار این مناقصه از منابع داخلی

) ارزش افزوده و آلایندگی و .. ( ، اعتبارات قیر و تملک 

دارایی شهرداری چاه مبارک تامین می گردد .
شرح مختصری از کار : اجرای روکش آسفالت خیابان 
و  مربع  متر  مساحت ۴۵۰۰۰  به   ) ره   ( خمینی  امام 
ضخامت ۵ سانتی متر مطابق با نقشه و مشخصات دفتر 

فنی شهرداری
برآورد اولیه : مبلغ براورد این پروژه ۸۷/۸۲۷/۴۹۹/۱۶۵ 
ریال می باشد که مبلغ ۵۱/۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال از آن 
اعتبارات قیر می باشد و مبلغ  ۳۶/۶۲۷/۴۹۹/۱۶۵ ریال از 

منابع تملک دارایی و داخلی تامین می شود 
صلاحیت مورد نیاز : رتبه ۵ راه

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : مبلغ ۴/۳۹۱/۳۷۴/۹۵۸ 
ریال به شماره حساب ۰۱۱۲۲۲۰۴۹۸۰۰۵ بانک صادرات 
نام  به  معتبر  بانکی  نامه  یا ضمانت  مبارک  چاه  شعبه 

شهرداری چاه مبارک
شهرداری در پذیرش و رد پیشنهادات مختار می باشد.

روابط عمومی شهرداری چاه مبارک
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 و تجدید مناقصه عمومي
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تاریخ انتشار نوبت اول آگهی ۱۳۰۲/۰۵/۲۵ و نوبت دوم  ۱۴۰۲/۰۶/۰۱میباشد. 
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بازگشایی پاکتهای پیشنهادی ساعت ۱۳:۰۰ روز ۱۴۰۲/۰۶/۱۴و در محل سالن اجتماعات شهرداری انجام خواهد شد. 

نشانی تهران کیلومتر ۲۵ جاده تهران ساوه - انتهای خیابان ۲۴ متری شهید چمران تقاطع بلوار ولایت - جنب سالن ورزشی 
ولایت طبقه فوقانی ایستگاه ۵ آتش نشانی شهرداری گلستان مراجعه نمایند. متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر با 

شماره  -۵۶۳۲۳۵۵۰ ۰۲۱ تماس حاصل نمایند. 
هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد. شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار میباشد شرکت 
کنندگان ۵ % مبلغ کل را بصورت ضمانت نامه بانکی یا واریز نقدی به حساب شماره ۱۰۰۸۱۰۳۶۳۱۹۱ نزد بانک شهر شعبه 
اسلامشهر با شماره حساب ۰۱۰۶۸۹۷۲۲۰۰۰۵ نزد بانک ملی شعبه شهرداری به عنوان شرکت در مناقصه ارائه نمایند. در 
صورت انصراف نفرات اول ، دوم، سوم سپرده شرکت در مناقصه ایشان به نفع شهرداری ضبط خواهد گردید. سایر موارد و 

شرایط در اسناد مناقصه موجود در سامانه ستاد قید گردیده است.
 هزینه خرید اسناد ۵۰۰۰۰۰۰۰ ریال

 نوبت اول

آگهی مناقصه نوبت اول
موضوع : پروژه روکش آسفالت خیابان امام خمینی ) ره (

نام و نشانی مناقصه گذار : استان بوشهر - شهرستان 
عسلویه- شهر چاه مبارک - شهرداری  چاه مبارک

تاریخ آگهی نوبت اول: روز چهارشنبه ۱۴۰۲/۵/۲۵ 
تاریخ آگهی نوبت دوم: روز پنجشنبه ۱۴۰۲/۵/۲۶

 مهلت تحویل اسناد مناقصه به شرکت واجد شرایط :
 از شروع وقت اداری روز پنجشنبه  ۱۴۰۲/۵/۲۶ تا پایان 
ساعت اداری روز جمعه ۱۴۰۲/۶/۳ در سامانه تدارکات 

الکترونیک دولت )ستاد(
مهلت تحویل پیشنهاد مالی : از روز  شنبه ۱۴۰۲/۶/۴  

لغایت پایان ساعت کاری روزسه شنبه  ۱۴۰۲/۶/۱۴
چهارشنبه  روز    : مالی  پیشنهاد  بازگشایی  تاریخ 

۱۴۰۲/۶/۱۵
 منبع تامین اعتبار : اعتبار این مناقصه از منابع داخلی
) ارزش افزوده و آلایندگی و .. ( ، اعتبارات قیر و تملک 

دارایی شهرداری چاه مبارک تامین می گردد .
شرح مختصری از کار : اجرای روکش آسفالت خیابان 
و  مربع  متر  مساحت ۴۵۰۰۰  به   ) ره   ( خمینی  امام 
ضخامت ۵ سانتی متر مطابق با نقشه و مشخصات دفتر 

فنی شهرداری
برآورد اولیه : مبلغ براورد این پروژه ۸۷/۸۲۷/۴۹۹/۱۶۵ 
ریال می باشد که مبلغ ۵۱/۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال از آن 
اعتبارات قیر می باشد و مبلغ  ۳۶/۶۲۷/۴۹۹/۱۶۵ ریال از 

منابع تملک دارایی و داخلی تامین می شود 
صلاحیت مورد نیاز : رتبه ۵ راه

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : مبلغ ۴/۳۹۱/۳۷۴/۹۵۸ 
ریال به شماره حساب ۰۱۱۲۲۲۰۴۹۸۰۰۵ بانک صادرات 
نام  به  معتبر  بانکی  نامه  یا ضمانت  مبارک  چاه  شعبه 

شهرداری چاه مبارک
شهرداری در پذیرش و رد پیشنهادات مختار می باشد.

روابط عمومی شهرداری چاه مبارک
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 بحران اوکراین، وضعیت راهگذارهای آسیایی 
و فرصت های ایران

علیرضا میریوسفی بعد از جنگ اوکراین، اهمیت راهگذر )کریدور( میانی 
شامل کانال زنگزور مضاعف شده اســت و این موضوع می تواند تهدیدی برای 
ایران، کشورهای آسیای میانه، روسیه و حتی هند تلقی شود. فعال سازی فوری 
راهگذار )کریدور( شــمال- جنوب با همکاری ایران، روسیه، هند و کشورهای 
آسیای میانه مهمترین اقدام برای مهار این تهدید خواهد بود.یکی از جنبه های 
مهم جنگ اوکرایــن، اثرات بلندمــدت این جنگ بر وضعیــت ژئواکونومیک 
منطقه آسیاســت. تا قبل از جنگ اوکراین، راهگذار )کریدور( شمالی که چین 
را به مســکو و از آنجا به اروپا وصل می کرد، مهمترین و به صرفه ترین راهگذار 
)کریدور( آسیا-اروپا فرض می شد و ســایر کربدورهای رقیب، به ویژه راهگذار 
میانی که از کشورهای آسیای میانه و همینطور میانه دریای خزر عبور می کرد، 
بعنوان مســیر مکمل و عمدتا با اهداف ژئواســتراتژیک و سیاسی و به منظور 
پیوند دادن چین و ترکیه به کشــورهای آســیای میانه مطرح بود. مهمترین 
مشکل این مسیر در مقایســه با راهگذار شمالی که عمدتا مبتنی بر حمل و نقل 
ریلی است، عبارت بودند از: مســیر ترکیبی ریلی-دریایی و زمینی)جاده ای(، 
ضعف ساختارهای زیربنایی مسیر و محدودیت ظرفیت و همچنین ملاحظات 

سیاسی ناشی از نگرانی از سیطره تک قطبی چین بر کشورهای آسیای میانه.
با این حال بعد از شــروع بحران اوکراین، اهمیت راهگذار میانی به ســرعت در 
حال افزایش است و طی یکســال گذشــته ترافیک بار و کالا از راهگذار میانی 
به ۳.۲ میلیون تن در ســال ۲۰۲۲ رســیده اســت که تقریبا تمامی آن از سهم 
راهگذار شمالی کاسته شــده و تا یکســال قبل از آن تصور چنین رشدی بسیار 
دشوار بود. این مسیر نگرانی های جدی برای کشــورهای روسیه، آسیای میانه 
و حتی هند در رقابت با چین ایجاد کرده اســت. روســیه نگران دور زده شــدن 
در تجارت آســیا-اروپا و کاهش نقش راهبردی راهگذار شمالی است که بخش 
اصلی آن از خاک روسیه می گذرد. بعلاوه روســیه آسیای میانه را بعنوان حیات 
خلوت خود می داند و از ســیطره چین بر این مناطق از طریق سرمایه گذاری و 
اســتفاده از بدهی ها بعنوان ابزار سلطه سیاســی نگران است. برخی کشورهای 
آسیای میانه هم با این نگرانی روسیه شــریک هستند و بعلاوه ترجیح می دهند 
راههای دسترســی خود به اروپا و بنادر آبهای آزاد متنوع کنند. هند هم که سال 
هاست به دنبال ارتباط با آسیای میانه و روسیه از طریق ایران است و دهه هاست 
در رقابت ژئواستراتژیک با چین است، از واگذاری صحنه به رقیب نگران هستند. 
به ویژه بعد بحران اوکراین که مبادلات هند و روسیه افزایش چند برابری داشته 
است، اهمیت این اتصال مضاعف شده است. آمریکایی ها هم از این راهبرد هند 
حمایت می کنند و هند را بعنوان موازنه کننده نفوذ چین در آسیای میانه، خلیج 
فارس، خاورمیانه و ... می دانند.ایران هم که ســال هاســت خود را مسیر اصلی 
ترانزیتی شمال به جنوب و دسترسی کشورهای آســیای میانه به خلیج فارس 
تعریف کرده است، نگران از دســت دادن مزیت های خود توسط راهگذار میانی 
اســت و این راهگذار را رقیب اصلی راهگذار بین المللی ترانزیتی شمال-جنوب 
یا INSTC می داند. بعلاوه اهمیت یافتن راهگذار میانی، باعث شــده است که 
تلاش های ترکیه، آذربایجان )و احتمالا چین( برای اجــرای پروژه دالان زنگه 
زور و اقتصادی و کوتاه کردن مســیر راهگذار میانی بعــد از جنگ اوکراین چند 
برابر شــود که ارتباط زمینی ایران و ارمنســتان را قطع و اهمیت ایران در پیوند 
دادن نخجوان با بقیه ســرزمین های جمهوری آذربایجان را کاهش خواهد داد. 
رقابت ها و ملاحظات ژئواســتراتژیک ایران هم در این منطقه مکمل ترجیحات 
ژئواستراتژیک کشورمان هســتند و به همین جهت رونق یافتن مسیر راهگذار 
میانی در جهت منافع کشور تلقی نمی شــود و در صورت برنامه ریزی و اهتمام 

ویژه ایران و سایر کشورهای همسو، می توان جلوی این موضوع را گرفت.
راهگذارمیانی، علی رغم تبلیغات و سرمایه گذاری های انجام شده از مشکلات 
فراوانی در برابر راهگذار شــمال و همینطور مسیر ترانزیتی شمال-جنوب رنج 
می برد. ســاختارهای زیربنایی بسیاری از کشورهای مســیر یادشده، توسعه 
نیافته و ناکافی هســتند و توســعه آنها زمانبر و هزینه بر است و تامین مالی آن 
دشوار می نماید. بعلاوه چندگانه بودن مســیر)ریلی، دریایی، جاده ای( هزینه 
و زمان را نســبت به مســیرهای موجود یا احتمالی جایگزین بالا برده است. از 
طرف دیگر، تعداد نســبتا زیاد کشورهای مســیر و تعرفه های جداگانه و بعضا 
بالا، از مشکلات دیگر راهگذارمیانی است. از همه این ها مهمتر این که در مورد 
علاقه سیاسی تمامی کشورهای مسیر به تکمیل و تقویت این مسیر در صورت 
عملیاتی شدن مسیرهای جایگزین به ویژه راهگذارشمال-جنوب تردید جدی 
وجود دارد؛ به ویژه این که این کشــورهای دارای اختلافات سیاسی و فرهنگی 
با همدیگر هم هســتند. در نهایت هم این که با وجودی که چین به ویژه بعد از 
بحران اوکراین، این راهگــذار را عامدانه تقویت کرده اســت، ولی در مورد این 
که تا چه حد می خواهد مسیر استقلال از اتکا به روســیه را جلو ببرد هم تردید 
وجود دارد. یک ملاحظه دیگر چین هم تمایلات پان ترکیستی ترکیه در قفقاز 
و آسیای میانه اســت که تا ســین کیانگ چین امتداد دارد و چین نسبت به آن 
حساســیت و تحفظ دارد. همه این ها حکایت از این دارد که اگر ایران، روسیه و 
هند با همکاری کشورهای آســیای میانه در فعال سازی و ظرفیت سازی فوری 
راهگذار شمال-جنوب اهتمام فوری داشته باشند، می توانند در دستاوردهای 
مهم راهبردی و اقتصادی این مســیر شــریک شــوند.مزیت اصلی کردیدور 
شمال-جنوب این اســت که مسیر ســنتی ۱۱۰۰۰کیلومتری از طریق کانال 
ســوئز را به کمتر از ۷۰۰۰ کیلومتر تقلیل می دهد و هزینه ها و زمان ارســال 
محموله های را بین ۳۰ تا ۴۰ درصد کاهش خواهد داد. این توافق ابتدا در سال 
۱۳۷۹ بین سه کشــور ایران، روسیه و هند حاصل شــده است و طی دو مرحله 
۱۰ کشور دیگر شامل آذربایجان، ارمنســتان، قزاقستان، بلاروس، بلغارستان، 
ترکیه، عمان، قرقیزستان، تاجیکســتان و اوکراین به آن پیوستند. با این وجود 
و علی رغم گذشتن سیزده سال، متاســفانه این راهگذار هنوز بصورت عملیاتی 
در نیامده اســت که یکی از دلایل اصلی آن در کنار عــدم جدیت و کم علاقگی 
کشورهای عضو توافق، این بوده که ایران به تنهایی بار سنگین سرمایه گذاری و 
تکمیل شبکه ریلی مسیر را در این سالها بدون مشارکت و سرمایه گذاری دیگر 
کشــورهای عضو بر عهده گرفته و به همین خاطر هنوز قطعه ۱۶۰ کیلومتری 
راه آهن رشت-آستارا تکمیل نشده است. با شروع بحران اوکراین و افزایش بی 
سابقه مبادلات روســیه و هند، ارزش راهگذار شمال-جنوب برای دیگر اعضا و 
به ویژه برای دو کشور روســیه و هند افزایش قابل ملاحظه ای یافت و علاوه بر 
تعیین نمایندگان ویژه از ســوی دو کشور، روســیه تعهد تکمیل قطعه رشت-
آستارا را با ســرمایه گذاری ۱.۶ میلیارد یورو تقبل نموده که در صورت تحقق، 
گامی بلند در جهت عملیاتی کردن این راهگذار خواهــد بود. البته زمان اعلام 

شده چهارساله برای ساخت این قطعه، به نظر طولانی می آید.
مسیر دیگری که آسیا و اروپا را به هم وصل می کند و برای چین اهمیت زیادی 
دارد، راهگذار سی پک است که کاشغر در اســتان سین کیانگ چین را از مسیر 
زمینی به بندر گوآدر در پاکستان و در ۱۷۰ کیلومتری بندر چابهار ایران وصل 
می کند. هرچند سی پک ســالها پس از راهگذار شمال-جنوب مطرح و اجرایی 
شــد، ولی عملیات اجرایی و همینطور ســرمایه گذاری در آن بسیار سریع تر و 
وسیع تر از عملیات اجرایی مسیر شمال-جنوب در حال پیشرفت است. علاوه 
بر چینی ها، کشورهای حاشــیه خلیج فارس شــامل امارات، قطر و عربستان 

سرمایه گذاری های سنگینی را در بندر گوآدر اعلام کرده اند.
هرچند مقامات ایرانی، بندرهای جابهار و گــوآدر را رقیب همدیگر نمی دانند 
و طرح احداث راه آهن ۱۷۰ کیلومتری بین دو بندر را پیشــنهاد داده اند، ولی 
نگرانی هایی درباره تحت الشــعاع قرار گرفتن اهمیت مســیر ترانزیتی ایران و 
راهگذار شمال-جنوب ابراز شده است. اولین آن احتمال تسری طرح سی پک 
به افغانستان و آســیای میانه اســت. به ویژه بعد از خروج نیروهای آمریکایی از 
افغانســتان و روی کار آمدن طالبان، این موضوع بیش از گذشــته جدی شده 
است و موجبات نگرانی برخی کشــورهای داخل و خارج منطقه را فراهم کرده 
اســت. نگرانی دوم، اتصال ســی پک، به راهگذار میانی و تضعیف بیش از پیش 
راهگذارشمالی و همینطور راهگذار شــمال-جنوب است. همچنین تسلط بر 
منطقه آســیای میانه که قبلا در بخش نگرانی ها نسبت به رونق راهگذار میانی 
به آنها اشاره شد.یک راهگذاردیگر که بعنوان مســیر مکمل سی پک می تواند 
مســیر شــمال-جنوب)و همینطور راهگذار شــرقی-غربی ایــران( را تحت 
الشعاع قرار دهد، راهگذار یا ابتکار کانال خشــک است که طی مسیری ۱۲۰۰ 
کیلومتری، بنــدر فاو در خلیج فارس را بــه ترکیه و از آنجا به اروپا و ســوریه از 
طریق راه آهن و همینطور جاده وصل می کند.کوتاه ســخن این که مسیرهای 
تهدیدکننده مزیت های ترانزیتی جمهوری اسلامی ایران به سرعت در اطراف 
ایران در حال پیشرفت هستند و مســابقه آنها با زمان است. هر پروژه ای بتواند 
ســریع تر عملیاتی و اقتصادی شود، پیشرفت مســیرهای رقیب را تحت تاثیر 
قرار خواهد داد. جنگ اوکراین)که زمان پایان آن معلوم نیســت( باعث شــده 
است برخی کشورهای شریک ایران در راهگذار شمال-جنوب، به ویژه روسیه 
و هند علاقه مند به ســرمایه گذاری و عملیاتی کردن سریع تر این مسیر شوند؛ 
لذا شایسته است با حداقل کردن موانع اداری و بوروکراتیک و منافع کوتاه مدت 
سازمانی و گروهی، تمامی دســتگاههای مرتبط برای کمک به راه اندازی این 
مسیر دست به دســت هم دهند و آن را اجرایی نمایند. با پایان بحران اوکراین، 

تضمینی برای ادامه این علائق نیست و کشور زمانی برای از دست دادن ندارد.

یادداشت

رئیس کمیســیون برنامه و بودجه با اشاره به عملکرد 
دولت در زمینه تحقق احکام بودجه ۱۴۰۲ گفت: در ۴ 
ماهه ابتدایی ســال توازنی بین منابع و مصارف بودجه 

نداشتیم.
حمیدرضــا حاجی بابائــی در نشســت علنی مجلس 
شورای اســلامی در جریان بررسی گزارش کمیسیون 
برنامــه، بودجه و محاســبات در مــورد تحقق احکام 
تکلیفی منتخب قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، 
گفت: اجرای قانون یک اصل اســت که نســبت به آن 

همه جوامع تاکید دارند.
نماینده مردم همــدان و فامنین در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه کارهای بزرگی 
در این دولت انجام شــده، افزود: آنچه امروز 
پیگیری می شــود گزارشــی اســت از روند 
اجرایی قانون بودجه در ۴ ماه گذشــته؛ که 
این مســئله را مجلس به عهده کمیســیون 

برنامه و بودجه گذاشته است.
وی با بیان اینکه در ۴ ماه گذشــته نتوانسته  ایم توازن 

بین منابع و مصارف داشته باشیم، ادامه داد: 
با وجود اینکه درآمدهای ما ۵۳ درصد رشــد 
داشته اســت اما نســبت به مخارج منابع ما 
رشد نداشته اســت یعنی منابع پیش بینی 
شــده در بودجه به صورت کامل تحقق پیدا 

نکرده است.
حاجی بابائی تصریح کــرد: در قانون بودجه 
۵۳ درصد افزایش درآمد مالیاتی پیش بینی شده بود 
در کنار این موضــوع از ۴۸۰ همت درآمــدی که باید 

حاصل می شــد، فقط ۶۴ درصد تحقق پیدا کرده است 
این مسئله بیانگر این است که دولت یا باید مخارج خود 
را کنترل کند یا منابع را به شکلی تعریف کند که توازن 

بین درآمد و هزینه ها ایجاد شود.
وی اضافه کرد: در زمینه پرداخت تملک دارایی ها فقط 
۲۱ درصد حاصل شده که مطالبات در شمال کشور این 
مسئله با مشکل جدی مواجه شده چرا که فصل کاری 
در این مناطق محدود اســت و چرخ توســعه و پویایی 

کشور نمی چرخد.

کمیسیون

خریدار  معــاون اول رئیــس جمهور به 
تشریح اقدامات دولت سیزدهم از ابتدا آغاز 

فعالیت تا به امروز پرداخت.
 محمد مخبــر معاون اول رئیــس جمهور 
در اولیــن همایش ملی آمــوزش مدیران و 
کارشناسان حقوقی دســتگاه های اجرایی 
گفت: بایــد بدانیم که کشــور از بابت عدم 
شــناخت مســائل حقوقی، آســیب های 
زیادی دیده اســت چون اهمیت حقوق در 
دســتگاه های ما جا نیفتاده و این مشکل را 
داریم که حاضر نیســتیم برای حقوقدانان 
در دســتگاه خود، هزینه کنیــم چون فکر 
می کنیم همه چیز را می دانیم و ندانســتن 

برخی مسائل را قبول نداریم.
معــاون اول رئیــس جمهــور با اشــاره به 
مشکلات دولت در آغاز فعالیت خود عنوان 
کرد: از وقتی فعالیت خود را در دولت شروع 
کردیم با مشــکلات فوق  العاده و غیر عادی 
شــروع کردیم و در مســائلی، نگرانی های 
بسیاری برای مدیران کشــور و سازمان ها 
شــاهد بودیم؛ برای مثال در حوزه دارو در 
زمان کرونا مشــکلات زیادی داشــتیم و 
نمی توانســتیم دارو تهیه کنیم؛ در زمینه 
فروش نفت هم مشــکلات زیــادی بود؛ در 
زمینه درآمدهای جاری دولت فشار زیادی 
روی کشور بود؛ وضعیت ذخایر استراتژیک 
مناسب نبود و در برخی مناطق به اندازه ۱۲ 
روز ذخیره گندم داشــتیم و یــک ریال هم 
برای پرداخت یارانه ها نداشــتیم؛ همه این 

مســائل در کنار تورم ۶۰ درصدی، شرایط 
سختی را برای کشــور و دولت رقم زده بود 
ولی دولت توانســت در عرض ۳ ماه فروش 
نفت را به بیش از یک میلیون بشکه برساند 
و پول هایی که طلب داشــتیم را آزاد کرد و 
از پول های آزاد شده، ۱۵۰ میلیون واکسن 
وارد کــرد و با کمــک به ظرفیــت داخلی 

توانستیم ۶۰ میلیون واکسن تولید کنیم.
مخبر افزود: در بحث ذخایر پیشرفت خوبی 
داشتیم و توانســتیم در حدود ۳ ماه ذخایر 
گندم را به بیش از ۱۰۰ درصد برســانیم و 
تورم را کنترل کردیــم و آن را از حدود ۵۰ 
درصد به ۴۰ درصد رســاندیم و در اســفند 

۱۴۰۰ به بهترین شرایط خود رسیدیم.
معــاون اول رئیــس جمهــور اقدامــات و 
مشکلات دولت در ســال ۱۴۰۱ را تشریح 
کرد و گفت: در ســال ۱۴۰۱ فکر می کردیم 
شــرایط ســخت را پشت ســر گذاشتیم و 
می توانیم حالا بر ســایر مســائل مدیریت 
کنیم ولی در این سال با آغاز جنگ اوکراین 
مواجه بودیم؛ جنگ اوکراین جنگ تورم ها 
در دنیا بــود؛ به صورتی که تورم بخشــی از 
کشــورهای اروپایی ۱۲ برابر و در آمریکا ۴ 
برابر شــد و ما با کمبود کالاهای اساسی در 
کشور مواجه شــدیم که با مدیریت وزارت 
جهاد، ما هم توانستیم ذخایر زیادی را جمع 
کنیم که اگــر این کار را در اســفند ۱۴۰۰ 
نمی کردیم در فروردین ۱۴۰۱ با مشکلات 
زیادی مواجه می شــدیم؛ چون ۳۰ درصد 

غلات و ۷۰ درصــد دانه هــای روغنی دنیا 
درگیر جنگ اوکراین بودند و در این شرایط 

شاهد گرانی های گسترده در دنیا بودیم.
وی ادامــه داد: در خــرداد ۱۴۰۱ با تورم 
۶/۱۲ درصدی مواجه شــدیم و همه بسیج 
شدیم که در مرداد همان ســال تورم به ۲ 
درصد رسید ولی تا آمدیم به آرامش برسیم، 
به اغتشاشــات ســال گذشــته رسیدیم 
که در جریــان این اتفاق شــاهد بودیم که 
۵۰ هزار نفــر آدم با تمــام هزینه ها برعلیه 
کشــور ما در یکی از کشــورهای خارجی 
تجمع کردند که این موضوع نشــان دهنده 
برنامه  ریزی و هزینه زیاد دشــمن برعلیه 
جمهوری اسلامی ایران بود که این مرحله 
هم با بصیرت مردم پشــت سر گذاشته شد 
اما عوارض این اغتشاشات در ارز نمود پیدا 
کرد که دولت با همــه گرفتاری های خود و 
مشکلات پیش آمده، در پایان ۱۴۰۱ تورم 

را ۴۶ درصد رساند.
مخبر با اشــاره به رهنمودهای مقام معظم 
رهبری در تهیه و تدوین شعار امسال عنوان 
کرد: در ســال ۱۴۰۲ مقــام معظم رهبری 
برای اولین بار، شــعاری که مطرح کردند، 
دو راهبرد داشت؛ یکی مهار تورم و دیگری 
رشد تولید بود که به فرموده ایشان راه حلش 
مردمی کردن اقتصاد بود که در پایان ســال 
با محاســبه نرخ تورم می توانیم با مقایســه 

ارقام، به نتیجه مناسب برسیم.
معاون اول رئیس جمهــور در ادامه تصریح 
کرد: تا امــروز در بحث مهار تــورم متمرکز 
شــدیم و امســال از فروردین به شدت در 
حال کاهش تورم هســتیم و رشد نقدینگی 
۴۰ درصدی که تحویــل گرفتیم به حدود 
۲۵ درصد رســیده ایم؛ در بحث تورم تولید 
کننده و مصرف کننده در هر ماه، نسبت به 
ماه قبل در حال کاهش است؛ بحث دیگری 
هم در زمینه رشــد تولید دنبال کردیم و در 
نفــت و گاز ۷۵ طرح اولویــت دار به ارزش 
۶/۳۸ میلیارد دلار داریم کــه ۵۹ طرح آن 
به ارزش ۱۵ میلیارد دلار تا پایان امسال به 

بهره برداری خواهد رسید.
وی ادامه داد: در بحث صنعــت و معدن در 
دنیا ســه رگه مس وجود دارد که یک رگ 
آن از ایــران می گــذرد و هر یــک میلیون 
کاتدی که از آن تولید شود، ۱۰ میلیارد دلار 
درآمد برای کشــور به همراه خواهد داشت 
که حدود هفت درصد آن کشف شده است 

و ظرفیت تولیــد ۳ میلیون تن کاتد تاکنون 
ایجاد شده است.

مخبر در تشــریح اقدامــات دولت در حوزه 
حمل و نقل و دیپلماســی گفت: در زمینه 
راه ها و حمــل و نقل، طرح هــای بزرگی را 
ساماندهی کردیم و تا حد زیادی توانستیم 
خطوط راه آهن را گســترش دهیم؛ توسعه 
فرودگاه امام )ره ( را در دســتور کار داریم و 
تاکنون ۴۰ فروند هواپیما وارد کشــور شده 
اســت؛ همچنین بحث دیپلماسی گشایش 
زیادی ایجاد شــده اســت و در حال حاضر 
بــا هیچ کشــوری به جــز آمریــکا و رژیم 
صهیونیســتی دشــمن نیســتیم و با همه 

روابط دوستانه داریم.
وی در پایــان عنــوان کــرد: در زمینه آب 
کارهای بزرگی در حال انجام اســت و اصلًا 
معنا ندارد که کشــوری از شــمال و جنوب 
دارای دریا، خشک باشــد؛ در همین راستا 
پنج خــط را در اســتان های اصفهان، یزد، 
خراســان جنوبی، کرمان و فارس طراحی 
کردیم کــه کارهای بزرگــی در حال انجام 
است؛ در حوزه مســکن، تولیدات را دنبال 
می کنیم و امیدوارم بتوانیم وضعیت فعلی را 
به نقطه بهتر و مطلوب تر برسانیم؛ معیشت 
مردم هم از مواردی است که در الویت دولت 
قرار دارد؛ در کالا برگ به سه دهک اول ۲۵ 
درصد یارانه اضافه شده است و ۱۱ قلم کالا 
به قیمت سال گذشــته برای آن ها تا پایان 

سال ثابت نگه داشته شده است.

حاجی بابایی:توازنی بین منابع و مصارف بودجه نداشتیم

محمد مهاجرانی  سخنگوی دولت گفت: 
بزودی فاز ۱۱ پــارس جنوبی کــه یکی از 
آخرین فازهای اجرایی پارس جنوبی است 

افتتاح می شود.
 علی بهــادری جهرمی ســخنگوی دولت 
در نشست خبری ضمن تســلیت و آرزوی 
ســلامتی برای زخمــی شــدگان حادثه 
تروریســتی شاهچراغ شــیراز گفت: حتماً 
عاملان ایــن حادثــه از ســوی نیروهای 
امنیتــی شناســایی و دســتگیر خواهند 
شــد و پس از رســیدگی قضائی به سزای 
اعمالشان خواهند رســید.وی افزود: بدون 
شک علاوه بر عاملان مســتقیم دولت های 
حامی تروریســم که هم حامی و هم میزبان 
گروهک هــای تروریســتی علیــه مردم و 
ملت ایران هســتند بــا ایــن جنایتکاران 
شریک هستند و از مراجع مختلف حقوقی 
و سیاســی در ســطح بین المللــی حتماً 
پیگیری هایی خواهد شد.بهادری جهرمی 
همچنین از افتتاح فاز ۱۱ پارس جنوبی در 
آینده نزدیک خبــر داد و گفت: این فاز پس 
از ۲۰ ســال بلاتکلیفی و با توان و تخصص 
مهندســان ایرانی بزودی بــه بهره برداری 
می رســد.جهرمی در ادامه بــا بیان برخی 
آمارها از فعالیت های دولت اظهار داشــت: 
در حــوزه ســرمایه گذاری در طی دهه ۹۰ 
متأسفانه متوسط ســرمایه گذاری ما منفی 
بوده اســت و این عدد منفی ۵.۲ بوده است 
که در دو ســال فعالیت دولت سیزدهم این 
عدد مثبت شــده است که نشــان می دهد 
سرمایه گذاری ها برای توسعه تولید داخل 
و تحقق رشد اقتصادی در حال شکل گیری 
است.سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی در 
خصوص نحوه قیمت گــذاری خودروهای 
مونتاژی گفت: مجلس شــورای اســلامی 
اختیار قیمت گذاری برای خودروی داخلی 

را به دولت واگذار نکرده است.
وی افزود: مجلس اختیــار قیمت گذاری و 
طراحی شــیوه فروش خودروهای داخلی 
را به شــورای رقابت واگذار کرده و شورای 

رقابت یک نهاد فراقوه ای است.
بهــادری جهرمی تصریح کــرد: نگاه دولت 
در حوزه قیمت گذاری این است که جبران 
زیان خودروســازها با افزایش بهره وری در 

صنعت خودرو و افزایش تولید محقق شود.
ســخنگوی دولت در پاسخ به ســوالی در 
خصوص نحــوه آزادســازی منابــع ارزی 
کشــورمان در کره نیز گفــت: منابعی که 
به ناحق در سال گذشــته بلوکه شده بود با 
دیپلماسی عزتمندانه و نتیجه گرا در دولت 

آزاد شــد و مراحلش را طــی می کند که در 
اختیار دولت قــرار گیرد.وی افــزود: البته 
کوتاهی هــای پیــش از ایــن در دوره های 
مدیریتی ســابق در انتخاب کشــورها، در 
انتخاب نوع حســاب ها و نوع ارزها صورت 
گرفته بود که نتیجه آن باعث کاهش ارزش 
سرمایه کشــورمان شده اســت. البته بانی 
اصلی، آن کشوری است که برخلاف قوانین 
بین المللی سرمایه ها را تحریم کرده است. 
اما ســو مدیریت های داخلی نیز باعث شده 
که ارزش سرمایه ها به واسطه کاهش ارزش 
ارزهای دیگر در برابــر ارز دلار، کاهش پیدا 
کند.وی افزود: متأســفانه حساب هایی که 
انتخاب شــده بود هیچ گونه سودی به آن ها 
تعلق نمی گرفت کــه این ترک فعل ها حتماً 

قابلیت پیگیری و پیگرد خواهد داشت.
ســخنگوی دولــت گفــت: منابع مــا در 
بانک های کره و منابع ما در عراق در اختیار 
قرار گرفتــه و برای مصــارف کالاهای غیر 
تحریمی مورد اســتفاده ملت ایــران قرار 
خواهد گرفت.وی افزود: این منابع در اختیار 
بانک مرکزی اســت تا در مصارف مختلف 
ارزی کشــور مدیریت کند که چه مصارفی 
از چه منابع محل های مورد اســتفاده قرار 
دهد و فشار بر روی سایر منابع ارزی کشور 

کاهش پیدا کند.
بهادری جهرمی گفت: وقتی یک دستاورد 
ملی اتفاق می افتد به آن سیاسی نگاه نکنیم 

و اجازه دهیم مردم شیرینی آن را بچشند.
وی در واکنــش به اظهاراتــی در خصوص 

جبران خلــق پــول در گذشــته از طریق 
ارزهای آزاد شــده، گفت: اینکــه اعتراف 
شود که تورم هایی که در گذشته خلق شده 
است ناشــی از این بوده که ارزهای مسدود 
شــده و دسترســی به آنها نبوده معادل آن 
خلق پول در کشــور انجام شده است و مورد 
بهره برداری قرار گرفته اســت، به نظر من 
خوب اســت و نهادهای قضائی آن را مورد 
بررســی قــرار دهند.بهادری جهرمــی در 
پاسخ به سوالی در خصوص آخرین وضعیت 
واردات خودروهای کارکرده گفت: در حوزه 
واردات خودروهــای کارکــرده، دولت دو 
حوزه را مد نظر دارد که واردات خودروهای 

کارکرده عمومی و سواری است.
وی افــزود: آئین نامــه واردات خودروهای 
کارکرده عمومی در کمیســیون های دولت 
نهایی شده اســت و به زودی ابلاغ می شود 
و من فکر می کنم احتمالاً یکشنبه در جلسه 
هیئت دولت نهایی شــود.وی افزود: البته 
پیش از این به طور خاص برای اینکه بتوانیم 
در آستانه اربعین اتوبوس های بین شهری را 
با سرعت بیشــتری در دسترس قرار دهیم، 
بخشــی از این آئین نامه مختص به واردات 
اتوبوس بین شهری بود که انجام شده است.

سخنگوی دولت گفت: در حوزه خودروهای 
سواری کارکرده، آئین نامه آن اخیراً از سوی 
وزارت صمت به دفتر دولت واصل شد. البته 
آئین نامه توســط وزارت صمت مطرح شده 

اما موضوع آن فرابخشی است.
ســخنگوی دولت همچنین در واکنش به 

فرآیند تبادل زندانیان میان ایران و آمریکا 
در آستانه سالگرد اغتشاشات سال گذشته 
گفت: دولت آمریکا واقع نگر تر شــده است 
و از توهمات فاصله گرفته اســت. امیدوارم 
درس عبرتــی نیز برای کســانی شــود که 
توهم هایی نســبت بــه ملت ایران در ســر 
داشــتند.وی در خصوص امــکان ارتباط 
میان توافقات اخیر و احیــای برجام گفت: 
موضوع تبادل زندانیان یا موضوع آزادسازی 
اموال بلوکه شــده، ارتباط مســتقیمی با 
حوزه مذاکــرات برجام و رفــع تحریم های 
غیرقانونــی، نــدارد. طبیعتــاً تحــولات 
بین المللی تاثیرهایی بــر روی هم خواهند 
داشت و ممکن است تأثیرات مثبت و منفی 
داشته باشــند که این اقدام نیز مثبتی بوده 

است اما ارتباط مستقیم به هم ندارند.
وی افزود: مســیر مذاکرات مسیر خودش 
را پیش می برد اقدامــات دیپلماتیک دولت 
برای لغو تحریم های غیرقانونی در دســتور 
کار قرار دارد.ســخنگوی دولت در پاســخ 
به ســوالی درباره این شــبهه که منتقدان 
آزادســازی منابع ایران در خارج از کشور را 
به معنی نفت در برابر غذا قلمداد می کنند، 
اظهار داشــت: ایران کشــوری بــزرگ با 
ظرفیت های بی شــمار اســت و با بیش از 
صد کشــور مراودات تجــاری و بازرگانی 
دارد؛ اساســاً طرح موضوعاتــی مثل نفت 
در برابــر غذا در قبال کشــور ما موضوعیت 
ندارد. عده ای از افتخــارات و موفقیت های 
مردم و دولت ناراحت شــدند اما نباید این 

دستاوردهای ملی را سیاسی تحلیل کرد.
وی افــزود: البتــه در دوره ای با ســازوکار 
اینستکس توافق شــده بود که نفت در برابر 
غذا معامله شــود که همان هم نتوانســتند 
انجام دهند. اما منابع ارزی گســترده امروز 
کشــور قابلیت مصرف ایــن گونه معاملات 
)نفت در برابر غذا( را نــدارد؛ چرا که میزان 
مصــرف کالاهای اساســی کشــور حدود 
۲۰ میلیارد دلار در ســال اســت.بهادری 
جهرمی درباره حل مشکل کم آبی سیستان 
نیز بــا تاکید بــر اینکه دولت حل مشــکل 
کم آبی سیســتان را متوقف بــه مذاکرات 
دیپلماتیک برای دریافــت حقابه هیرمند 
نمی کند، تصریح کرد: حکومت افغانستان 
ادعا داشــت که کم آبی مانع از این شده که 
حقابه هیرمند را بدهند. پس از تذکر رئیس 
جمهور ســرانجام افغانســتان پذیرفت که 

هیأت فنی ایران به این کشور سفر کند.
ســخنگوی دولت بیان کرد: جهت دریافت 
حقابه ایــران وضعیت رودخانــه هیرمند و 
ایستگاه آب ســنجی دهراوود توسط هیأت 
فنی اعزامی کشــورمان بازدید شد و اندازه 
گیــری مشــترک از جریــان آب در محل 
ایســتگاه دهراوود توســط کارشناسان دو 
طرف صــورت گرفت و در خصــوص اندازه 
گیــری مجــدد در ماه های آتــی تفاهم به 
عمل آمد.وی افزود: دولــت از طرق دیگر 
از جملــه اجــرای طرح های آبرســانی، 
انتقــال آب از دریای عمــان و راه اندازی 
آب شــیرین کن ها نیز حل این مشکل را 
پیگیــری می کند.بهادری جهرمی درباره 
عدالت آموزشــی و اقدامات دولت سیزدهم 
در این زمینه تاکید کرد: تلاش ما این است 
که نهایت عدالت آموزشی برای همه دانش 
آموزان محقق شــود و آینده علمی و شغلی 
و حتی خانوادگی افراد با یک آزمون تستی 
دو ساعته تعیین نشــود. البته امروز کنکور 
آن مفهوم ســابق خــود را از دســت داده و 
تقریباً همه شــرکت کنندگان آزمون های 
سراسری در دانشــگاه پذیرفته می شوند و 
رقابت اصلی اکنون در خصوص رشــته های 

پر طرفدار و دانشگاه های برتر است.
وی از جمله اقدامات دولــت در این زمینه 
را ارزیابــی علمی دانش آمــوزان در دوران 
تحصیــل مدرســه، تأثیــر دادن معــدل 
آزمون هــای نهایــی، دو مرحله ای شــدن 
کنکور سراسری، برخورد با متقلبان کنکور، 
برگزاری کلاس های و دوره های آموزشــی 
رایــگان در مناطــق محروم و رســانه ملی 

برشمرد.
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وهای کارکرده در وزارت  آئین نامه واردات خودر
صمت تصویب شد

رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس از تصویب آئین نامه واردات 
خودروهای کارکرده در وزارت صمت خبر داد.

اکبر تالارپشــتی از تصویب آئین نامه واردات خودروهای کارکرده در 
وزارت صمت خبر داد و گفت: این آئین نامه در وزارت صمت به تصویب 

رسیده و برای بررسی و تصویب به هیأت دولت ارسال شده است.
نماینده مردم تهران، شــمیرانات، ری، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
شــورای اســلامی با بیان اینکه امیدواریم هیأت دولت هرچه سریع تر 
آئین نامه واردات خودرو را تصویب کند، ادامه داد: از دولت می خواهیم 
این موضوع را هرچه سریع تر در دســتورکار قرار دهد زیرا این موضوع 

مطالبه مردم است.
رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس اضافه کرد: واردات خودرو 
می تواند به تنظیم و ســاماندهی بازار، ارتقای کیفیت تولیدات داخلی و 

افزایش رقابت پذیری کمک کند.

واز اربعین  هر یک نفر چند بلیت پر
 می تواند بخرد؟

به گفته سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری، هر فرد با یک کد ملی، 
حداکثر می تواند ۹ بلیت بخرد.جعفر یازرلو دربــاره فروش بلیت های 
اربعین توضیح داد: فرآیندی از سوی ســازمان هواپیمایی کشوری به 
شرکت ها ابلاغ شده که هر کاربر حداکثر می تواند ۹ بلیت اربعین بخرد، 

بنابراین خرید بلیت گروهی و چارتری کنسل است.
وی با بیان اینکــه درصدی از بلیت را برای کاروان ها گذاشــتیم، افزود: 
از کل ظرفیت احتمالا ۳۰ درصد برای کاروان هــا اختصاص می یابد و 
۷۰ درصد برای عموم مردم؛ البته این هنوز قطعی نشده اما تصور بر این 
است که بتوانیم این درصد را داشته باشیم؛ اما هر کاربر بیشتر از ۹ بلیت 
نمی تواند بخرد؛ این کار هم برای جلوگیری از ایجاد چرخه دلالی و بازار 

سیاه انجام شده است.
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشــوری همچنین تاکید کرد: فروش 
بلیت های اربعین از طریق ســایت های رســمی و آن دســته از دفاتر 
فروش آنلاین )OTA( که توانسته باشــند الزامات تعیین شده توسط 
این سازمان ذیل بخشنامه شــماره ۲۳۵۰۵ تاریخ ۲۱ مرداد ۱۴۰۲ را 
برآورده کرده باشــند، مشخص و تعریف شــده و خارج از این دو روش 
تخلف محســوب می شــود. البته به جز فروش آنلاین، فروش بلیت از 

شرکت ها هم امکان پذیر است.

چالش جدید تولید
 چک صیادی چگونه سرمایه تولید را حبس کرد؟

عضو اتاق ایران گفت: اگرچه ثبــت چک های صیادی، صدور چک های 
بی محل را کنترل کرد اما اگر شــرکت، اعضای هیــأت مدیره و یا ذی 
نفعان چکــی صادر کنند که فاقد موجودی باشــد کلیه حســاب های 

شرکت مسدود می شود.
ابوالفضل روغنی گلپایگانی اظهار داشــت: در ســالی که رهبری مکرر 
و مجدد مســاله تولید را به عنوان اصل در شــعار ســال مطرح کردند 
پیشــنهادی دارم مبنی بر اینکه دســتگاه یا نهــادی از بیت رهبری یا 
ستاد اقتصاد مقاومتی باشد تا عملکرد دســتگاه های دولتی را در مورد 
اجرای این شــعار و حرکت در این مســیر ارزیابی کنند. چرا که به نظر 
من بیشترین مانع را خود دســتگاه های دولتی ایجاد می کنند؛ در واقع 
نه تنها به شعار رهبری توجه نمی کنند بلکه خودشان عاملی برای عدم 

موفقیت نظام اقتصادی کشور هستند.

عضو هیــأت نمایندگان اتــاق بازرگانی ایــران افــزود: بانک مرکزی 
بخشنامه های متعددی را صادر می کند که علیه تولید است. بنده موافق 
شفافیت هســتم اما این بخشنامه ها ریشــه های اقتصادی ندارد و تیر 
خلاص به تولید میزند؛ به عنوان مثــال اگرچه ثبت چک های صیادی، 
صدور چک های بی محل را کنترل کرد اما اگر شــرکت، اعضای هیأت 
مدیره و یا ذی نفعــان چکی صادر کنند که فاقد موجودی باشــد کلیه 
حساب های شرکت مسدود می شود. همین موضوع نقدینگی و سرمایه 
شــرکت ها را حبس کرده و بســیاری از واحدها حتی تــوان پرداخت 

دستمزد کارگران خود را ندارند.
وی ادامه داد: بنا بر اخباری که از ســوی بانک مرکزی منتشــر شــد 
چک های برگشــتی رکورد ۱۲ ماهه را زده اند زیرا گردش نقدینگی از 
شرکت ها کم شده اســت و نظام بانکی منابع مالی لازم را به واحدهای 
تولیدی تزریــق نمی کنند و عملًا یک نظام انقباضــی ایجاد کرده اند و 
پولی در گردش نیست. بسیاری تجار و کســبه از طریق نظام بانکی کار 
می کنند و بده و بســتان بانکی و مالی دارند.روغنــی اضافه کرد: نظام 
بانکی قصد کنترل نقدینگی را دارد اما در حــال زمین گر کردن تولید 

هستند. باید یک نهاد بالادستی عملکرد نظام بانکی را بررسی کند.
وی تصریح کرد: امروز بسیاری از شــرکت ها با مشکل پرداخت حقوق 
مواجه هســتند که دلیل آن هم عملکرد نظام بانکی و نبود سرمایه در 

گردش است.

رشد ۲۵ درصدی سرمایه گذاری دارایی نامشهود 
در سال ۲۰۲۱

رییس صندوق نوآوری و شکوفایی با اشــاره به اهمیت سرمایه گذاری 
در دارایی نامشهود، گفت: ســرمایه گذاری در دارایی نامشهود در سال 
۲۰۲۱ در ســطح جهان نزدیک به ۷۴ تریلیون دلار بود که در مقایسه با 

سال ۲۰۱۹ نزدیک به ۲۵ درصد رشد داشت.
»محمدصادق خیاطیان« در مراسم رونمایی از نظام جدید ارزشگذاری 
دارایی های نامشــهود اظهار داشــت: در مورد اهمیت دارایی نامشهود 
باید به ســرمایه گذاری در این دارایی اشــاره کرد که در آینده اقتصاد 
کشور نقش بســزایی دارد.وی افزود: ســهم ۱۲ درصدی دارایی های 
نامشهود از اقتصاد کشورهای پیشرفته در برخی منابع ذکر شده است؛ 
در نتیجه ما نیز باید به این حــوزه بپردازیم.خیاطیان تصریح کرد: عدم 
آشنایی و اطلاع، ســرمایه گذاری را در این حوزه با چالش مواجه کرده 
بود، اما ســال گذشته یک شــرکت با پذیرش دارایی نامشهود توانست 
وارد بورس شــود که اتفاق خوبی بود.وی با بیان اینکه گزارشی درباره 
سهم سرمایه گذاری های نامشهود در کشــور نداریم، ادامه داد: وزارت 
اقتصاد می تواند گزارشی به منظور تشویق سرمایه گذاری در این حوزه 
تهیه کند.رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی تاکید کرد: نقدشوندگی 
دارایی های نامشهود یک معضل است و به این منظور باید بازاری شکل 
بگیرد. تجربه ای که در این خصوص داشــتیم نتیجه مطلوبی نداشــته 
و باید آسیب شناسی بر روی آن انجام شــود.خیاطیان گفت: ابزارهای 
مالیاتی و بیمه ای می تواند مشــوق توســعه اقتصاد نامشهود باشد و در 
شرایط کنونی کشور ســرمایه گذاری های خطرپذیری مورد نیاز است 

که بحث دارایی های نامشهود می تواند در این حوزه اثرگذار باشد.

بازار

خریدار  رییس ســازمان برنامه و بودجه 
نســبت به ناترازی بودجه ۱۴۰۲ هشــدار 
داد و خطاب به نماینــدگان مجلس گفت: 
با عدم تصویــب لایحه اصلاحیــه بودجه 
۱۴۰۲ دســت دولت را برای پرداخت طلب 

گندم کاران بسته اید.
 در ادامــه جلســه علنی مجلس شــورای 
اسلامی بررسی گزارش کمیسیون برنامه و 
بودجه و محاســبات در مورد تحقق احکام 
تکلیفی منتخب قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ 
کل کشــور با حضور منظور رییس سازمان 
برنامه و بودجه در دســتور کار صحن علنی 

مجلس قرار گرفت.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه 
نکاتی در گزارش کمیسیون برنامه و بودجه 
در خصوص تحقق احــکام تکلیفی منتخب 
قانــون بودجه ســال ۱۴۰۲ وجــود دارد، 
گفت: از تعامل ســازنده کمیسیون و رئیس 
کمیسیون با سازمان برنامه تشکر می کنم. 
معمولاً در ۴ ماهه اول سال منابع بودجه ای 
به طور کامل تحقق پیــدا نمی کند چرا که 
وصول مالیات ها در ۲ ماه اول ســال پایین 
است و تا آیین نامه های اجرایی آماده و بستر 

برای اجرا فراهم شود، زمان می برد.
وی توضیح داد: با این وجــود در ۴ ماه اول 
امسال عملکرد شایسته ای داشته ایم، ابتدا 
به نسبت وصول درآمد کل که مبلغ دو هزار 
و ۸۲ همت است توانسته ایم در ۴ ماه، ۴۴۸ 
همت را وصول کنیم کــه البته طبق قانون 
بودجه باید رقــم ۸۰۷ همت خلــق منابع 
می شــد، با این حال ۶۳.۵ درصــد منابع به 
نسبت کل آنچه که باید تحقق پیدا می کرد 

وصول شده است.
منظور تأکیــد کرد:در همیــن ارتباط باید 
گفت منابع درآمدی ما ۳ قسمت درآمدهای 
مالیاتــی و گمرکی، واگــذاری دارایی های 
ســرمایه ای و واگــذاری دارایی های مالی 
است که در بخش درآمدها در ۴ ماه ابتدای 
ســال درآمد این بخش ۸۴.۸ درصد تحقق 
داشته، این در شــرایطی است که در طی ۳ 
سال گذشته رشد سالیانه درآمد مالیاتی ۵۵ 
و ۵۸ درصد بوده که امسال در قانون بودجه 
رشــد درآمد مالیاتی ۵۵ درصد پیش بینی 
شــده بود بنابراین عملکرد نظــام مالیاتی 
منطبق بر پیش بینی ها و فراتــر از آن بوده 

است.
معاون رئیس جمهور اظهار داشــت: میزان 
مالیات وصولی و ســایر درآمدهای کشــور 
در ۴ ماه ابتدای ســال رشــد ۵۷ درصدی 
به نسبت سال گذشته داشــته است. اما در 
خصوص واگذاری دارایی های ســرمایه ای 
که عمده آن درآمد نفتی است، طبق قانون 
بودجه باید در ۴ ماه نخســت ســال درآمد 
نفتی ما بالــغ بر ۲۴۸ هزار همــت می بود و 
آنچه که تحقق پیدا کرده است ۱۰۵ همت 
است.رئیس ســازمان برنامه و بودجه بیان 
کرد: در بحث درآمد نفتی رشــد ۴۲ درصد 
داشــته ایم که به نسبت ســال گذشته ۵۷ 
درصد رشد درآمد نفتی تحقق یافته است. 
یکی از نکات فروش نفت بر اساس آنچه که 
در قانون پیش بینی شــده است این بود که 
روزانه ۱.۴ میلیون بشــکه نفــت به فروش 
برســد که این فروش انجام می شــود اما به 
دلیل شرایط تحریم تحقق درآمدها زمانبر 
اســت و تا درآمد فروش در اختیــار ما قرار 
بگیرد مسیری باید طی شــود، با این حال 
صادرات نفت و میعانــات گازی بیش از ۱.۴ 

میلیون بشکه در روز انجام می شود.
وی بــا اشــاره بــه درآمدهــای واگذاری 
دارایی های مالی گزارش داد سیاســت این 
بود که امســال واگذاری دارایی های مالی، 
یعنی انتشــار اوراق تنها بــرای طرح های 
تملک نیمه تمام و طرح هایی که امســال و 
ســال آینده به بهره برداری می رسد، انجام 
گیرد بنابرایــن حتی یک ریال بــرای امور 
اجرایی از اوراق هزینه نکرده ایم، در ماه های 

گذشــته ۲۰ هــزار میلیــارد اوراق برای 
طرح های تملک اختصاص داده ایم.

رشد نقدینگی در حال کاهش است
منظور با بیان اینکه در کنــار اجرای قانون 
بودجه سیاست هایی برای تحقق شعار سال 
دنبال می شود، گفت: امسال توانسته ایم از 
رشد نقدینگی و رشــد پایه پولی جلوگیری 
کنیم. در حال حاضر رشد نقدینگی در حال 
کاهش است و رشد پایه پولی تحت کنترل 
قرار گرفته اســت، در ۳ ماه گذشــته شاهد 

آرامش و ثبات قیمت ها هستیم.

برای هزینه های جاری اوراق مشارکت 
منتشر نشده است

معــاون رئیــس جمهــور تأکید کــرد: از 
تنخواه گردان خزانه اســتفاده نکرده ایم که 
این به معنای کنترل تورم است و همچنین 
برای هزینه هــای جاری اوراق مشــارکت 
منتشر نشــده اســت و پایه پولی را صرف 
هزینه هــای جــاری دولــت نکرده ایم. در 
عین حال در پرداخت های هزینه ای رشــد 
۵۳ درصدی داشــته ایم و در بخش حقوق 
کارکنان دولت و ســایر هزینه های مالی با 
رشــد ۵۴ درصدی مواجه بودیم. در زمینه 
صندوق بازنشســتگان باید گفت به نسبت 
سال گذشته رشد ۴۸ درصدی اتفاق افتاده 

است.
 رئیس ســازمان برنامه و بودجه بیان کرد: 
ماهانه ســود و اصــل اوراقی کــه در دولت 
گذشته منتشر شده بود، پرداخت می کنیم. 
در ایــن زمینه ۲۰ هــزار میلیــارد تومان 
بازپرداخت اصل و ســود اوراق دولت قبل را 
داشــته ایم که بازپرداخت ها، از درآمدهای 
امسال بوده است. همچنین از بانک مرکزی 
اســتقراض نکرده ایم و بایــد گفت انضباط 

بودجه به طور کامل در حال انجام است.
وی ادامــه داد: ۶۰ هزار میلیــارد تومان از 
واگذاری تملک دارایی های ســال گذشته 
دســتگاه های اجرایی در حساب ها موجود 
اســت چرا که طبق قانون تا شــهریورماه 
می توان از این درآمدها اســتفاده کرد، این 
رو به دســتگاه های اجرایی ابلاغ کرده ایم با 
فوریت این منابع را برای تکمیل طرح های 
عمرانی هزینه کند.منظور اظهار داشــت: 
نمایندگان شــاهد هســتند که طرح های 
مهمــی همزمان با ســفر اســتانی رئیس 
جمهــور در حــال اجــرا اســت و افتتاح 

طرح های مهم با سرعت بالا انجام می شود.

تمام مسیرهای اربعین تا قبل از این 
فریضه دینی تکمیل خواهد شد

معاون رئیس جمهور گفت: تمام مسیرهای 
اربعین تا قبل از این فریضــه دینی تکمیل 
خواهد شد و تخصیص اعتبارات وزارت راه و 
شهرسازی، نیرو، آب و آبرسانی و طرح های 

ریلی با اولویت انجام می شود.
رئیــس ســازمان برنامــه و بودجــه بیان 
کــرد: دولــت تکمیــل طرح هــای حوزه 
انتخابیه  نمایندگان را در دســتور کار دارد 
و برنامه ریــزی کرده ایم که تا پایان ســال 
۱۵۰۰ طرح  و پروژه  افتتاح شــود. در نهایت 
باید گفت درآمد واگذاری تملک  دارایی  ۲۶ 
همت تخصیص یافته که رشــد دو برابری 

داشته است.
منظــور توضیــح داد: در تبصــره )۱۶( در 
موضوع تســهیلات در بخــش ازدواج ۶۲ 
همت و ۳۰۷ هزار فقره تســهیلات ازدواج 
داده شــد، در بخش فرزندآوری ۱۷ همت 
و ۲۷۳ هزار فقره تســهیلات ارائه شــد، در 
تبصره )۱۸( در موضوع کســب و کار برای 
اولین بار در ۴ ماه اول ســال هــم آیین نامه 
ابلاغ شــد و هم ســازمان برنامــه و بودجه 
۱۵۰۰ میلیارد تومان اختصــاص داد که با 
۳ برابر منابع بانک ها تلفیق و ۶ هزار میلیارد 
تومان تســهیلات اشــتغال از محل منابع 

امسال داده شد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجــه ادامه داد: 
بخش زیــادی از منابع ســال گذشــته در 
موضوع تسهیل کسب و کار باقی مانده است 
که چون آیین نامه آن به موقع آماده نشــده 
بود، منابع آن امسال تخصیص پیدا می کند.

رئیس جمهور موضوع مسکن را به 
طور ویژه دنبال می کند

وی با تأکید بر اینکه موضوع مســکن مورد 
توجه ویــژه دولت و رئیس جمهور اســت، 
گفت: جلسات شــورای عالی مسکن هر ماه 
برنامه ریزی شــده با ریاست رئیس جمهور 
برگزار می شــود و برنامه زمانبندی شــده 
برای احداث یک میلیون مســکن در بخش 
حمایتــی، روســتایی و بافت فرســوده با 

سرعت انجام می شود.
معاون رئیس جمهور افــزود: برای اولین بار 
در ۳ ماهه اول ســال ۸۰ مــورد موافقتنامه 
مبادلاتی داشــته ایم و ۴۰ مــورد دیگر در 
حال آماده شدن اســت، این در حالی است 
که سال گذشته مبادلات از اول آبان شروع 
می شد اما امســال با امضای الکترونیک از 
ابتدای اردیبهشــت ماه این موافقتنامه ها 
امضا شــد. همچنین بخش اصلی آیین نامه 
و دســتورالعمل های قانــون بودجه که ۷۳ 
مورد بود، آماده و ابلاغ شــد و تعداد دیگر در 

نوبت ابلاغ قرار دارند.

تبصره )14( بن بست است، این تبصره 
ناتراز بسته شده است

منظور با هشــدار در خصوص تبصره )۱۴( 
گفت: تبصره )۱۴( بن بســت اســت، این 
تبصره ناتراز بســته شده اســت. شما برای 
پرداخــت گنــدم ۶۰ همــت پیش بینی 
کرده اید اما باید ۱۴۰ همت تأمین شــود، از 

این رو چرا اعتراض می کنید، دولت مجبور 
اســت بودجه ناتراز را اجرا کند، ما به دنبال 
اصلاح بودیم اما شما دوفوریت لایحه اصلاح 
بودجه را رد کردیــد و وقتی اصلاحیه انجام 
نشــود، پرداخت پول گندمــکاران ممکن 

نیست.

به دلیل مصرف بالای بنزین، صادرات 
در این بخش ممکن نیست

رئیس ســازمان برنامه و بودجــه ادامه داد: 
نصــف بودجــه تبصــره )۱۴( از صادرات 
فرآورده نفتی تأمین می شود، این در حالی 
اســت که به دلیــل مصرف بــالای بنزین، 
صــادرات در ایــن بخش ممکن نیســت و 

برخی ماه ها نیاز به ورادات هم داریم.
وی تاکید کرد: در خصوص تأمین دارو باید 
گفت دولت ۱۴ همت نقدینگــی را در نظر 
گرفته اســت و بدهی بیمه هــا را پرداخت 
کرد، از ۱۸۰ مــورد داروی کمیاب در بازار 
به ۴۰ مورد رســیده ایم و ثبات بازار دارو را 
در حال کنترل و نظارت داریم. تمام رویکرد 
دولت این است که آنچه که در قانون بودجه 

پیش بینی شده، انجام شود.
وی در خصوص پرداخــت یارانه نقدی بیان 
کرد: این یارانــه در موعد مقــرر پرداخت 
می شود، افراد تحت پوشــش سازمان های 
حمایتی مورد توجــه دولت قــرار دارند و 
افزایش ۴۰ درصدی مســتمری افراد تحت 
پوشــش کمیته امداد را دنبال می کنیم که 
۲۰درصد آن انجام شــده و ۲۰ درصد دیگر 
باید از منابــع LPG صورت گیرد که منتظر 
تأمین آن از ســوی وزارت نفت هســتیم، 
بنابرایــن عقب افتادگــی مســتمری ها را 
جبران می کنیم و بایت این تأخیر عذرخواه 

هستیم.

یک کیلو قیر به دلیل عدم پیش بینی 
مابه التفاوت قیمت اختصاص داده 

نشده است
معاون رئیس جمهور با اشــاره به اصلاحیه 
لایحه بودجه گفت: در قانون بودجه قیمت 
قیر را ۷ هــزار تومان در نظــر گرفته اید در 
حالی که در بــورس، قیر ۱۵ هــزار تومان 
قیمت خورده اســت، بنابراین پالایشگاه ها 
با این قیمت قیــر را تحویــل نمی دهند و 
یک کیلو قیر نیز به پروژه هــا در حوزه های 
انتخابیه شــما بــه دلیل عــدم پیش بینی 
مابه التفاوت قیمت داده نمی شــود. مجلس 
همراهی کنــد و چند اصلاحیــه در بودجه 
انجام شود تا قیر توزیع و کسری بودجه برای 

پرداخت بدهی به گندمکاران تأمین شود.
منظور تأکید کرد: اگر کل لایحه دوفوریتی 
دولت را نمی پســندید، ۳ یا ۴ بند مهم را که 
مورد توافق مجلس اســت قبول کنید تا با 
اصلاحیه دوفوریتی بتوانیم خواســته های 
نمایندگان را تأمین کنیــم، دولت درصدد 

جلب رضایــت مــردم و افزایش شــرایط 
معیشتی مردم است.

کالابرگ اقلام اساسی با قیمت دی ماه 
به سه دهک پایین جامعه 

داده می شود
رئیس ســازمان برنامه و بودجــه در پایان 
تأکید کــرد: ارائه کالابرگ مورد اســتقبال 
قرار گرفت، اقلام اساســی بــرای ۳ دهک 
پایین با قیمت دی ماه تأمین می شــود و تا 
آخر سال این موضوع اجرایی خواهد بود. در 
کل نیازمند اصلاح مواردی در قانون بودجه 

هستیم.

قالیباف: الان وقت ارائه لایحه اصلاح 
بودجه نبود

در ادامــه پــس از ســخنان داود منظــور 
رییس ســازمان برنامه و بودجه و تعدادی 
از نمایندگان، محمدباقــر قالیباف در جمع 
بندی مســائل طرح شــده گفت: نخستین 
توقع مجلــس از رییس ســازمان برنامه و 
بودجه این اســت که قانون مجلس که بعد 
از فراز و فرودهای بســیار مصوب شده و به 
تایید شورای نگهبان می رسد، اجرایی شود.

رییس مجلس شورای اسلامی افزود: بیشتر 
دستگاه های پیش از این گله مند بودند که 
جداول بودجــه را ندارند درحالــی که باید 
زودتر این جداول و دیگر مــوارد به آنها می 
رسید. همچنین در تبصره ۱۹ قانون بودجه 
که موضوعــات مهمــی دارد از جمله اینکه 
مدیریت مالی دســتگاه ها به صورت سامانه 
انجام شــود تا دســتگاه های سیاستگذار از 
طریق سامانه واحد امور را پیش ببرند، این 

موضوع محقق نشده است.
وی با اشاره به مشــکلات حوزه برنج، گندم 
و چای به ویژه در استان های شمالی گفت: 
نمایندگان در حــوزه واردات برنج و قیمت 
گذاری آن بحــث دارنــد و در بخش گندم 
اشــاره کردید که مجلــس در تبصره ۱۴ به 
صورت ناتراز این موضــوع را مصوب کرده 
است. در حالی که طبق لایحه دولت، ۶۵۹ 
هزار میلیارد تومان برای این موضوع در نظر 
گرفته شده اســت و مجلس عین این رقم را 
برای سازمان برنامه و بودجه تصویب کرده 
اســت بدون اینکه یک ریال آن را جا به جا 
کند.قالیبــاف تصریح کــرد: مجلس عین 
رقم گندم و عین رقم در نظر گرفته شده در 
تبصره ۱۴ را برای ســازمان برنامه و بودجه 
در لایحه بودجــه ۱۴۰۲ تصویب کرد ولی 
شما مجلس را محکوم به ناترازی می کنید 

که درست نیست.
وی بــا بیان اینکــه دولت حــق دارد برای 
بودجه ۱۴۰۲ اصلاحیه به مجلس ارســال 
کند، گفت: بنده شخصا جنابعالی را دعوت 
کردم و تاکید شد که اکنون زمان ارائه لایحه 
اصلاحی به مجلس نیســت و شما هم قبول 
کردید تا بعد از تصویب برنامه هفتم و اعمال 
تغییــرات آن، اصلاحیــه بودجــه را انجام 
دهید.رییس مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: به رغم اینکه پیشــنهاد بنــده را قبول 
کردید ولی باز اصرار به ارائه لایحه اصلاحی 
بودجه دارید. از طرفــی در این اصلاحیه در 
ماده )۱( از مجلس خواســتید موافقت کند 
که ۱۵ میلیارد یورو به صــورت تهاتر به هر 

سازمانی پرداخت شود که این اشکال دارد.
وی خاطرنشــان کــرد: اینکــه برخــی از 
نمایندگان گله مند هســتند بــه این دلیل 
اســت که قانون به درســتی اجرا نشــده 
اســت. به عنــوان نمونه در تبصــره ۱۸ در 
موضوع اشتغال فقط ۲ هزار میلیارد تومان 
اختصاص دادید. همچنیــن در تامین دارو 
مشــکلات جدی داریم. امــا معتقدیم این 
بودجه قابلیت حل مسائل گفته شده را دارد 
و باید سازمان برنامه و بودجه نسبت به حل 
تاخیــر و تخصیص اعتبــارات رویه خود را 

تغییر دهد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

نحوه پرداخت سود سهام عدالت بستگی به شرکت های سرمایه پذیر دارد
خریدار  وزیر امــور اقتصــادی و دارایی 
گفت:  نحوه پرداخت ســود ســهام عدالت، 
بســتگی به صورت های مالی شرکت های 

سرمایه پذیر و وصول سودها دارد.
سید احسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی 
و دارایی امروز در حاشــیه رونمایی از نظام 
جدید ارزش گذاری دارایی های نامشــهود 
در پاسخ به پرسش خبرنگار فارس که سود 
ســهام عدالت مربوط به سال ۱۴۰۱ امسال 
آیا یک مرحله ای و یا دو مرحله ای پرداخت 
می شــود، گفت: نحوه پرداخت سود سهام 
عدالت بســتگی به صورت های مالی سال 
۱۴۰۱ شــرکت ها دارد که این صورت های 

مالی به تازگی رسیده و دریافت می شود.
وی افزود: اگر سود شرکت های سرمایه پذیر 
همزمان برســد، می توان یکباره سود سهام 
عدالت را                              تجمیع کرده و پرداخت کنیم و در 
آن صورت عدد بزرگ تری می شــود، اما اگر 

سودها به تدریج وصول شــود و مانند سال 
گذشــته که ســود هلدینگ خلیج فارس 
در آخر سر رســید، مجبور می شویم، در دو 
قسمت پرداخت کنیم که سودها کوچک تر 

خواهد شد.
وزیر امــور اقتصــادی و دارایــی در مورد 
ارزش گذاری دارایی نامشــهود شرکت ها، 
اظهــار داشــت: مــا در وزارت اقتصــاد نه 
مســئولیت ارائه کالا و خدمات مشــخصی 
مانند وزارت جهاد کشــاورزی یــا وزارت 
صنعت و وزارت نیــرو که آب و بــرق ارائه 
می کند داریم و نه مســئولیت کنترل بازار و 
قیمت ارز را                              داریم، اما مســئولیت ما ایجاد 
زیرساخت برای رشد اقتصاد کشور و تامین 

مالی اقتصاد است.
خانــدوزی اضافــه کرد: دســتورالعمل 
دارایی هــای نامشــهود تهیــه شــده و 
بســتری را                              برای ارزیابی ایــن دارایی ها 

فراهــم می کنــد. دســتورالعمل حوزه 
اقتصــاد دانش بنیان تهیه شــده، در این 
شــرکت ها بخــش عمده سرمایه شــان 
تبدیــل دانش به ارزش اقتصادی اســت 
که تاکنون به رسمیت شناخته نمی شد. 
باید این دارایی های نامشهود به رسمیت 
شناخته و در صورت های مالی درج شود 

و قابل ارائه به نهادهــای مالی مانند بانک 
باشد.

وی گفت: اعتبار و اخلاق کار در شرکت های 
دانش بنیان بایــد تبدیل به ارزش اقتصادی 
شــود و در فرایند اعتبار ســنجی شرکت ها 
برای دریافت تسهیلات از بانک به کار گرفته 
شــود. همچنین برای فعالان اقتصادی در 
گزارشــگری مالی،  دارایی های نامشــهود 

شناسایی شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی اظهار داشــت: 
برخــی شــرکت ها هســتند کــه دارایی 
مشــهودی ندارند، امــا پایــگاه  داده های 
وسیعی در اختیار آنهاست که دارای اهمیت 
و ارزش اقتصادی اســت یا برخی شرکت ها 
هزار نفر بــه عنوان برنامه نویــس دارند که 
دارای ارزش اســت و یا برخی شــرکت ها 
شبکه مشتریان بزرگی در اختیار دارند که 
دارای ارزش اقتصــادی اســت، اما تاکنون 

رســمیت نداشــت. از این پس بایــد این 
دارایی ها ارزش گذاری شــود و موضوعاتی 
مانند اختراعــات، ایده ها و فرمولاســیون 
خــاص بــه عنــوان دارایــی نامشــهود، 

ارزش گذاری شود.
خانــدوزی با بیــان اینکه شــرکت های 
دانش بنیان تاکنون مــورد بی مهری قرار 
گرفتــه بودند، گفت: گاهی شــرکت های 
دانش بنیــان نمی توانند دارایــی خود را                              
ارائه کنند، بنابرایــن در صورت های مالی 
زیانده نشــان داده می شــوند و مشمول 
ماده ۱۴۱ قانون تجارت و ورشکســتگی 
می شــوند. بایــد کارشناســان رســمی 
دادگســتری، سازمان حسابرســی و دیگر 
نهادها، دارایی نامشــهود شــرکت ها را                              در 
صورت های مالی به رســمیت بشناســند و 
فعالیت اقتصادی شــرکت های دانش بنیان 

بهتر شود.
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سخنگوی وزارت بهداشت:
محدودیتی برای توزیع کیت های استاندارد 

غربالگری وجود ندارد
سخنگوی وزارت بهداشت در واکنش به برخی اخبار در فضای مجازی 
درباره کیت های غربالگری جنین، گفت: هیچ محدودیت جدیدی برای 
تولید و توزیع کیت های غربالگری جنین ایجاد نشده و استانداردهایی 
که پیش از این به منظور کنترل کیفی کیت ها اعمال می شــد، کماکان 

رعایت می شود.
 پدرام پاک آیین گفت: نظارت بر کیفیت و اســتاندارد بودن کیت های 
غربالگری جنین وظیفه ســازمان غذا و داروســت تا کیت هایی که در 
اختیار مردم قرار می گیرد، بیشــترین دقت و کمترین خطا را داشــته 
باشد.سخنگوی وزارت بهداشت با اشاره به این مطلب که از نظر وزارت 
بهداشت، غربالگری جنین با رعایت اســتانداردها ممنوع نیست؛ ادامه 
داد: غربالگری مطابق قانون و نظر متخصصان استانداردســازی شــده 

است. 
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، پاک آیین افزود: در حال حاضر کیت های 
تشــخیصی غربالگری با دقت کافــی در اختیار مردم قــرار می گیرد و 
کماکان برای کمک به ســلامت مادر و جنین، از توزیع کیت های غیر 

استاندارد و غیر دقیق جلوگیری می شود.

ودگاه ها  مردم برای تهیه بلیت اربعین به فر
مراجعه نکنند

مسئول عملیات اربعین شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران گفت: 
درگاه فروش بلیت اربعین آژانس ها و ســایت های هواپیمایی هستند 
بنابراین مردم بــرای تهیه بلیت عتبات عالیات بــه فرودگاه ها مراجعه 
نکنند.محمد حبیب الهی مســئول عملیات اربعین شرکت فرودگاه ها 
و ناوبری هوایی ایران بــا توجه به آخرین وضعیــت عملیات اربعین در 
فرودگاه هــا، گفت: آخرین اخبــار و اطلاعیه های مربــوط به عملیات 
اربعین در فرودگاه ها از طریق روابط عمومی شرکت فرودگاه ها به اطلاع 

مردم خواهد رسید.
مســئول عملیات اربعین شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران در 
ادامه تصریح کرد: متقاضیان سفر به عتبات عالیات به هیچ عنوان برای 
تهیه بلیت در فرودگاه ها حاضر نشــوند و بلیت های عتبات عالیات را از 

آژانس ها یا سایت های فروش بلیت هواپیما خریداری کنند.
وی افزود: مردم از طریق ســامانه ۱۹۹ و مراجعه به ســایت رســمی 
 www.airport.ir شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران به نشانی
می توانند در جریــان آخرین اخبار و اطلاعیه هــای مربوط به عملیات 

اربعین در حوزه فرودگاهی قرار بگیرند.
مسئول عملیات اربعین شرکت فرودگاه ها در خصوص آخرین وضعیت 
فرودگاه هــای عامل اربعیــن ۱۴۰۲، گفت: با انجام عملیات وارســی 
پروازی فرودگاه های مرزی غرب کشــور تمامی فرودگاه ها از آمادگی 
کامل جهت برقراری پروازهای اربعین و خدمت رســانی به زائران امام 
حسین )ع( برخوردار هســتند.حبیب الهی گفت: با تخصیص اعتبارات 
لازم، موانع پیــش روی فرودگاه هــای عامل اربعین برطرف شــده و 

به زودی شاهد برپایی عملیاتی در شأن زائران حسینی خواهیم بود.

وی در پایان گفت: عملیات اربعین از ۲۷ مرداد آغاز و ۲۵ فرودگاه تحت 
مالکیت شــرکت فرودگاه ها در این عملیات به زائران حضرت اباعبدالله 

الحسین )ع( خدمت رسانی خواهند کرد.

مهدی ارمغانی خبر داد
برگزاری همایش دانش آموزی با موضوع جایگاه 

ایران در نظم نوین جهانی
مدیر فرهنگــی اتحادیه انجمن های اســلامی دانش آمــوزان گفت: 
دانش آموزان، نخبگان و سایر علاقمندان می توانند از امروز تا پانزدهم 

شهریور ماه آثار خود را به دبیرخانه این همایش ارسال کنند.
رهبر معظم انقلاب چهارشنبه ۱۱ آبان سال گذشــته و در آستانه ۱۳ 
آبان روز ملی مبارزه با اســتکبار جهانی در دیدار بــا صدها تن از دانش 
آموزان از آنان خواســتند در نظم نوین جهانی بــه جایگاه ایران و نقش 

خود بیشتر فکر کنند و نقش خود را در نظم نوین جهانی ایفا نمایند.
در همین راستا اتحادیه انجمن های اسلامی دانش آموزان در نظر دارد 
همایشــی بین المللی با این موضوع برگزار کند تا علاوه بر اندیشمندان 
و صاحب نظران، دانش آموزان هم بتوانند نظرات و آثار خود را پیرامون 

نقش و جایگاه ایران در نظم نوین جهانی ارائه کنند.
مهــدی ارمغانی مدیــر فرهنگــی اتحادیــه انجمن های اســلامی 
دانش آموزان در خصــوص این همایش بین المللی گفت: در راســتای 
فرمایش مقام معظم رهبری کــه فرمودند دانش آموزان باید نقش خود 
را در نظم نوین جهانی ایفا کنند؛ اتحادیه انجمن های اســلامی دانش 
آموزان به عنوان اصلی ترین تشــکل دانش آموزی کشــور در نظر دارد 
همایشــی را اواخر شــهریور برگزار کند تا دانش آموزان و نخبگان در 

خصوص این مسئله با یکدیگر گفتگو کنند. 
ارمغانی افزود: در این راســتا یک فراخوان برای ارســال مقالات داریم 
که در چهار موضوع علاقمنــدان می توانند آثار خود را ارســال کنند. 
این چهار موضوع که بر اســاس دســته بندی مقام معظم رهبری است 
عبارتند از: بررســی علل و عوامــل و مصادیق انزوای آمریــکا، انتقال 
قدرت سیاســی اقتصادی فرهنگی و علمی از غرب به آســیا، گسترش 
فکر و اثرگذاری محور مقاومت در برابر اســتکبار و مهم ترین بخش این 
همایش که رسالت مخصوص ماســت نقش ایران در نظم نوین جهانی 

است.
وی با بیان اینکــه مخاطب این فراخوان صرفاً دانش آموزان نیســتند؛ 
گفت: اساتید حوزه و دانشگاه، طلاب، دانشجویان و فرهنگیان محترم 
می توانند در این فراخوان شــرکت کنند و تا پانزدهم شــهریور فرصت 
دارند آثار و مقالات خــود را از طریق آدرس های ارســال کنند. در این 
همایش به صاحبان مقالات برتر فرصت داده می شود تا اثر خود را ارائه 

کنند.
ارمغانی با اشــاره به اینکه این همایش بین المللــی خواهد بود؛ افزود: 
این همایش با حضور نوجوانان ســایر کشــورها خصوصاً دانش آموزان 
کشورهای محور مقاومت خواهد بود. علاوه بر ارائه مقالات برتر، امکان 
چاپ مقالات برتر در ICDI و ویژه نامه این همایش چاپ خواهند شــد. 
همچنین نفــر اول ۱۰ میلیون تومان، نفر دوم ۵ میلیون و نفر ســوم ۳ 

میلیون تومان جایزه نقدی دریافت خواهند کرد.
مدیر فرهنگی اتحادیه انجمن های اســلامی دانش آموزان افزود: هدف 
از ارائه مقالات با حضور دانش آموزان این اســت کــه دانش آموزان هم 
با فضای نخبگانی و آثار تحقیقاتی در این خصوص بیشــتر آشنا شود و 
دانش آموزان و نســل نوجوان نقش خود و ایران را در نظم نوین جهانی 

بهتر درک کنند.

دیوار

رئیس پلیس راهور فراجا: پیش بینی می شــود بیش از 
۱۰۰ هزار نفر از زائرین اربعین حســینی امسال از مرز 

خسروی تردد کنند.
سردار ســیدکمال هادیانفر رئیس پلیس راهور فراجا 
در حاشــیه بازدید از مرز خســروی اظهار داشت: در 
بازدیدی که امروز از پایانه مرزی خســروی داشــتیم 
الحمدالله شرایط امســال بهتر شــده و مرز خسروی 
به صورت شــبانه روزی پذیرای زائریــن عزیز اربعین 

حسینی خواهد بود.
وی با اشــاره به آمار تردد زائرین از مرز خسروی گفت: 
ســال گذشــته مرز خســروی ۵۰ هزار نفر زائر را به 
خودش اختصاص داد که پیش بینی می شــود امسال 

پذیرای بیش از ۱۰۰ هزار زائر باشد.
سردار هادیانفر بیان داشت: با توجه به اینکه 
اغلــب زائرین از خودروهای شــخصی برای 
تردد به مرزها اســتفاده می کننــد. در مرز 
خســروی هم زیرســاخت های خوبی پیش 
بینی شــده ۶ پارکینگ اصلی برای زائران با 
ظرفیت مناســب و ۲ پارکینگ در محدوده 

شهر قصرشیرین پیش بینی شــده و امیدواریم زائران 
از این ظرفیت اســتفاده کنند و تمرکــز صرفاً در مرز 
ایلام و مهران نباشد.ایشــان همچنین بیان کردند مرز 
خسروی مسیر مناسبی برای اســتفاده زائران اربعین 
جهت خروج از کشور اســت.رئیس پلیس راهور فراجا 

با تاکید بر ایمن ســازی راه ها در بازدیدهای 
صورت گرفته گفت: سازمان راهداری و وزیر 
راه و شهرســازی اقدام های خوبی در رابطه 
با ایمن ســازی راه ها انجام داده اند که هنوز 
لکه هایی در بحث راه هــا وجود دارد که تمام 
تلاش سازمان راهداری این اســت تا پایان 
هفته جاری این مشــکلات برطرف شــود و 
مسیر ایمن سازی شــود و تا بتوانیم روان سازی که در 

ترافیک مد نظر است ایجاد کنیم.
وی اضافه کرد: هدف ما در ایمن سازی راه ها این است 
که شــرایطی به وجود بیاید که امسال زائران ما که ۹۶ 
درصد آن ها از ۶ مرز زمینــی تردد می کنند بدون هیچ 

دغدغه ای بتوانند از مسیرهای زمینی استفاده کنند.
وی گفت: آنچه که در تمهیدات ترافیکی اتخاذ کردیم 
و مورد تاکید است خودروهای شخصی تا پارکینگ ها 
عزیمت می کنند چه در مرزهای چذابه، شلمچه مهران 
و خســروی« و از آنجا خودروها و اتوبوس های شرکت 
واحد را پیش بینی کردیم که زائران ســوار شــوند و به 

پایانه های مرزی مراجعه کنند.
سردار هادیانفر خاطرنشــان کرد: سال گذشته کاهش 
بسیار اثر بخشــی را در تصادفات داشتیم و امسال هم 
مورد تاکید ما اســت که رانندگان ناوگان حمل و نقل 
عمومی که مسئولیت بیشتری دارند حتماً از خودروی 

ایمن استفاده کنند.

پلیس

خریدار  ســخنگوی قــوه قضائیه ضمن 
محکومیــت حادثــه تروریســتی مجدد 
کوردلان در حرم مطهر شــاهچراغ، گفت: 
این اقدام در رســانه های مخــوف جریان 
تروریســت پرور بین المللی عادی سازی و 
توجیه شــد و در عین حال هیــچ صدایی از 

مدعیان حقوق بشر شنیده نشد.
 مســعود ستایشی با اشــاره به وقوع حادثه 
تروریســتی مجدد کوردلان در حرم مطهر 
شاهچراغ ابراز تأســف کرد و ضمن تسلیت 
و تعزیت شــهادت و مجروحیــت تعدادی 
از شــهروندان بــا خانواده های آنهــا ابراز 

همدردی کرد.
وی ادامه داد: حتی تاســف بیشتر آنجاست 
کــه ایــن اقــدام تروریســتی کــه تحت 
سیاســت های کلی ایجاد ناامنی توســط 
تروریست پروران بین المللی انجام می شود، 
در لایه دیگر توســط رسانه های مخوف این 
جریان نیز عادی ســازی می شود و در عین 
حال هیــچ صدایی از مدعیان حقوق بشــر 

شنیده نمی شود.
ســخنگوی قوه قضائیه یادآور شــد: رئیس 
قوه قضائیــه ضمــن محکومیــت حادثه 
تروریســتی در حرم مطهر احمد بن موسی 
)ع( در شــیراز به مقامات قضایی در استان 
فارس تاکید کرد علاوه بر مباشــر این اقدام 
جنایتکارانه که دستگیر شده است، عناصر 
و عوامل دخیل در این حادثه تروریستی اعم 
از معاونان و مسببان و کسانی را شناسایی و 
دستگیر کنند و پس از تکمیل دقیق و سریع 
پرونده آنها و ارســال به دادگاه، در محکمه 
منطبق با قانون و با فوریت، مجازات شایسته 

برای این افراد درنظر گرفته شود.

تعطیلی زندان رجایی شهر مطالبه 
مردم بود

ستایشی با اشــاره به تعطیلی زندان رجایی 
شــهر، افزود: ایــن موضــوع از بزرگترین 
مطالبات مردم اســتان البرز در شهرستان 
کرج بود که محقق شد و درب ندامتگاه برای 
همیشه بسته شد تا این پیام به مردم منتقل 
شود که خواســت مردم در اولویت اساسی 

برای دستگاه قضائی قرار دارد.
وی خاطرنشــان کرد: زندان رجایی شــهر 
یکی از برتریــن و مجهزتریــن ندامتگاه ها 
در سراسر کشــور بود که به دلیل اینکه در 
وسط شهر قرار داشت، آسیب ها و مشکلات 
فرهنگــی و اجتماعی برای مــردم منطقه 
ایجاد کرده بود و مطالبــه عمومی مردم در 
سفر اســتانی رئیس قوه قضائیه شنیده شد 
و بعد از برنامه ریزی جامع در کمترین زمان 

ممکن با بهترین کیفیت انجام شد.

توضیح سخنگوی قوه قضاییه درباره 
رأی غیرقطعی اخیر دیوان عدالت اداری

ســخنگوی قــوه قضائیــه دربــاره رأی 
غیرقطعــی اخیر دیــوان عدالــت اداری 
گفــت: قــوه قضائیــه ایجــاد ۲ قطبــی 
میــان عدالت خواهــی و مبارزه با فســاد 
و قانون گرایــی را نــه تنهــا به رســمیت 
نمی شناسد که تنها مجرای عدالت طلبی و 
مبارزه با فســاد و تقلب را رعایت و احترام به 
قانون و حقوق اساسی ملت در تضمین حق 

قانونی آنان می داند.
ستایشی ادامه داد: برخی بحث هایی که در 
فضای رسانه ای کشور مطرح می شود،نمی 
تواند رفاقت قوای سه گانه را مخدوش کند. 
ما همچون سایر مسؤولان دغدغه جوانان را 
داریم و باید ضمن اصرار حقوقی و موازینی 
که به حق تشــخیص می دهیم نســبت به 
انتقال این پیــام به جوانــان اهتمام لازم را 
به خرج دهیــم. معتقدیم نبایــد از قانون 
سوءاستفاده شود و راه های این امر هم باید 

مسدود شود.

آخرین وضعیت پرونده نگین غرب
سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
کلاهبرداری پرونــده نگین غرب گفت: این 
پرونده در ســال ۱۳۸۱ تشــکیل و در سال 
۱۳۸۹ به صدور حکم منجر شــد و یکی از 
موارد حکم ضبط امــوال محکومان پرونده 
بود اما رسیدگی به این پرونده با وجود بیش 

از ۱۵ هزار شاکی بسیار کار بزرگی است.
وی ادامه داد: با توجه به حجم بالا و شــرایط 
خاص ایــن پرونده تا ســال ۱۳۹۶ مبالغی 
به حســاب ۱۱ هزار و ۷۹۶ نفر از شــکایت 

پرونده واریز شــد و تاریخ پنجم تیر امسال 
حدود دو هزار نفر واحدهای مسکونی خود 

را تحویل و تسویه حساب کامل شد.
ستایشــی خاطرنشــان کرد: همه اهتمام 
قوه قضائیه با تمســک به اصل قانونی بودن 
جرم و مجازات با اســتناد به موازین شرعی 
و مقررات قانونــی با رســیدگی منصفانه، 
عدالت را متجلی کند.وی بــه بازدارندگی 
مجازات اشــاره کرد و افزود: اگر اشکالی در 
احکام صادره هم وجود داشته باشد، روندها 
و فرایندها به جهتی است که حقی از احدی 
تضییع نشود.ستایشی اظهارداشت: در امور 
کیفری و مدنی میزان بدهــی، طلبکاران، 
زمان تشکیل پرونده از جمله موارد موثر در 
پرونده است و نمیتوان برای همه پرونده ها 
حکم یکســان صادر کرد بلکــه هر موضوع 
مبتنی بر اســناد و مدارک پرونده ها حکم 

شرعی و قانونی صادر می شود.
وی به پرونده های دارای چند هزار خواهان 
و شاکی گفت: حجم بالایی از انرژی دستگاه 
قضائــی برای رســیدگی و بررســی دقیق 
پرونده های کثیرالشــاکی صرف می شــود 
ضمن آنکه حکــم باید مبتنی بــر موازین 
شــرعی و قانونی و متناســب با جرم باشد 
البته حکم باید واجد بازدارندگی هم باشــد 
و اگر برای فعل یا ترک فعلی مجازات و کیفر 
خفیف درنظر گرفته شــده باشد مربوط به 
موازین قانونی اســت و قــوه قضائیه برای 

تصمیم گیری متمسک به قانون است.
 

آخرین وضعیت پرونده کثیرالشاکی 
پرشین خودرو

ســخنگوی قوه قضائیــه دربــاره آخرین 

وضعیــت پرونده کثیرالشــاکی پرشــین 
خودرو با اشاره به اینکه متهمان این پرونده 
به حبس محکوم شــدند، افزود: هیچگونه 
ارفاقی بــرای متهملن این پرونــده در نظر 
گرفته نشــد درخواســت مرخصــی برای 
پیگیری اموالشــان برای رد مال داده شده 
بود که البته با مبلغی که ۲ برابر رد مالشــان 
بود، وثیقه گرفته شــده تا به مرخصی بروند 
همچنین رضایت برخی از شاکیان را جلب 

کرده اند.

 تشکیل پرونده هایی برای
 حسن روحانی

ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی 
مبنی بــر تخلفــات حســن روحانی در 
مداخــلات ارزی همچنیــن مداخلات 
در حوزه بورس، گفت: ایشــان در کسوت 
روحانیــت قــرار دارد، پرونده هایی برای 
وی در دادســتانی ویژه روحانیت با حفظ 
حوزه قضایی مربوطه تشــکیل شده است 
و مرجع مورد نظر باید پاســخگوی سوال 

باشد.

واکنش سخنگوی قوه قضائیه به 
توییت سفیر انگلیس در روز خبرنگار

سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
دربــاره واکنش قوه قضائیــه درباره توییت 
ســفیر انگلیــس در روز خبرنــگار گفت: 
نماینده یک کشــور ســلطنتی باید سابقه 
ســیلی خوردن خود از مردم ایران که در اثر 
دخالت هــا صورت گرفتــه را در اتاق کاری 
خود نصب کنــد که در اینصــورت دیگر به 
خود اجازه چنین جســارت هایی را نخواهد 

داد؛ در تاریخ نامــی از دخالت کنندگان در 
امور داخلی ایران باقی نمانده است و وزارت 
امور خارجه اقدامات لازم را در دســتور کار 
خود قرار داده است و قوه قضائیه اجازه هیچ 

دخالتی را نمی دهد.
ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی 
درباره انهدام یک گروهک تروریستی که 
سرکرده آنها در دانمارک و هلند قرار دارد 
درباره اقدامات قضائی در این رابطه گفت: 
عده ای از آنها دستگیر شــدند و اقدامات 
مجدانه ای برای شناســایی و دستگیری 
مابقی مرتبطــان و عاملان آنهــا تا دامه 

دارد.
وی ادامــه داد: باتوجــه به اینکــه پرونده 
اکنون در مرحله تحقیقــات مقدماتی قرار 
دارد، در رابطــه با این پرونــده بعداً اطلاع 
رســانی خواهد شــد و وزارت امور خارجه 
اقدامــات حقوقــی و قانونی را نســبت به 
کشورهایی که مأمن تروریست ها هستند، 

انجام می دهد.
ستایشــی خاطرنشــان کرد: بــرای وجه 
دیپلماتیــک اروپاییان زیبنده نیســت که 
این کشــورها مرجع جانیان و تروریست ها 
و ســرکردگان مفاســد اقتصادی باشــد و 
جمهــوری اســلامی ایران حــق پیگیری 
نســبت به این موضوع را برای خود محفوظ 
می دارد و پیگیری هــای ضابطه مند در این 

زمینه را انجام می دهیم.

آخرین وضعیت پرونده شهید آرمان 
علی وردی

سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیت پرونده شهید آرمان 
علی وردی اظهارداشت: این پرونده ، هشت 
متهم دارد و قتل، محاربــه، اجتماع و تبانی 
علیه امنیت ملی از جمله اتهامات مطرح در 

این پرونده است.
وی ادامــه داد: در ایــن پرونــده نواقصی 
وجود داشــت و امیدواریم بــا رفع نواقص 
تا پایان مرداد امســال این پرونده با صدور 
کیفرخواســت به دادگاه کیفری یک استان 

تهران ارسال شود.
وی خاطرنشان کرد: داغ شــهدای امنیت 
ما شــهید فرید کرم پور، دانیال زاده، رسول 
دوست محمدی و سایر شــهدایی که خون 
عزیزشان مظلومانه توسط اعتشاشاگران به 

کف خیابان ریخت، همچنان تازه است.
ستایشــی اضافه کرد: لکه ننگ ســیاه این 
موضوع بــر چهره امران و عامــلان آن باقی 
خواهد ماند. قــوه قضائیه قول داده اســت 
که نگذارد خون این عزیزان پایمال شــود. 
دســتگاه قضا خود را نســبت به خون این 

عزیزان متعهد می داند.

خریدار   رئیس دبیرخانه ســتاد پیگیری 
و هماهنگی مناســب ســازی کشور گفت: 
پارک در محل پــارک خودروهای جانبازان 
و معلــولان ممنــوع اســت و پلیــس باید 

خودروهای متخلف را اعمال قانون کند.
غلامرضا رضایی فر افزود: بــه وفور تابلوی 
پارک ویژه افــراد دارای معلولیت در اماکن 
نصب می شــود اما قریب به اتفاق شــاهد 
هســتیم که خودروهای عادی این فضاها 
را اشــغال کرده اند و برخوردی با آنها انجام 
نمی شــود.وی ادامه داد: اگر پرسنل نیروی 
انتظامی در مقطعی به صــورت ویژه با این 
تخلف برخورد کنند و در کنار آن تبلیغاتی 
هم انجام شود، به تدریج رعایت حقوق افراد 
دارای معلولیت و عدم توقف در محل پارک 

خودروی آنها تبدیل به فرهنگ می شود.
وی از پلیس درخواســت کرد که این امر را 
به صورت جدی تر دنبــال کند و تاکید کرد: 
برای مناسب ســازی به لحاظ قانون مشکل 
نداریم امــا در اجــرای قانون بایــد توجه 

بیشتری شود.

مناسب سازی جزو حقوق 
شهروندی است

رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری و هماهنگی 

مناسب سازی کشور خاطرنشان کرد: بحث 
تردد و عبور و مــرور فقط مربوط به معلولان 
نیست بلکه حق شهروندی و برابری فرصت 

دسترسی همه افراد به امکانات است.
رضایی فر با تاکید براینکه مناســب سازی 
جزو حقوق شهروندی اســت، گفت: اگر در 
مناسب سازی معابر مشــکلی وجود داشته 
باشــد نه تنهــا فــرد دارای معلولیت بلکه 
ســالمند نیز دچار مشــکل می شــود. اگر 
خودرویی در پیاده رو پارک شده باشد حتی 
فردی را که مشــکل جســمی هم نداشته 

باشد، دچار مشکل می کند.

مناسب سازی به لحاظ قانون چیزی 
کم ندارد

رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری و هماهنگی 
مناسب سازی کشــور تصریح کرد: مناسب 
سازی به لحاظ قانون چیزی کم ندارد؛ ماده 
های ۴ و ۵ قانــون حمایت از حقــوق افراد 
دارای معلولیت بر مناســب ســازی تاکید 
کرده و شــهرداری را مکلف به صدور پروانه 
احداث و بازســازی و پایــان کار برای تمام 
ســاختمان ها و اماکن عمومی بــا کاربری 

عمومی کرده است.
رضایی فر خاطرنشــان کرد: براساس ماده 

۵ ایــن قانون نیــز وزارت خانه هــای راه و 
شهرسازی و کشور و شــهرداری ها مکلفند 
حسب مورد نســبت به مناســب سازی و 
دســترس پذیری تمام پایانه ها، ایســتگاه 
ها، تاسیســات ســامانه ها و ناوگان حمل و 
نقل درون شهری و برون شهری، دسترس 
پذیری ســامانه های حمــل و نقل عمومی 
برای دسترســی منطبق بــا قوانین داخلی 
و اســتانداردهای بین المللی افراد ددارای 

معلولیت اقدام کنند.
وی یادآور شد: همچنین ماده ۱۰ آیین نامه 
اجرایی ماده ۳ قانون حمایت از حقوق افراد 
دارای معلولیت، شــهرداری و دهیاری ها را 
موظف کرده اســت درجهت مناسب سازی 

معابر و اماکن و وسایل حمل و نقل و مبلمان 
شــهری اقداماتــی را انجام دهنــد که این 

اقدامات در ۶ بند آمده است.

فقط 200 کیلومتر از 12 هزار 
کیلومتر معابرشهری در تهران 

مناسب سازی شد
رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری و هماهنگی 
مناسب ســازی کشــور درباره اینکه قانون 
حمایت از حقــوق افــراد دارای معلولیت 
چقدر اجرا می شــود، گفت: در دو سه سال 
اخیر حداقل درتهران اقدامات خوبی در این 
زمینه انجام شده است. در مقایسه با گذشته 
هم با برنامه ریزی بهتر و ســرعت بیشتری 
اقداماتی جهت مناسب ســازی معابر انجام 

شده اما کافی نیست.
رضایی فر تصریح کرد: ۱۲ هــزار کیلومتر 
معابــر در تهران داریم که ســال گذشــته 
عنوان شــده ۲۰۰ کیلومتر از معابر شهری 
مناسب سازی شده اســت. اگر معابر اصلی 
را هم در نظر بگیریم ایــن حجم از کار اصلا 
متناســب با نیاز نیســت و مناسب سازی 

نیازمند اقدامات بیشتری است.
وی با بیان اینکه نکته بعدی نظارت بر انجام 
مناسب سازی است، افزود: گاهی مشاهده 

می کنید مناسب ســازی انجام می شود اما 
بعد از آن کنــده کاری در معابــر انجام می 
شود که مناسب ســازی را مختل می کند. 
برخی معابر نیــز برای جلوگیــری از ورود 
موتورســیکلت میله هایــی در معابر نصب 
می کنند که تردد افــراد دارای معلولیت به 

ویژه افراد ویلچری را دچار اشکال می کند.

شهرداری سامانه مناسب سازی
 فعال کند

رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری و هماهنگی 
مناسب ســازی کشــور گفت: یکی از آیتم 
هایی که در جلســه ســتاد مناسب سازی 
کشور دیده شده تا در شهرداری انجام شود، 
فعال سازی ســامانه اطلاع رسانی و دریافت 
شــکایات مردمی در خصوص مشــکلات 
مناسب سازی و دســترس پذیری معابر و 
محیط شــهری و اقدام در جهت رفع موانع 

موجود است.
رضایی فر یادآور شــد: اکنون سامانه معبر 
۳۰۰۰۰۱۲۳۲۲ ســامانه پیامــک مربوط 
به ســتاد مناســب سازی کشــور است که 
هموطنــان می تواننــد موانــع در معابر را 
گزارش دهند که با ســازمان های مربوطه 

برای رفع موانع مکاتبه و پیگیری می کنیم.

وی سردار هادیانفر خبر داد؛ پیش بینی تردد ۱۰۰ هزار نفری زائرین از مرز خسر
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وایت می شود فیلمی که تماما در سطح ر
سارا بقایی  مشــکلی که پیشــتر و به کرات در مورد فیلم های ایرانی 
وجود داشته و نقد منتقدان را برمی انگیخت این بود که فیلم نامه هایی 
که به خوبی شــروع می کنند به خوبی تمام نمی کننــد و پایان بندی 
ضعیف یکی از پرتکرارترین مشــکلات در تولیدات ســینمایی بود. در 
سالهای اخیر اما شاهد تولیداتی هستیم که نه تنها مشکل پایان بندی 

را حل نکرده اند بلکه شروع و روایت ضعیفی هم دارند.
بی مادر یکی از دقیق ترین مصادیق چنین فیلم نامه هایی اســت؛ فیلم 
نامه هایی که با شکلی عجیب و بی ســر و ته جلو می روند و مخاطب را 
سردرگم می کنند؛ مشکل بی مادر در جایی تشدید می شود که این بی 
قاعدگی فیلمنامه با اجرای بد بازیگران همراه می شــود و ملغمه ای بی 

مفهوم را رقم می زند.
مرجان بــا بازی میترا حجار یک پزشــک زنــان و زایمان اســت که با 
همســرش امیرعلی با بازی امیرآقایی که او هم یک پزشــک )روانکاو( 
اســت زندگی به ظاهر جذاب و مرفهی دارند و تنها کمبودشان بچه دار 
نشــدن آنهاســت. کمبودی که برای جبرانش با اصرار مرجان به سراغ 
یک رحم اجاره ای می روند و در این مســیر با مهروز بــا بازی پردیس 
پورعابدینی آشنا می شــوند؛ مادری که فرزندی بیمار دارد که در نوبت 

پیوند کلیه قرار دارد.
مرجان قول هزینه جراحی پســر مهروز به نام عرفان را می دهد و مهروز 
به اجاره رحم خــود در ازای بهبودی فرزندش تن می دهد و داســتان 

زندگی این سه نفر از اینجا به همدیگر گره می خورد.
این قصه به رغم پردازش های بســیاری که پیش از ایــن در فیلم ها و 
قصه های گوناگونی دنبال شده اســت در صورت داشتن یک فیلمنامه 
منسجم و استخوان دار می توانســت به اثری دیدنی و جذاب بدل شود 
چرا که ترکیب بازیگرانــش هم پیش از این امتحان خــود را پس داده 
بودند که به صورت بالقوه توانایی روایت قصه ای خوب را داشــتند؛ در 
غیاب یک فیلمنامه خوب اما همه چیز از دســت می رود و بازیگران بی 

مادر یکی از بی کیفیت ترین نسخه های خود را به تصویر می کشند.
مثلا پژمان جمشــیدی که در کارنامه بازیگری خود عمدتا از پس نقش 
های کمدی و جدی به شــکل قابل قبولی برآمده اســت در این فیلم به 
رغم تلاشــی که برای یک اجرای متفاوت دارد اما به دلیل مشــکلاتی 
چون ضعف فیلمنامــه و گریم مصنوعی )شــکم بند پروتــزی که در 
سکانس هایی به شکلی خنده دار قابل تشــخیص است( و... چنان که 

باید از پس ایفای نقش برنمی آید.
یکی از مشــکلاتی که فیلمنامه در کیفیت بــازی بازیگران ایجاد کرده 
این است که نمی توان با هیچکدام از شخصیت ها همراهی یا همدردی 
کرد. نه حسادت های مرجان قابل باور اســت و نه مادرانگی مهروز؛ نه 
رفتارها و دیالوگ هــای امیرعلی به یــک روانکار شــباهت دارد و نه 
پرخاشــگری ها و فریادهای پژمان جمشــیدی در نقش برادر سنتی و 

متعصب مهروز قابل باور است.
در نهایت قصه در جاانداختن گره هایش خــوب پیش نمی رود و موفق 
نمی شــود در موضوعاتی که تلاش دارد به مخاطب منتقل کند )مثلا 
احساس مادرانگی مهروز در غم از دســت دادن فرزندی و شادی متولد 
شدن فرزندی دیگر یا حسادت های مرجان از توجه همسرش به مهروز 
و یا رابطه امیرعلی با مهروز( به عمق برود و همراهی بیننده را به دســت 

آورد.
در این میان مخاطب ناچار است تا از میان دیالوگ های بی ربط و در هم 
و برهم بازیگران تلاش کند تا خط داســتانی مورد نظر فیلمساز را پیدا 

کرده و براین اساس به درکی از مفهوم ملحوظ نظر فیلم برسد.
بی مادر بی شک یکی از ضعیف ترین ساخته های سال های اخیر است 
که تلاش می کند تا با بســتر قراردادن تقابل قشر ضعیف و غنی جامعه 

قصه ای تکراری را تکرار کند.
بی مــادر فیلمی به نویســندگی و کارگردانی ســید مرتضی فاطمی و 
تهیه کنندگی علــی اوجی و محمدرضا مصباح محصول ســال ۱۴۰۰ 
است که در بخش سودای ســیمرغ چهلمین دوره جشنواره فیلم فجر 

حضور داشت.

بدون توضیحی از سوی مسئولان؛
 فیلم هندی از جشنواره فیلم تورنتو کنار 

گذاشته شد
»پنجاب ۹۵« درامی درباره جاسوانت ســینگ خلرا فعال حقوق بشر 
هندی، در حالی که بــه عنوان یکی از فیلم های جشــنواره بین المللی 
فیلم تورنتو ۲۰۲۳ انتخاب شــده بود، از فهرست برنامه ها کنار گذاشته 

شد.

به نقل از اسکرین، »پنجاب ۹۵« قرار بود ۱۱ ســپتامبر اولین نمایش 
جهانی خــود را در بخــش گالای جشــنواره تورنتو تجربــه کند، اما 
سخنگوی جشنواره در صحبت با اسکرین تأیید کرد که این فیلم دیگر 
بخشی از برنامه نیست و در عین حال جشــنواره در مورد دلایل حذف 

فیلم توضیح بیشتری نمی دهد.
این درام با حضور دیلجیت دوســانج بازیگر و خواننده هندی در نقش 
خلرا که یک فعال حقوق بشــر شناخته شده، ســاخته شده است. وی 
شواهدی پیدا کرده بود که نشان می داد بیش از ۲۵ هزار سیک در دوره 
ناآرامی های پنجاب از سال ۱۹۸۴ تا ۱۹۹۴ توسط پلیس ربوده شدند و 
به قتل رسیدند. خلرا سپتامبر ۱۹۹۵ ناپدید شد و ۶ افسر پلیس پنجاب 

یک دهه بعد به دلیل قتل او محکوم شدند.
حالا فیلمی که برمبنای زندگی این فعال هندی ســاخته شده چندین 
ماه اســت که به موضوعــی در هند بدل شــده و در حالی که شــرکت 
تولیدکننده آن )RSVP Movies( در بمبئی در دسامبر ۲۰۲۲ برای 
دریافت مجوز اکــران آن از هیأت مرکزی صــدور گواهینامه فیلم هند 
)CBFC( اقدام کرد، اما ۶ مــاه این کار به تعویق افتــاد و هنگامی که 
سرانجام ۴ ژوئیه امســال گواهینامه صادر شد، به آن درجه A )محدود 
به بزرگسالان بالای ۱۸ ســال( داده و از تهیه کننده خواسته شده ۲۱ 
مورد از فیلم را حذف کنــد. تغییر عنوان اصلی فیلــم »چالوگارا« که 
کلمه ای پنجابی در اشاره به کشــتار گسترده سیک هاست هم از جمله 
آنها بود.مقامات صدور مجوز هند معتقدند بخش هایی از فیلم می تواند 
موجب تحریک خشونت شود و جوانان سیک را به حرکات های افراطی 
وادارد و بر یکپارچگی هند و روابط آن با کشورهای خارجی تأثیر منفی 

بگذارد.
تهیه کننده فیلم شــکایت خود را به دادگاه عالی بمبئی برده اما هنوز 

حکمی دریافت نکرده است.
»پنجاب ۹۵« دومین فیلم کارگردان هنــدی هانی ترهان پس از فیلم 
»رات آکلی های« برای نتفلیکس در ســال ۲۰۲۰ اســت. ترهان که از 
نویســندگان و تهیه کنندگان فیلم هم هست، ســال ۲۰۱۶ به عنوان 

تهیه کننده فیلم »مرگ در گونجی« در جشنواره تورنتو حضور داشت.

دیدگاه

قاب

کمال تبریزی دبیر جشــنواره ملی فیلــم اقوام ایرانی 
از همه هنرمندان و مردم خواســت همراه این رویداد 
باشند تا جشنواره ای با فیلم هایی متفاوت درباره اقوام 

ایرانی و یکپارچگی و اتحاد ملی محقق شود.
 به نقل از روابط عمومی نخســتین جشنواره ملی فیلم 
اقوام ایرانی، کمال تبریزی دبیر نخســتین جشنواره 
ملی فیلم اقوام ایرانی با اشــاره به ضــرورت برگزاری 
این رویــداد عنوان کــرد: در حال حاضــر مهم ترین 
جشنواره ای که می تواند در رفع مشکلات و اختلافاتی 
کــه در جامعه پیش آمده اســت، موثــر و باعث ایجاد 
همدلی، اتحاد و یکپارچگی باشد، جشنواره ملی فیلم 
اقوام ایرانی است. این جشنواره رویدادی است که شاید 
مدت ها قبل باید برگزار می شــد و اتفاقات سال قبل و 
قرار گرفتن در شرایطی حســاس باعث شد تا به روند 

برگزاری این جشنواره سرعت بخشیده شود.

وی افــزود: مــا باید توجــه کافی بــه همه 
قومیت ها داشته باشــیم و از این طریق مانع 
خطور اندیشــه تجزیه سرزمین مادری و آب 
و خاک ایران عزیز در ذهن بیگانگان باشیم. 
همه به واســطه چنین رویــدادی دوباره به 
یکدیگر و به دیگران یــادآوری می کنند که 
همه ما در وهله اول ایرانی هســتیم و ملیت 

ایرانی مهم ترین شاخصه همبســتگی ایرانیان است. 
جای این جشنواره در سینما خالی بود و حالا که دست 
اندرکاران جــوان و خوش فکر جشــنواره اقوام در امر 
برگزاری رویدادهای جدید اقدام و جســارت به خرج 
داده اند و وارد حوزه زبان و گویش و زیست بوم و به طور 
کلی فرهنگ قومیت ها از دریچه ســینما شده اند، باید 

بگوییم که چنین اقدامی بسیار ارزشمند است.
تبریزی با اشــاره به رویکرد خود در دبیری جشــنواره 

ملی فیلم اقــوام ایرانی گفت: مــن نیز تمام 
تلاشــم را بــرای برگــزاری قــوی و جدی 
این رویداد بــه کار خواهم بســت و از همه 
فیلمســازان و ســینماگران و دوســتان 
هنرمندم نیز درخواســت دارم تــا با ما و این 
رویداد همراه شــوند تا بتوانیــم همه اقوام 
ایرانــی را در کنار هم ببینیم و همنشــینی 
و همدلی میان آنان را بیش از پیــش تقویت کنیم و با 
صدای بلند اعلام کنیم اگر از اقــوام مختلفیم اما همه 
ایرانی هســتیم و یکدل و یک صدا بــه ملیت و ایرانیت 
خود افتخار می کنیم.وی افزود: بنابراین اگر با مشــکل 
یا ضایعه ای رو به رو شــدیم یا در فضای اجتماعی به هر 
دلیل التهابی ایجاد شد، می توانیم کنار هم و باهم برای 
رفع آن چاره اندیشی کنیم. ملت ایران همواره در کنار 
هم بوده اند و مسائل و مشــکلات یکدیگر را درک و در 

همنشــینی با یکدیگر، تاکید می کنند.تبریزی عنوان 
کرد: قرار بر این اســت که جشــنواره فیلم اقوام ایرانی 
به صورت مســتقل و مردمی برگزار شــود و امیدوارم 
بزرگان و پیشکسوتان ســینما در کنار جوانان هنرمند 
پر شــور و اشــتیاق در این رویداد حضور پیدا کنند تا 
جشنواره متفاوتی را پیش رو داشته باشیم. تحقق این 
هدف و داشتن جشــنواره ای واقعی، مستقل و مردمی 
به همت همه افرادی خواهد بود کــه می توانند در این 
امر به ما یاری برســانند تا شــاهد فیلم های متفاوتی 
بوده و امید داشته باشــیم که این رویداد مستمر باشد 
و به جشنواره ای دوست داشــتنی و تاثیرگذار در حوزه 
سینما و برای همه فیلمسازان کشورمان تبدیل شود.

نخســتین جشــنواره ملی فیلم اقوام ایرانی به ریاست 
مهدی حیدری و توسط موسسه فرهنگی هنری فصل 

هنر ۹ تا ۱۴ آبان ۱۴۰۲ در تبریز برگزار خواهد شد.

همزمان با برگزاری ســوگواره عاشــورایی »رستخیز 
عام« در حــوزه هنری، نمایش »علیــا مخدره«، از ۲۶ 
مرداد به مدت ۷ شب از ساعت ۲۰ در سالن سوره حوزه 

هنری، ویژه بانوان برگزار می شود.
 به نقــل از روابط عمومی حوزه هنــری، نمایش »علیا 
مخدره« که به نویسندگی و کارگردانی مریم شعبانی 
و توســط گروه تئاتر »هنر مقدس« به صحنه می رود، 
داستانی مســتند از دوران قاجار اســت و چگونگی به 
وجود آمدن تعزیه زنانــه در دربار ناصرالدین شــاه را 

روایت می کند.
در »علیا مخدره« سه زن ادیب و هنرمند برای اولین بار 

شــرایط اجرای تعزیه زنانه را در کاخ ناصری 
به وجــود می آورنــد. در شــکل گیری این 
اتفاق، »ماه تابان خانم« یا »قمرالســلطنه« 
خواهر ناصرالدین شــاه و فخرالدوله و فروغ 
الدوله دختران ناصرالدین شــاه نقش دارند 
و تعزیه هــای مختلفی را در کاخ شــاه اجرا 

می کنند.
در این اثر نمایشــی علاوه بر پرداختن بــه این اتفاق، 
تعزیه هایی مثل تعزیه »حضرت قاسم )ع(« و »حضرت 
علی اکبر )ع(« و نوحه خوانی »حضرت زینب )س(« نیز 

اجرا می شود.

نمایش »علیا مخدره«، از ۲۶ مرداد به مدت 
۷ شب از ســاعت ۲۰ در سالن ســوره حوزه 

هنری، ویژه بانوان اجرا می شود.
عوامل نمایش عبارتند از:

بازیگران: سارا قادری، فاطمه زارع، فاطمه 
مرادی، عطیــه بحری، محدثــه رمضانی، 
شــکیبا عبدی مطلق، فاطمــه گودرزی، 
مهدیه خادمــی، حنانه حــدادی، مدیرتولید: هانیه 
السادات شــاکر،مدیر اجرایی: زهرا هودگر، دستیار 
کارگردان: منا شــعبانی، طراح لباس: منا شــعبانی، 
مدیر صحنه: زهــرا توحیدی، مدیــر برنامه: فاطمه 

مرادی رهبر، فرم: محدثه رمضانی، دســتیار صحنه: 
معصومه حکیمــی، ریحانه احمــدی، محمد طاها 
موحدی، مســئول صوت: منصوره جلالیان، مسئول 
نور: هانیه ســادات شــاکر، مســئول لباس: شکیبا 
ســروش نیا، دســتیار لباس: زهره باقــری، میکس 
و مســتر: منصوره جلالیان، مدیر تبلیغات: ســیده 
رضوانه مجلســی، مدیــر فروش: ریحانه الســادات 
ذاکر، مدیر روابط عمومی: ســیده مریم پیشنمازی، 
عــکاس: زینب رضاپــور، فیلمبردار: مریــم باقری، 
طراح پوســتر: حمیده خلیل آبادی، پوستر موشن: 

علی نور اللهی.

چهره

علیا مخدره

خریدار  حمیدرضا پگاه، بازیگر ســینما و 
تلویزیون با تســلیت به خانواده هایی که در 
حمله تروریستی شــاهچراغ عزیز از دست 
داده اند، با آنهــا ابراز همــدردی کرد. این 
بازیگر در واکنــش به ایــن جنایت گفت: 
غم انگیز است و باعث تاسف. امیدوارم دیگر 

شاهد این حملات دردناک نباشیم.
حمیدرضــا پــگاه در واکنــش بــه حمله 
تروریستی به شــاهچراغ ضمن ابراز تاسف 
و محکوم کردن ایــن حادثه دردناک، اظهار 
می کند: بــه نوبه خودم تســلیت می گویم 
بــه مــردم ایــران، شــیرازی های عزیز و 
خانواده هایی که عزیزانشان را در این حادثه 
از دست داده اند؛ آنهایی که آسیب دیده اند 
چه جانی و چــه روحی، چه آنهــا که آنجا 
حضور داشتند و چه خانواده هایشان. بسیار 
بابت این اتفاق متاســفم و امیــدوارم دیگر 
شاهد چنین حوادثی نباشــیم چون بسیار 

غم انگیز است و مایه تاسف.
پگاه به صحبت هایش چنین ادامه می دهد: 
طی این مدت شــرایط سیاسی و اقتصادی 
تحت فشــار بوده و وقتی هم ایــن اتفاقات 
بیفتــد، دیگر هیچ. ســوال اینجاســت که 
چرا باز هم شــاهچراغ؟ البته این پرسش را 
باید تروریســت ها پاســخ بدهند. نمی دانم 
دلیلشــان چیســت که آنجا را هــدف قرار 
می دهند. اکنون امیدوارم آنهایی که در این 
حادثه آسیب روحی دیده اند، هرچه زودتر 

حالشان خوب شود. شرایط سختی است.
واکنــش حمیدرضــا پــگاه بــه جنایت 

شاه چراغ: غم انگیز است و باعث تاسف!
حمیدرضا پگاه در سریال »خانه امن«

باید بیشتر درباره بیکاری ها
 صحبت کنیم

بازیگــر ســریال های »تفنگ ســرپر«، 
»خانه امــن«، »آوای بــاران«، »آخرین 
گناه« و »گیلــه وا« در بخــش دیگر این 
گفت وگــو درباره کارهــای جدید و دلیل 
حضور کمرنگــش در تلویزیون و شــبکه 
نمایش خانگــی، توضیح می دهــد: باید 
بیشــتر درباره بیکاری هــا صحبت کنیم 
تا کارهــای جدید. من دو ســال اســت 
که عمــلًا بیــکارم؛ البتــه در این مدت 
پیشــنهادهایی داشــتم و دعــوت به کار 

شده ام اما پیشــنهادها اصلًا خوب نبوده و 
خودم قبول نکردم. به حدی تولیدات کم 
شده و ســلیقه های محدود کار می کنند 
که خیلی از کارگردان هــا، تهیه کنندگان 
و بازیگران به نام و باســابقه، مدت هاست 

که بیکار شده اند.
او خاطرنشــان می کند: مردم عزیز همیشه 
به من لطف داشــتند اما واقعــاً نمی توانم 

کاری را قبول کنم که خوب نباشد.
 در شــبکه نمایش خانگی هم در این مدت 
پیشنهاد خاصی نداشــتم که بخواهم به آن 

فکر کنم.

تنوع سلیقه ها را در تولیدات 
تلویزیون لحاظ کنیم

پگاه در پــی همین صحبت ها در پاســخ به 
اینکه آیا صحبتی داریــد در این زمینه که 
به گوش مســئولان صداوســیما برســد؟ 
عنوان می کند: مســئولان صداوسیما قطعاً 
خودشــان کیفیــت کارهــا را می بینند و 
تشخیص می دهند که کارها خوب نیستند. 
امیدواریم که این موضوع حل شــود. برای 
اینکه کیفیت ها بالا برود به نظرم دو فاکتور 
اصلی وجود دارد؛ یکی تنوع سلیقه هاست؛ 
اینکه تولیدات محدود به یکسری کارهای 

خاص نباشــند و دوم فراهم کردن شرایط 
اقتصادی که اگر این دو رعایت شود کارهای 
خوب و درجه یکی ســاخته خواهد شد. از 
طرفی هم همه سلیقه ها را تامین می کنند. 
خیلی از همکاران باســابقه ما  سال هاست 
که بیکار هســتند فقط به دلیل اینکه کارها 
محدود شده اند.او درباره تولیدات سفارشی 
صداوســیما هم بیــان می کنــد: کارهای 
سفارشی هم اگر خوب باشند بد نیست. چه 
اشکالی دارد؛ ولی مشکل اینجاست که کارِ 

خوب کم شده است.

برنامه های شبکه نمایش خانگی با 
سلیقه مردم هم خوانی دارد

ایــن بازیگر در پاســخ به پرسشــی درباره 
مقایســه فضای شــبکه نمایش خانگی با 
تلویزیون هم می گوید: در شــبکه نمایش 
خانگی بــه دلیل اینکــه فضا بازتر اســت 
و شــرایط اقتصادی نســبتا بهتــری دارد، 
کارهای بهتری هم ســاخته می شــود که 
مخاطب دارند و دو فاکتوری که اشاره کردم 
در شبکه نمایش خانگی تا حدودی رعایت 
می شــود؛ بنابراین کارهای قابل قبول تری 
نسبت به تلویزیون ساخته و پخش می شود 

که با سلیقه مخاطبان همخوانی دارند.
حمیدرضا پــگاه در پایان دربــاره اینکه در 
زمینــه اجرا پیشــنهادی بــرای تلویزیون 
نداشته هم اظهار می کند: سال گذشته یکی 
دو پیشــنهاد برای اجرا داشــتم که شرایط 
فراهم نبود و قســمت نشــد همکاری کنم. 
اکنون فقــط آرزو می کنم شــرایط بهتری 

برای مردم کشورم مهیا شود.

ح کرد؛ باید مانع خطور اندیشه تجزیه ایران شویم کمال تبریزی مطر

ود وی صحنه می ر از ۲۶ مرداد در حوزه هنری؛علیا مخدره ر

ابراز ارادت اهالی موسیقی به محرم؛ رستاخیز نُت ها برای امام حسین)ع(

خریدار   عاشورا، فرصت بسیار خوبی برای 
ابراز ارادت اهالی موســیقی بــه این رخداد 
عظیم است. تاکنون چندین آلبوم موسیقی 
و ده ها قطعه مستقل در باب عاشورا منتشر 
شــده که عمده این کارها، با استقبال بسیار 

خوبی از سوی مخاطبان مواجه شده است.
 عاشورا، لوح عظیمی اســت که هنرمندان 
مسلمان سراسر جهان را واداشته تا در برابر 
این حادثه بزرگ، ابراز ارادت کرده و با زبان 
خود، نســبت به تصویرگری شمه ای از این 

حادثه، اقدام کنند.

موســیقی، به عنوان یک هنــر لایتناهی، 
تاکنون تلاش های بســیاری در این زمینه 
به ثبت رسانده است. تاکنون چندین آلبوم 
عاشــورایی و تک آهنگ مرتبط بــا این ماه 
منتشر شــده که ادای دین خوبی در ارتباط 

با حماسه بزرگ عاشورا به حساب می آید.
حسام الدین ســراج در ســال ۸۴، یکی از 
مهم ترین آلبوم های مرثیه عاشورایی به نام 
وداع را بر اساس اشعار عمان سامانی منتشر 
کرد. آلبومی که در ســال ۸۴ به بازار آمد و 

تولید آن ۳ سال به طول انجامید.

ســراج در جایی گفته بود که چندین سال 
درگیر مجموعه گنجینه اســرار ســامانی 
بوده و مدت ها بر روی اشــعار این مجموعه 
کار کرده تا مجموعه موســیقایی وداع از آن 
اســتخراج شده است. البته ســراج در سال 
۵۹؛ نخســتین آلبوم حرفــه ای خود تحت 
عنوان نینوا را منتشر کرد که در آن آلبوم نیز 

ابراز ارادتی به امام حسین )ع( داشت.
بنیامین بهــادری قبل از اینکه نخســتین 
آلبوم رســمی خــود را وارد بــازار کند، در 
ســال ۸۴، آلبوم ماه مهربــون را به صورت 
غیررسمی منتشر می کند. برخی از قطعات 
ایــن آلبوم نظیر بــوی محرم، با اســتقبال 
بســیار خوبی مواجه شــد و بنیامین را در 
مســیر ورود به دنیای حرفــه ای، مصمم تر 

کرد.
علیرضــا عصــار، یکــی از باکیفیت ترین 
آلبوم هــای عاشــورایی را منتشــر کرده 
اســت. در روزهای محــرم ۱۳۸۲، عصار با 
آلبوم مولای عشــق که کار آهنگسازی اش 
را فواد حجازی به انجام رســاند، یک اتفاق 
بــزرگ را در حوزه موســیقی عاشــورایی 
کشــور رقم زد. ریتــم مدون آلبــوم که از 
زمان حرکت کاروان به ســمت کربلا تا پس 
از شــهادت را در برگرفته، درکنار ترانه های 
پرمغز و ملودی های تاثیرگــذار، از مولای 

عشــق، یکی از تکنیکی ترین و حرفه ترین 
آلبوم های عاشورایی کشــور را ساخته که 
علیرغم اســتقبال بســیارخوب در همان 
زمان، همچنان نیز مــورد توجه مخاطبان و 

رسانه ها قرار دارد.
خســوف یکی از متفاوت ترین تلاش های 
هنری در حوزه موســیقی عاشورایی است. 
این آلبــوم با آهنگســازی محمدســعید 
شــریفیان، در فاصله ســال های ۷۵ تا ۷۸ 
ساخته شد اما برای نخســتین بار در سال 
۸۲ توســط ارکستر ســمفونیک تهران و با 
همکاری نوازندگان و خوانندگانی از ارکستر 
کرایوای رومانی به اجرا درآمد و برای ضبط 
این آلبوم از ارکستر فیلارمونیک و گروه کر 

اولتینای رومانی استفاده شد.
علیرضا افتخاری در سال ۸۶، آلبوم متفاوت 
خروش بحر را منتشــر کرد. قطعات مشهور 
کاروان، وداع و سرو خدا از این آلبوم هستند 
که به شــهرت بسیاری دســت یافتند. این 
آلبوم به لحاظ فضاســازی و مضمون، یکی 

از متفاوت ترین آلبوم های افتخاری است.
امیرحسین مدرس؛ مجری شناخته شده 
تلویزیــون، تاکنون ۳ آلبوم عاشــورایی 
روانه بازار کرده است. مدرس در سال ۸۵، 
آلبوم ماه نی، در سال ۹۰، آلبوم خورشید 
را با دکلمــه امین تارخ به بازار فرســتاد. 

خطبه خوان رستاخیز نیز سومین آلبوم 
مــدرس در زمینه عاشــورا به حســاب 
می آید که این ۳ آلبــوم، علی الخصوص 
ماه نی وی با اســتقبال خوبــی از جانب 

مخاطب مواجه شد.
ســاقی سرمســت با صــدای محمدعلی 
کریم خانی و آهنگســازی آریا عظیمی نژاد، 
دیگــر آلبــوم مهم عاشــورایی اســت که 
به واســطه ملودی و تنظیم های مدرنی که 
دارد، مــورد توجه قرار گرفته اســت. قطعه 
آواز معروف ای حرمت، ملجــا درماندگان 
از همین آلبوم اســت که به شهرت بسیاری 

دست یافته است.
آلبوم ســلام آقا نیز ابراز اراداتی به ســالار 
شهیدان اســت که در محرم سال ۸۸ روانه 
بازار شــد و طی آن، محســن چاوشی، رضا 
صادقی، محمد علیــزاده و مهدی یغمایی 
در آذرماه سال ۸۸ منتشر شــد. این آلبوم 
نیز با حضور چند خواننده نسل جوان، مورد 

استقبال مخاطبان قرار گرفت.
فارغ از ایــن آلبوم ها، تاکنــون ده ها قطعه 
عاشورایی توسط خوانندگان مختلف روانه 
بازار شــده اســت که عمده ایــن کارها، به 
صورت دلی صورت گرفته و اغلب این آثار با 
اقبال بسیار بالایی از جانب مخاطب مواجه 

شده است.
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میدان

سرمربی پرسپولیس گزینه مدنظر خود برای حضور در 
این تیم را به باشگاه اعلام کرده و مدیران تیم طی نامه 
رسمی خواهان مذاکره در این خصوص از سوی بازیکن 

شده اند.
 بعد از جدایی ســه بازیکن از پســت مهاجــم در نقل 
و انتقــالات تابســتانی از جمع شــاگردان یحیی گل 
محمــدی اکنون تمــام تمرکز ســرمربی ســرخ ها 

جستجوی گزینه ای برای این پست است.
شــیخ دیاباته، عیســی آل کثیر و لئاندرو پریرا ســه 
مهاجمی بودند که در نقل و انتقالات تابستانی از جمع 
شاگردان یحیی گل محمدی جدا شــدند تا این تیم با 
جذب شهاب زاهدی همچنان به دنبال گزینه دیگری 

در این پست باشد.

یحیی گل محمدی کــه چندی پیش مدعی 
شــده بود رزومه ۳۰ بازیکن بــرای حضور 
در پرســپولیس را بررســی کــرده، اکنون 
درخواســت خود را بــرای جــذب مهاجم 
مدنظرش به باشــگاه اعلام کرده اســت. در 
این رابطه باشگاه پرســپولیس نیز با آژانس 
)ایجنــت( ایــن بازیکن مذاکــرات کتبی و 

رسمی خود را از روز گذشــته استارت زده و طرفین در 
حال مذاکره برای بررسی وضعیت این انتقال هستند.

گزینه مدنظر پرســپولیس الیو بجی مهاجم ۲۵ ساله 
ســنگالی اســت که طی فصول اخیر بیشــتر در لیگ 

فرانسه کار را دنبال کرده است.
این مهاجم ۱۸۹ ســانتی متری طی فصول اخیر سابقه 

بازی در لیگ های سوئد، اتریش، مصر، ترکیه 
و فرانســه را در کارنامه دارد و از مطرح ترین 
انتقال وی نیز می توان بــه حضور در بوردو با 

مبلغ ۳ میلیون دلار اشاره کرد.
آمیان فرانســه در فصل ۲۰۲۲ او را به مبلغ 
۳ میلیون دلار به تیم مطرح این کشور یعنی 
بوردو انتقال داده کــه البته این تیم در فصل 
گذشته به دسته پایین تر ســقوط کرد. در حال حاضر 
مبلغ بالای قرارداد این مهاجم ۲۵ ساله سنگالی باعث 
شــده تا بوردو به دنبال پایان همکاری با وی باشد و در 
این میان پیشنهاد پرســپولیس برای الیو بجی مطرح 
شده است.بجی سابقه حضور در تیم زیر ۲۰ ساله های 
ســنگال را نیز در کارنامه دارد و در فصل گذشته اما در 

ترکیب بــوردو در ۲۹ بازی تنهــا ۴ گل زده ثبت کرده 
اســت. بهترین عملکرد او را می تــوان در فصل ۲۰۲۱ 
دانســت که در ترکیب تیم آمیان موفق به ثبت ۱۳ گل 

طی ۲۶ بازی شده بود.
گفته می شود مبلغ مدنظر باشگاه پرسپولیس برای این 
انتقال یک میلیون دلار اســت که هنوز مورد موافقت 
قــرار نگرفته و طــرف مقابل از درخواســت یک و نیم 
میلیون دلاری برای این انتقال خبر داده است. مبلغی 
که با توجه به سقف قرارداد در نظر گرفته شده و بودجه 
باشگاه پرسپولیس از دسترس ســرخ ها خارج است و 
باید دید روند مذاکرات به شــکلی خواهــد بود که این 
بازیکن راضی به حضور در ایران و انتقال به پرسپولیس 

شود یا خیر.

پرسپولیس

ایمان گودرزی  پیشکســوت پرسپولیس 
معتقد است پرسپولیس برای دفاع از عنوان 

قهرمانی کار بسیار سختی خواهد داشت.
 پرســپولیس هفتــه اول را با بــرد مقابل 
آلومینیوم آغاز کرد و از سوی دیگر تراکتور 
در اصفهان با سه گل مقابل سپاهان مغلوب 
شد. در هفته دوم لیگ بیست و سوم تبریزی 
ها میزبان سرخ پوشــان پایتخت بود تا دو 
مدعی لیگ ایــن فصل خیلــی زود مقابل 
هم قرار گرفتند. پایان رأفت پیشکســوت 
پرســپولیس معتقد اســت سرخپوشــان 
در هفته دوم کار ســختی را در تبریز پیش 
رو دارند و بر این باور اســت که پرسپولیس 
نباید برای بازی با تراکتور، بازی گذشته این 
تیم مقابل سپاهان را ملاک قرار دهد. متن 

کامل گفت و گو را در ادامه می خوانیم؛

  ارزیابی شما از بازی اول پرسپولیس 
مقابل آلومینیوم اراک چیست؟

بــازی در هفته هــای اول معمــولاً جذاب 
نمی شود چون مربی و بازیکنان جابه جایی 
زیادی دارند، به همین دلیــل وقتی در این 
هفته ها صحبت می شــود معمــولاً مربیان 
و بازیکنان در این رابطــه صحبت می کنند 
که هماهنگ نیستند اما با این وجود شرایط 
پرســپولیس با بقیه تیم ها فــرق می کند 
چون جدا از یکــی دو بازیکن که در ترکیب 
پرسپولیس جابه جا شــده اند سرخپوشان 
تغییر زیادی نداشــته اند، بــه همین دلیل 
قالب تیم تغییری نداشــته و شرایط خوب 
و هماهنگی را مانند ســال قبل داشــته، به 
همین دلیل پرســپولیس با شرایط بهتری 
در مجموع نسبت به رقیب بازی کرد و برنده 

شد و سه امتیاز را کسب کرد.

 اما موقعیت های دو تیم در بازی اول 
تقریباً برابر بود!

من بازیکنان را به لحاظ کیفی پنجاه پنجاه 

دیدم و به نظرم بازیکنان پرســپولیس آن 
شادابی لازم را نداشتند. شاید کمی به لحاظ 
بدنی شرایط ایده آلی نداشتند و شاید هم با 
مشکلات دیگری مواجه بودند اما نکته مهم 
کسب سه امتیاز بود که در شروع مسابقات 
پرسپولیس آن را دشــت کرد که مهم ترین 

نکته بازی بود.

 اولین بازی شهاب زاهدی در این تیم 
را چطور ارزیابی کردید؟

زاهدی بازیکــن خوب و توانمندی اســت 
و صد درصــد توانایی فنی خوبی داشــته 
که به پرسپولیس آمده اســت. در این بین 
پرسپولیس هم دو مهاجم تخصصی بیشتر 
ندارد که حتماً ســعی خواهد شــد از آنها 

نهایت بهره برده شود.

 بــا توجه بــه مشــکلات مالی که 

پرســپولیس دارد می تواند به راحتی 
در لیگ داخلــی و تورنمنت های بین 

المللی رقابت کند؟
در لیگ شاید فعلًا مشــکلی نداشته باشد اما 
برای دراز مدت حتماً تیم به مشکل می خورد. 
پرســپولیس برای ادامه مســابقات حتماً 
به بازیکنان دیگــری نیاز دارد. ســال قبل 
بازیکنانی مانند عمــری به کمک تیم آمدند 
و در شرایط سخت دســت تیم را گرفتند، به 
همین دلیل پرسپولیس یک تیم ته جدولی 
نیست و به عنوان مدافع سه عنوان قهرمانی 
در ایران حتمــاً نیاز دارد به بهترین شــکل 
ممکن پشتیبانی شود و بازیکنان تاپ دیگری 
را خصوصاً در خط حمله جذب کند، به همین 
دلیل حتماً باید نگاه ویــژه ای به تیمی که در 
چند سال اخیر در فوتبال ایران داشته است 
انجام شود چون جدا از ایران که پرسپولیس 
پر هوادارترین تیم اســت بلکه نماینده اول 

ایران در آسیا هم محسوب می شود به همین 
دلیل باید نگاه ملی به پرســپولیس داشــته 

باشند.

  تراکتور بازی اول خــود را با باخت 
سنگین مقابل سپاهان آغاز کرد.

تراکتور ســه گل خورده اما باید این نکته را 
هم در نظر گرفت که این تیم از تیم ضعیفی 
ســه گل دریافت نکرده اســت ضمن اینکه 
سپاهان قبل از تراکتور تمریناتش را شروع 
کرد و تیم اصفهانی از حضور تماشــاگران و 
بقیه فاکتورهایش به نحو احســن استفاده 
برد تا به بردی پرگل برســد اما پرسپولیس 
نباید گول آن باخت تراکتور را بخورد چون 
قطعاً تراکتور تیم خوبی اســت و در شــهر 
خــودش و در حضور تماشــاگرانش فقط با 
انگیزه جبران آن شکست سنگین هفته اول 
رودرروی پرســپولیس قرار خواهد گرفت و 

قطعاً جو ســنگینی هم برای پرسپولیس به 
وجود خواهند آورد.

  پرســپولیس همچنــان در جذب 
دروازه بان مشکل دارد.

مــن معتقــدم نیازهــای اصلی تیــم باید 
در اولویــت قــرار گیرنــد. اولویــت اصلی 
پرســپولیس هم قطعاً جذب مهاجم اســت 
و بازیکنــان دیگــر باید بعــد از تقویت خط 
حمله جذب شــوند. الان هــم در لیگ یک 
ما دروازه بان خوب زیر ۲۳ ســال بســیاری 
وجود دارند که می توانند به درد پرسپولیس 
بخورند همان طور که در تیم فعلی هم چهار 
پنج دروازه بان جدا از بیرانوند وجود دارند که 

سرمربی تیم می تواند از انها استفاده کند.
ســال قبل محمد عمری بــا ۵۰۰ میلیون 
جذب شد و چهار گل زد و چند پاس گل هم 
فراهم ســاخت. حرفم این است که ما امثال 
دروازه بان ۱۹ ســاله را زیاد داریم به همین 
دلیل باید تعدادی از پیشکسوتان به عنوان 
کمیته فنی جذب شوند که مشاوره بدهند 
و در این چنین مواقعــی ایرادات را بگیرند و 
به تیم مشــورت بدهند. ما در پرسپولیس 
اســطوره های زیادی داریم که تحصیلکرده 
و یا به لحاظ فوتبالی قوی هستند که بدون 
پول هم حاضرند به تیم محبوبشــان کمک 
کنند به همین دلیل از آنها بهره ببرند تا تیم 

شرایط خوبی داشته باشد.

 نظر شما در مورد شرایط حال حاضر 
استادیوم آزادی چیست؟

واقعاً متاســفم که ورزشگاه ملی ما به چنین 
وضعیتی دچار شــده اســت. از سوی دیگر 
بیشتر ناراحت می شــوم وقتی پرسپولیس 
بزرگترین تیم ایران بعد از ۵۲ ســال قدمت 
هنوز یک ورزشگاه ۱۰ هزار نفری هم ندارد 
که بتواند در آنها بازی هایش را برگزار کند و 
هوادارانش هم از نزدیک نظاره گر آن باشند.

بلندقامت و جوان و خوش سابقه از فرانسه؛ این هم مهاجمی که یحیی برای پرسپولیس می خواست

مربی شاغل در لیگ اسلوونی:

ح در والیبال ایران دستیار نمی شوند مربیان مطر
خریدار  جوانترین مربــی لژیونر والیبال 
ایــران در اســلوونی معتقد اســت مربیان 
مطرح دنیا حاضر نیستند به عنوان دستیار 

به تیم ملی والیبال ایران بیایند.
ســه روز دیگر مســابقات والیبال قهرمانی 
آســیا با حضور ۱۸ تیم بــه میزبانی ارومیه 
برگــزار خواهد شــد. شــاگردان عطایی 
برخلاف لیگ ملت ها در مسابقات قهرمانی 
آسیا با تمام توان ظاهر خواهند شد تا بتوانند 
جام قهرمانی را در ایران نگه دارند و با کسب 
امتیــاز از این مســابقه در رنکینگ جهانی 

ناکامی لیگ ملت ها را جبران کنند.
البته ملی پوشان والیبال کار راحتی پیش رو 
ندارند، چرا که تیم والیبال ژاپن شگفتی ساز 
لیگ ملت ها، با تمام توان در این مســابقات 
شــرکت خواهد کرد و جنگ قدرت والیبال 
آسیا در ارومیه به نمایش گذاشته می شود. 
پس از نتایــج ضعیف تیــم در لیگ ملت ها 
کادرفنی تیم ملی تا حدودی دســتخوش 
تغییر شــد و حالا بایــد دید با وجــود این 
تغییــرات، تیم ایــران چه عملکــردی در 

مسابقات قهرمانی آسیا خواهد داشت.
آکو کریمی جوان ترین مربی ایرانی است که 
در حال حاضر در تیم کالسیت والی اسلوونی 
دومین تیــم پرافتخار این کشــور حضور 
دارد. این تیم به همراه مربــی جوان ایرانی 
توانست عنوان نایب قهرمان لیگ برتر، جام 
حذفی و اروپای مرکزی را به دست بیاورد. با 
او در مورد شــرایط والیبال ایران در آستانه 
مسابقات قهرمانی آسیا صحبت کردیم که 

متن این مصاحبه به شرح زیر است:

تیم ملی در آســتانه مســابقات 
قهرمانی آسیاست این رقابت را چطور 

می بینید؟
 امتیاز مســابقات قهرمانی آسیا در رنکینگ 
جهانــی حســاب می شــود بنابرایــن این 
مســابقات اهمیت زیــادی دارد. موفقیت 

برای تیم ملی از لحــاظ روحی و جهت ایجاد 
خودباوری در بازیکنان بســیار حائز اهمیت 
است. شاید جدی ترین حریف های ما در این 
مســابقات تیم های ژاپن و چین باشند و اگر 
ژاپن با ترکیب کامــل حضور پیدا کند، کار را 
برای ما سخت خواهد کرد. شاید قهرمانی در 
این رقابت ها بتواند فضای کار برای کادر فنی 

را هم کمی راحت تر کند و از فشارها بکاهد.

 ژاپن در لیگ ملت ها شگفتی ســاز 
شــد، با وجود این قدرت آسیایی فکر 
می کنید زنگ خطر برای والیبال ایران 

به صدا درآمده است؟
 ژاپن در لیــگ ملت هــای والیبــال واقعاً 
شگفتی ساز بود و حتی خیلی از مربیان دنیا 
پیش بینی می کردند این تیم فینالیســت 
شــود. من شــنیدم ژاپن قرار اســت با تیم 
کامل به ارومیه بیایــد که در این صورت کار 
برای ایران ســخت خواهد شد. البته باتوجه 
به امتیــاز میزبانی، بازیکنــان می توانند با 
همدلی و اتحاد و کمــک به هواداران ارومیه 
این تیم را شکســت دهند. اما بــا توجه به 
ســرمایه گذاری که ژاپن در چند سال اخیر 
روی والیبال داشته آن ها رقیب جدی برای 
ایران محسوب می شــوند، بازیکنان ایران 
هم در لیگ های معتبر دنیــا حضور ندارند 

و این امر آسیب زا خواهد بود.

 تیم ملی در لیــگ ملت ها عملکرد 
دور از انتظاری داشت ضعف اصلی تیم 

چه بود؟
 تیم جنگندگــی و تمرکز کافی نداشــت و 
بازیکنان در امتیازات پایانی دچار مشــکل 
می شــدند و در توپ هــای برگشــتی هم 
تاکتیک مشخصی نداشتند. برخی بازیکنان 
و به خصوص پاسورها هم آمادگی فیزیکی 
صد درصدی را نداشتند. نکات زیادی وجود 
داشــت و امیدوارم برای قهرمانی آسیا روی 

این نقاط ضعف کار کرده باشــند و با قدرت 
همه در کنار هم برای قهرمانی تلاش کنیم.

 بعد از لیگ ملت ها صحبت از تغییر 
و تقویت کادرفنی به میان آمد به نظر 
شما جذب مربی خارجی درجه یک به 

عنوان دستیار چقدر ممکن است؟
 به نظرم عطایــی بهترین گزینه ایرانی برای 
هدایت تیم ملی در این بازه زمانی اســت که 
فدراســیون هم از مربی ایرانی خود حمایت 
کرد. اما فکر می کنم تصمیم بر این شده که 
از مربیان درجه یک دنیا به عنوان دســتیار 
اســتفاده کنند، با همه احترامــی که برای 
مربیان ایرانی قائل هســتم و خودم را یکی 
از آن ها می دانم، اما بعیــد می دانم مربیان 
مطرح در والیبال دنیا به عنوان دســتیار در 
تیم ملی حضور پیدا کنند. در هر صورت هر 
اتفاقی که در کادرفنــی رخ می دهد باید با 

تفکر سرمربی همسو باشد.

 روزهای پرفشاری پیش رو تیم ملی 
والیبال ایران است، به نظر شما حضور 

در بازی های آسیایی ضروری است؟
 والیبال ایــران نیاز به تشــکیل تیم ملی ب 
دارد. در واقع باید بازیکنانی که از ترکیب تیم 
ملی خط خوردند به همراه بازیکنان جوان تر 
زیر نظر یــک مربی بــزرگ و درجه یک کار 
کنند و برای آن ها برنامه هــای کوتاه مدت، 
میان مدت و بلندمدت در نظر گرفته شود و 
به مسابقات آسیایی اعزام شوند. حضور تیم 
اصلی در مسابقات آسیایی با توجه به اینکه ۴ 
روز بعد از آن هم مسابقات انتخابی المپیک 
پیشرو است کار را سخت می کند. بازیکنان 
باید با ریکاوری کامل در مســابقات انتخابی 

المپیک شرکت کنند.

 سطح کیفی لیگ برتر والیبال کشور 
را چگونه ارزیابی می کنید؟

 متأســفانه برخی از کارشناســان ســعی 
دارند ســطح لیگ برتر والیبــال ایران را به 
علت صــرف هزینه های غیرمعقــول بالاتر 
از واقعیــت و آن چــه که هســت معرفی 
کنند و بازیکنان را از حضــور در لیگ های 
کشــورهای اروپایی دلســرد کنند که این 
موضوع قطعاً در آینــده بازیکنان جوان در 
میدان های بین المللــی تأثیر منفی خواهد 
گذاشــت. باشــگاه های لیگ برتــری باید 
شرایط را برای حضور اســتعدادهای جوان 
بیشتر فراهم کنند تا رقابت بین بازیکنان و 
مربیان در لیگ بیشــتر شود. برگزاری لیگ 
رده های سنی در کشــور به صورت منظم و 

برنامه ریزی شده امری حیاتی است.

 تغییراتی در کادرفنی به وجود آمد 
و افشاردوست هم کناره گیری کرد، به 

نظر شما تصمیمات درستی بود؟
 محمود افشاردوست ســرمایه ملی والیبال 
کشــور اســت و در حــال حاضــر مدرس 
مربیگری فدراســیون جهانی است. حضور 
افشاردوست باعث نزدیکتر شدن کادرفنی 
و بازیکنان شــده بود. به نظر من هیچ کدام 
از اعضای تیم حق ندارد که در رســانه ها در 
مورد کادرفنی نظر بدهند و این ســرمربی 
تیم اســت که با توجه به نیاز خود و در نظر 
گرفتن تمــام مســائل همــکاران خود را 
انتخــاب می کند. متأســفانه فشــارهای 
موجــود و در کنــار آن عــدم حمایــت از 

افشاردوست را نپســندیدم، هرچند در دو 
سال گذشته شاهد تغییرات زیادی در میان 

کمک مربیان تیم ملی بودیم.

 فعالیت شــما در کشور اسلوونی که 
شاهد پیشرفت چشم گیر والیبال این 

کشور هستیم، به چه صورت است؟
 مــن در رده پایــه در اســلوونی فعالیــت 
می کردم. ۴ بازیکنان نوجــوان و جوان که 
با من کار می کردند هــم اکنون در تیم ملی 
اســلوونی توپ می زنند و جز نفرات اصلی 
انتخاب شــدند. در دو باشگاه شناخته شده 
و برتر اســلوونی فعالیت کــردم و چندین 
مقام به دســت آوردیم. در مســابقات لیگ 
قهرمانــان اروپا و چلنچ کاپ هــم به عنوان 
مربی روی نیمکت حضور داشتم. به عنوان 
سرمربی هم در زیر گروه دسته یک اسلوونی 
کار را شروع کردم و با قهرمانی به همراه تیم 
لیوبلیانا در دســته یک این کشــور حاضر 
شدیم و ســال قبل با نایب قهرمانی از صعود 

به لیگ برتر بازماندیم.

 با این شــرایط آیا تاکنون فدراسیون 
والیبال ایران پیشــنهاد همکاری در 
برخی رده های سنی را به شما داده است؟

 در دو ســال گذشــته پیشــنهادی مطرح 
شد که متأســفانه شــرایط حضورم فراهم 
نشــد. امیدوارم هر زمانی کــه بتوانم بدون 

چشم داشت در خدمت والیبال ایران باشم.

عسگریان خبر داد 
وز آینده تخلیه نخاله آزادی تا ۲۰ ر

 سرپرست شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشــی گفت: با توجه به 
حجم تخریب در ورزشــگاه آزادی پیش بینی می شود که نخاله موجود 

به صورت کامل ۱۴ تا ۲۰ دیگر تخلیه شود.
مهیار عسگریان در برنامه تلویزیونی در خصوص ورزشگاه آزادی گفت: 
اسفند ماه سال گذشته بازسازی این ورزشــگاه توسط شرکت توسعه 
اماکن ورزشــی، وزارت ورزش و دولت کلید خورد. با توجه به اینکه ابر 
پروژه است در ابتدا بحث ریزش ورزشگاه آزادی مطرح شد که دادستان 
با ورود به این موضوع دســتور بــه توقیف طبقــه دوم آن را داد. در این 
خصوص نیز توسط وزارت راه و شهرسازی مطالعات این ورزشگاه آغاز 
و مشخص شد که مقاومت اسکلت مجموعه مشکلی ندارد. البته پس از 
این موضوع رفع توقیف ورزشگاه از سوی دادستانی صادر شد و عملیات 

بازسازی آن از سر گرفته شد.
وی ادامه داد: با توجه به حجم کار که ۴۵ هزار متر مربع سکو و فضا وجود 
دارد ساخت و بازسازی آن بســیار زمان بر است. برای عملکرد بهتر این 
ورزشگاه بنا داریم با آرماتور زیر پلکانی و تقویت ستون ها، ضمن کاهش 

و سبک شدن راندمان کاری و عمر ورزشگاه بیشتر خواهد شد.
سرپرست شرکت توسعه اماکن ورزشــی ادامه داد: با شروع برداشتن 
سکوها یک متر و بیست سانتی متر از بتن تخریب و برداشت شده است 
که با توجه به حجم کار و نحوه برداشــت نخاله ها به بیرون کمی زمان بر 
خواهد بود. با توجه به میزان فضای موجود و حجم کار بازسازی آن ۱۶ 

تا ۱۹ ماه زمان خواهد برد که زمان معقولی برای این طرح خواهد بود.
عسگریان همچنین در خصوص کوتاه نشدن چمن ورزشگاه نیز افزود: 
با توجه بــه اینکه تنها یک دســتگاه چمن زن در این ورزشــگاه وجود 
دارد پیش از بازی هفته نخست، دســتگاه خراب شد و به همین خاطر 
نتوانســتیم چمن را پیش از بازی کوتاه کنیم. با توجــه به اینکه هیچ 
مبلغی از تیم ها گرفته نمی شود برای هزینه و تعمیر این موارد نیازمند 
اعتبار هســتیم. برای نگه داری چمن، روشنایی، ســکو و موارد دیگر 
ورزشــگاه آزادی روزانه یک تا یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان هزینه 

نیاز است.
وی همچنیــن در خصوص میزبانی ورزشــگاه آزادی بــرای تیم های 
پرسپولیس و نســاجی در لیگ قهرمانان گفت: نشســت هایی در این 
خصوص با این تیم ها برگزار شــده اســت و بنا داریم این اســتادیوم را 
برای بازی های این دو تیم آماده کنیم. قول می دهم هیچ مشکلی برای 
میزبانی آنان به وجود نیاید ولی می طلبد که ۲ باشــگاه همکاری خوبی 

داشته باشند.
به گفته عسگریان بودجه امسال شرکت توسعه ۷۰ میلیارد تومان است 

که برای ساخت یک استادیوم به روز ۱۲ هزار میلیارد تومان نیاز است.

افشاگری قراردادهای سنگین
سه بازیکن ۸۰ میلیارد تومانی در سپاهان

باشگاه سپاهان برای فصل جاری لیگ برتر فوتبال ایران سه بازیکن در 
اختیار دارد که رقم قراردادشان ۸۰ میلیارد تومان است.

 انتقاد از قراردادهای ســنگینی کــه تیم های مدعــی قهرمانی برای 
فصل بیســت و ســوم لیگ برتر منعقد کردند راه به جایی نبرد و تیم ها 
و مسئولان آنها هر طور خواســتند رقم ها را افزایش دادند تا بتوانند به 

جام برسند.

یکی از تیم هایی که بــرای این فصل رقم های ســنگین و عجیبی را به 
بازیکنانش پرداخت کرده، ســپاهان اصفهان اســت که فصل گذشته 
رقابت قهرمانی را به پرســپولیس باخت و این فصل بــه دنبال جبران و 

رسیدن به جام است.
در تــازه ترین افشــاگری علیه قــرارداد بازیکنان ســپاهان در برنامه 
دوشنبه شــب فوتبال برتر اعلام شــد که این فصل ســه بازیکن تیم 
سپاهان قرارداد ۸۰ میلیارد تومانی داشته اند که برای رعایت سقف مد 
نظر سازمان لیگ و ثبت قراردادها، برای فصل اول ۲۵ میلیارد تومان در 
نظر گرفته اند و برای فصل دوم ۵۵ میلیــارد تومان به بازیکنان مد نظر 

پرداخت خواهند کرد.
اقدامی که باشگاه سپاهان انجام داده است، دو فصل قبل برای استقلال 
رقم خورد و با افزایش رقم های عجیب قرارداد بازیکنان حالا این باشگاه 
با مشکل مواجه شــده و نمی تواند قرارداد بازیکنان و مربیان جدیدش 
را ثبت کند مگر این که برخی بازیکنان راضی شــوند مبلغ قراردادشان 

را کم کنند!

پلو بازی های آسیایی  قرعه کشی رقابت های واتر
وهی ایران و چین همگر

 قرعه کشی مسابقات واترپلو بازی های آسیایی هانگژو چین برگزار شد 
و تیم ایران در گروه A با تیم های کره، تایلند و چین همگروه شد.

 

قرعه کشی رقابت های واترپلو بازی های آسیایی هانگژو چین ۲۰۲۳ در 
شهر مسقط عمان برگزار شد و محســن رضوانی رئیس فدراسیون شنا 
ایران و عضو کمیته فنی واترپلو فدراسیون ورزش های آبی جهان نیز به 

صورت آنلاین در این جلسه حضور داشت.
پس از برگزاری این مراســم تیم ملی واترپلو ایران در گروه اول )A( این 
دوره از مسابقات با چین، تایلند و کره جنوبی همگروه شد. همچنین در 
گروه B این مسابقات تیم های سنگاپور، قزاقستان، هنگ کنگ و ژاپن 

با یکدیگر به رقابت می پردازند.
مردان واترپلو ایران پیش از این در بازی های آســیایی ۲۰۱۸ موفق به 

کسب مدال برنز شده بودند.
بازی های آســیایی از اول تا ۱۶مهرماه ۱۴۰۲ به میزبانی هانگژو چین 

برگزار خواهد شد.
گروه بندی مسابقات واترپلو بازی های آسیایی هانگژو ۲۰۲۳ :

:A گروه
کره جنوبی- تایلند- چین- ایران

:B گروه
سنگاپور- قزاقستان- هنگ کنگ- ژاپن



قزوین-مریم نقدی  مهندس مهدی 
عبدیــان رئیس اتاق بازرگانــی قزوین در 
نشست خبری که به مناسبت گرامیداشت 
روزخبرنگار برگزار شــد  به تشــریح اهم 
برنامه های اتاق بازرگانی قزوین  پرداخت .

عبدیان ازجمله برنامه هــای دوره جدید 
اتاق بازرگانی را تعامل بیشــتر با رسانه ها ، 
شناسایی بازارهای جدید صاداراتی،  شفافیت 
در امور دانست و گفت : در دوره جدید هیئت 
رئیســه اتاق درصددیم ارتباط بیشــتری با 
رسانه ها داشته باشیم و در تولید و تجارت و 
بخش های صنعت و معدن و کشاورزی هم 

تحول مناسبی ایجاد کنیم.
ایشــان از بدهی  باقیمانده ازدوره قبل به 
عنوان یکــی ازچالش های  اتــاق نام برد و 
گفت: حدود ۱۳میلیــارد و ۶۰۰ میلیون 
تومان تراز مالی اتاق بازرگانی منفی است 

و بدهی داریم که باید آن را پرداخت کنیم.

رئیس اتاق بازرگانــی قزوین بیان کرد: در 
حال حاضر در استان بیش از ۳۶۰۰ واحد 
تولیدی دارای پروانه با حدود ۴۰۰ کارت 
بازرگانی بــا۲۵۰ کارت عضویت داریم  که 
این برازنده اتاق بازرگانی نیست  ،  لذا برای 
ارتقا بخشــیدن جایگاه اتاق بازرگانی باید 
حتما باید انگیزه و فرصت هایی ایجاد شود 

تا افراد بیشتری کارت بازرگانی بگیرند . 
رئیــس هیئــت مدیره شــهرک صنعتی 
کاســپین تصریح کــرد: در این شــهرک 
صنعتی فقــط ۳۸ واحــد کارت بازرگانی 
از قزوین و ۷۶ واحد از تهــران کارت خود 
را دریافت کــرده اند و بایــد این وضعیت 

ساماندهی شود.
عبدیان گفت: بدنبال ایجاد شرایط راحت 
و سهل تر و تشویق هایی برای صدور کارت 
بازرگانــی هســتیم و با ایجــاد یک واحد 
صدور کارت بازرگانــی آمادگی داریم در 

کمتر از ۲۴ ســاعت اگر مدارک متقاضیان 
کامل باشــد این کارت را صــادر  و تحویل 

دهیم.
رئیس اتاق بازرگانی  از کمیســیون های 
تخصصی به عنوان یکــی از بازوهای اتاق 
نام برد و اظهار داشــت : کمیســیون های 
تخصصی یکی از بازوهای اتــاق بازرگانی 
محسوب می شود که در این راستا تاکنون 
شش کمیسیون تخصصی و یک کمیته راه 
اندازی و برای هر کدام از آنها نیروی ثابتی 
از همین مجموعه تعیین شــده تا کارها با 

نظم خوبی دنبال شود.
وی  از صادرات به عنوان یکی از الویت های 
برنامه های اتاق  عنوان داشــت و تصریح 
کرد : موضوع صــادرات در اولویت برنامه 
های اتاق اســت و گزارش هــای دریافتی 
نشــان می دهد در حال حاضر ۸۰ درصد 
صادرات اســتان بــه پنج کشــور عراق، 

چین، امــارات، ترکیه و افغانســتان و ۵۰ 
درصد فقط به عراق است و بایستی  دنبال 
بازارهای جدید صادراتــی برای کالاهای 

ایرانی باشیم.
این فعال اقتصادی در ادامه گفت: در قبل 

از انتخابات این دوره متعهد شــدیم برای 
بانوان فضایی مهیا شــود کــه این وعده را 
عملی کردیم و با تعییــن خانم غفوری به 
عنوان مشاور بانوان توانستیم واحد بانوان 

بازرگان را در اتاق راه اندازی کنیم.

 بوشهر -هادی مینایی پور مدیرکل کمیته 
امداد امام خمینی )ره( اســتان بوشــهردر جمع 
خبرنگاران گفت: در ســال گذشــته ۷۸ میلیارد 
تومــان زکات جذب شــد کــه در ســال جاری 

تاکنون ۷۵ میلیارد تومان جذب شده است.
عباس روشن میزان جمع آوری فطریه امسال را ۴۱ 
میلیارد تومان اعلام کرد وابرازداشــت: ۴۳ هزار و 
۸۰۰ صندوق فیزیکی و ۱۳ هــزار و 9۰۰ صندوق 

صدقه الکترونیکی بین مشترکین است.
وی تصریح کــرد: در چهارماهه ســال جاری دو 
میلیارد و ۸۰۰ میلیــون تومان صدقه جمع آوری 
شــد که نســبت به تعهدمان شــاهد رشد ۱۱۷ 

درصد بودیم.
مدیرکل کمیته امــداد امام خمینی )ره( اســتان 
بوشهر با اشاره به اینکه در ماه رمضان برنامه اطعام 
مهدوی برگزار شد گفت: امســال بسته معیشتی 
بالغ بــر ۱۳۵ میلیارد تومان جذب شــده که ۱۱9 

درصد رشد نسبت به سال قبل داشته ایم.
وی ســاخت مســکن و ســاختمان را یکــی از 
برندهای دولت عنــوان کرد و اضافــه کرد: پنج 
تفاهم نامه در حوزه مســکن منعقد شد که ۳۵۲ 
واحد مســکونی که تا شــهریورماه تحویل مدد 

جویان خواهد شد.
روشن بابیان اینکه در ساخت این واحدها ۱۰۵۶ 
میلیارد ریال تســهیلات کم بهــره به مددجویان 
پرداخت شــد گفت: دویســت واحد مسکونی با 
همکاری بســیج ســازندگی و بنیاد مسکن ویژه 
مددجویان کمیته امداد بــا پرداخت ۲۸ میلیارد 
تومان بلاعوض و ۴۰ میلیارد تومان تســهیلات 

کم بهره پرداخت شد.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( اســتان 

بوشهر در خصوص ســفر دوم ریاست جمهوری 
ابراز داشــت: 9 هــزار و 9۷۰ مکاتبــه نیازمند و 
مستحق در این ســفر پیگیری و ۱۶۸ مورد رفع 

رجوع شد.
وی بابیــان اینکــه 9۰۰ میلیارد تومــان جذب 
ســپرده انجام شــد تصریح کرد: در سال گذشته 
۲۲ میلیارد و ۱۲۰ میلیون تومــان معوقه بود که 
هم اکنون به شــش میلیارد و ۴۸۷ میلیون تومان 
رســیده که در ســطح کشــور رتبه اول را کسب 

کردیم.
وی توانمندســازی خانواده هــا را در راســتای 
منویات رهبــری عنوان کرد و اضافــه کرد: یک 
هزار و هشــتاد نفر تحت حمایت بیمه اجتماعی 
کمیته هستند که در ســال گذشته به چهل هزار 
و 9۸۵ نفر بااعتبــار بالغ بــر ۳۱ میلیارد و ۸۰۰ 

میلیون تومان خدمات دهی شده است.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( اســتان 
بوشــهر در چهارماهه امســال اهــدا ۵۰۰ فقره 
جهیزیه به نوعروســان بــا مبلغــی بالغ بر ۱۵۰ 
میلیارد ریال را از دیگر اقدامات در حوزه ازدواج 
جوانان عنوان کرد و ابراز داشت: در سال گذشته 
۱۳۸۰ فقــره جهیزیــه بــا مبلغــی بالغ بر ۲۴9 

میلیارد ریال به نوعروسان اهداشده است.

ســاری-امیری فر  مدیرکل بهزیستی مازندران 
رویکرد بهزیســتی را خــروج کــودکان از مراکز 
نگهــداری و ورود آنها به خانواده دانســت و گفت: 
تلاش ما بر این است که این اتفاق در کمترین زمان 
ممکن رخ دهد و نگهداری کودکان دارای معلولیت 

در خانواده از اهداف سازمان بهزیستی است.
فریبــا بریمانــی  با بیــان اینکه اولویت ســازمان 
بهزیســتی بــرای کودکانی کــه به علــت فقدان 
سرپرست موثر یا بی سرپرستی به مراکز نگهداری 
بهزیستی ســپرده می شــوند بازپیوند به خانواده 
اســت، اظهار کرد: در بازپیوند کــودک به خانواده 
تلاش می شــود کودک وارد خانواده زیستی خود 
گردد و اگر این امر صورت نگرفت فرزند در خانواده 
جایگزین، اقوام سببی و نسبی خود ساماندهی می 

شود.
وی ادامه داد: اگر باز پبوند کودک بــه خانواده و یا 
اقوام انجام نشد؛ فرزند وارد فرآیند فرزندخواندگی، 
”امین موقت«می شود و در نهایت اگر هیچکدام از 
اینها میسر نشود به ناچارفرزند در مراکز بهزیستی 

نگهداری خواهد شد.
مدیرکل بهزیســتی مازندران با اشاره به راه اندازی 
ســامانه ملی فرزند خواندگی و ثبت نام متقاضیان 
فرزند از طریق این ســامانه، تصریح کرد: در ســال 
۱۳99، ۶۱۷ متقاضی، سال ۱۴۰۰، ۷۰۰ متقاضی، 
سال۱۴۰۱، ۵۰۰ متقاضی و ســال ۱۴۰۲ ، ۲۰۳ 
متقاضی فرزند در اســتان مازندران در سامانه ملی 
فرزنــد خواندگی ثبت نــام کردند کــه از مجموع 
۲۰۲۰ متقاضی فرزند خواندگی در طی این ســال 
ها بیشترین تعداد مربوط به متقاضیان بدون فرزند 
با ۸۴ درصد، خانواده های دارای فرزند۱۱ درصد و 

زنان مجرد ۴ درصد بوده است.

این مسئول با اشــاره به اینکه جنسیت مورد تقاضا 
برای فرزند دختر ۵۶ درصد و فرزند پسر  ۲۱ درصد 
و ۲۳ درصد از خانواده ها نیز جنســیت مورد تقاضا 
برای آنها فرقی نداشــت، یادآور شد: بیشترین سن 
مورد تقاضا برای فرزند خواندگی در اســتان ۰ تا۲ 
سال ۶۴ درصد، ۳تا۴ ســال ۲۰ درصد، ۵تا ۶ سال 
۸ درصد، ۷تا ۱۰ سال۵ درصد و ۱۱تا ۱۶ سال یک 

درصد بوده است.
بریمانی افــزود: بیشــتر متقاضیــان خواهان به 
سرپرســتی گرفتن یــک فرزنــد ۵۷ درصد و ۴۳ 
درصد نیز خواهان دو فرزند بــرادر خواهر و یا چند 

قلو هستند.
دکتــر بریمانــی بــا اظهــار اینکــه از تعــداد 
۲۰۲۰متقاضی فرزند خواندگی از ســال ۱۳99 
تاکنــون  ۱۷۲ کودک بــه خانواده هــای مورد 
تاییــد کمیته فرزنــد خواندگی واگذار شــدند، 
اظهار کرد: تعداد ۸۲۰ پرونــده متقاضی در طی 
ســالهای ۱۳99 الی ۱۴۰۲ به دلایل مختلف از 
جمله عدم پیگیــری جهت رفع نواقــص، تایید 
نشــدن از ســوی مددکار پرونــده در مصاحبه، 
بازدید منزل، نداشتن تایید مشــاور، عدم تایید 
در کمیته اســتانی و یــا انصراف خانــواده ها از 

فرزند پذیری تعلیق شده است .

بوشهر مازندران
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان  خبرداد :

جذب 75 میلیارد تومان زکات در سال جاری
مدیرکل بهزیستی استان:

فرایند فرزند خواندگی در مازندران تسهیل می یابد

رئیس اتاق بازرگانی استان عنوان کرد؛

وین راه اندازی 6 کمیسیون تخصصی در اتاق بازرگانی قز
مدیر عامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران:
تعمیرات اساسی منطقه آغار و دالان 

 دی و سفیدزاخور نمره قبولی گرفت

کرمانشاه-حسنافخارزاده  مدیــر عامل شــرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران در جریان بازدیــد ازمنطقه عملیاتی آغار ودالان ، دی و 
سفیدزاخور از مناطق زیر مجموعه زاگرس جنوبی  شاخص های مهم 
کاری از قبیل ایمنی و ســرعت اجرای تعمیرات اساسی این منطقه را 

قابل قبول ارزیابی کرد و از تلاشهای همکاران این منطقه تشکر نمود
مهندس مهدی حیدری وهیات همراه، در جریان بازدید از تأسیسات 
پالایشــگاهی و کنارگذرهای ایجاد شــده برای راه انــدازی تولید 
زودهنگام میــدان گازی دی و افزایش تولید از میــدان آغار، ضمن 
ارزیابی تعمیرات اساسی انجام شده، به بررسی چالش ها و تنگناهای 

موجود جهت تسریع روند اجرای طرحها  پرداختند .
مدیرعامل شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران در نشست صمیمی با 
کارکنان این منطقه، بر لزوم رفع موانع و مشــکلات نیروی انســانی 
و چالشــهای بر ســرراه تولید تاکید کرد وافزود : برای فایق آمدن بر 
مشــکلات و تداوم و اجــرای به موقــع طرحها و پروژه هــا، نیازمند 
تعامل ،همفکری و کار تیمی هســتیم.همچنین دستیابی به رضایت 
کارکنان نیازمند بررســی ، شــناخت همه جانبه و تلاش برای حل 

مشکلات موجود و رسیدن به وضعیت مطلوب است.

 

توسط بانک توسعه تعاون استان انجام شد؛
میلیارد   ۵۵۲ و  هزار   8 پرداخت 

اردبیل تسهیلات   ریال 

اردبیل-افسون جبارزاده مدیر شعب بانک توسعه تعاون استان 
اردبیل اعلام کرد: بانک توســعه تعاون اســتان اردبیل امسال هشت 

هزار و ۵۵۲ میلیارد ریال تسهیلات مالی پرداخت کرده است.
عادل کریمی گفت: بانک توسعه تعاون در استان اردبیل طی یکسال 
گذشته این تســهیلات را به جامعه هدف خود اعم از تولیدکنندگان، 
مجریان طرح های اقتصادی و گردشــگری، فعــالان بخش تعاون و 

معرفی شدگان نهادهای حمایتی پرداخت کرده است.
مدیر شعب بانک توسعه تعاون استان اردبیل با اشاره به افزایش ۱۰۴ 
درصدی میزان تســهیلات پرداختی بانک توســعه تعاون در استان 
اردبیل در مقایســه با مدت مشــابه پارســال می گوید: این بانک در 
یکسال گذشته چهار هزار و ۵۰۰ ضمانت نامه بانکی و یک هزار و ۷۵۰ 
میلیارد ریال اسناد خزانه اســلامی نیز صادر کرده و در سه ماهه اول 
امســال در بخش صدور ضمانت نامه، رتبه سوم را سطح کشور کسب 

کرده است.
او امســال از پرداخت ۴۰۰ میلیارد ریال تسهیلات ازدواج توسط این 
موسسه مالی خبر داد و اظهار کرد: پرداخت وام  ازدواج و فرزندآوری 

توسط این بانک امسال حدود پنج برابر افزایش یافته است.
کریمی با بیان این که بانک توســعه تعاون با شفافیت مالی در کشور 
فعالیت می کند، افزود: این بانک تاکنون به بنــگاه داری ورود نکرده 
و به صورت کامل در راســتای اهداف دولت و نظام و در مســیر سالم 

اقتصادی، توسعه اشتغال و رونق تولید فعالیت می کند.
او توســعه خدمات غیرحضوری در راســتای بانکــداری دیجیتال، 
انضباط مالــی و اعتبــاری، هدایت اعتبــاری در بخش تعــاون، به 
کارگیری فرآیندهای رسانه ای اقناعی در راستای جهاد تبیین و ارائه 
آموزش بانکــداری نوین را از راهبردهای جدید بانک توســعه تعاون 

اعلام کرد.

دژکوه ارجان-  کیلوولت   132 خط 
بویراحمد  و  کهگیلویه  استان  در   

برق دار شد 
اهواز – محمد مجــدم مدیرعامل شــرکت بــرق منطقه ای 
خوزســتان گفت: خط ۱۳۲ کیلوولــت ارجان- دژکوه در اســتان 
کهگیلویه و بویراحمد با ارزش ســرمایه گذاری ۳۴۵۰ میلیارد ریال 

احداث و برق دار شد.
محمود دشــت بزرگ اظهار کرد: عملیات احداث خط ۱۳۲ کیلوولت 
ارجان به دژکوه شــامل تامین تجهیزات، عملیات ساختمانی، نصب 
برج و سیم کشی به طول ۴۶.۵ کیلومتر مدار به اتمام رسید و برق دار 

شده است.
وی با بیان اینکــه از جمله مهم ترین اهداف این پروژه اتصال پســت 
برق ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت دژکوه به شبکه است، تصریح کرد: از دیگر 
اهداف این پروژه می توان به تامین بــرق مطمئن و پایدار در منطقه و 
افزایش ظرفیت اطمینان و شبکه برق منطقه ) شهرستان های سوق 

و لنده( اشاره کرد.
به گفته مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان، از مهرماه سال 
۱۴۰۱ تاکنــون ۱۵۸.۵ کیلومتر مدار خــط۵۷ کیلومتر مدار هادی 
پرظرفیــت و ۱۰9 کیلومتر فیبرنوری به بخش انتقــال و فوق توزیع 
شبکه تحت نظارت این شرکت در ۲ اســتان خوزستان و کهگیلویه و 

بویراحمد، اضافه شده است.
بر اســاس این گزارش، در تیرماه ســال جاری ۳۳۵۰ میلیارد ریال 
پروژه انتقال و فوق توزیع شــرکت برق منطقه ای خوزستان با حضور 

رئیس جمهور در استان کهگیلویه و بویراحمد افتتاح شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خوزستان

وندان با کارکنان ارکان ثالث میدان آزادگان  جنوبی نشست مدیرعامل شرکت نفت و گاز ار
در راســتای ارج نهادن و اهمیت به کارگران در این  اهواز –محمد مجدم
شــرکت عبدالله عذاری اهوازی مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان، در 
نشســتی صمیمی با کارکنان پیمانکاری مشــمول قانون ایثارگری بند )و( 
و )د( میدان آزادگان جنوبی پای حرف دل کارگران نشســت و آنان به بیان 

مشکلات خود در روند تبدیل وضعیت پرداختند.
در این نشست که هاشــمی نژاد مدیر منابع انسانی،شیرالی نماینده بازرسی 
شــرکت ملی نفت در جنوب، نصیری رئیس روابط عمومی، ســواری رئیس 
حراســت و توکلی فرمانده بســیج این شرکت حضور داشــتند، مدیرعامل 
شــرکت نفت و گاز اروندان در خصوص اقدامات و پیگیری های مثبت انجام 
شده از سوی خود و اداره منابع انســانی توضیحاتی ارائه نمود و اظهار داشت: 

ارکان اصلی هر شرکت، نیروی انسانی آن اســت و آرامش، آسایش و انگیزه 
کلیه کارگران و کارکنان از نکات مهمی اســت که از ابتــدای ورودم در این 

شرکت اولویت اصلی کاری ام بوده است.
عذاری اهوازی افزود: پیگیری های خوبی با مدیریت منابع انســانی شرکت 
ملی نفت ایران انجام شده است و قطعا تا حصول نتیجه، این پیگیری ها ادامه 

داشته و امیدواریم به زودی این مشکل حل گردد.
در ادامه این نشست هاشــمی نژاد گفت: تبدیل وضعیت تمامی مشمولین 
بند )و( و )د( در شرکت نفت و گاز اروندان به خوبی و با سرعت طبق  قوانین و 

مقررات موجود انجام شد.
مدیر منابع انســانی شــرکت نفت و گاز اروندان بیان کرد: متاســفانه در 

این موضوع خــاص، با توجه به مشــکلاتی که در نوع پیمــان آنها مطرح 
شده، علی رقم پیگیری ها و تمهیداتی که از ســوی این امور برای تبدیل 
وضعیت نیروهای عزیز ایثارگــر ارکان ثالث شــاغل در میدان آزادگان 
جنوبی انجام شــده، تاکنون این مشــکل مرتفع نگردیده و به جد پیگیر 

حل آن خواهیم بود.
در ادامه حاضرین ضمن تشــکر و قدردانی از اقدامات ارزنده مدیرعامل این 
شرکت از روز تصدی در این سمت تاکنون و توجه ویژه ایشان و سایر مدیران 
مربوطه به نیروی انســانی و معیشــت کارگران، خواهان ادامه پیگیری ها از 
مدیریت منابع انسانی وزارت نفت و شرکت ملی نفت ایران برای حل مشکل 

تبدیل وضعیت خود شدند.

اصفهان-مریم مومنی  مدیرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهان 
گفت :۱۲۱ هزار متقاضی نهضت ملی مسکن تأیید شدند. 

علیرضا قاری قرآن در نشســت خبری بــا خبرنگاران در مــورد تعداد 
متقاضیان نهضت ملی مسکن در استان اصفهان گفت: در مجموع ۴۴۰ 
هزار نفر در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کردند که از این تعداد ۱۴۸ 

هزار نفر دارای شرایط و ۱۲۱ هزار نفر تأیید شدند.
وی افــزود: ۶۵ هزار متقاضی نهضت ملی مســکن در شــهرهای جدید 
فولادشهر و مجلسی و ۸۳ هزار نفر در شــهرهایی با جمعیت بالای ۱۰۰ 
هزار نفر هســتند. مدیرکل راه و شهرسازی استان با اشــاره به اینکه در 
استان حدود ۱۱ هزار و ۷۰۰ کیلومتر راه و حدود ۲ کیلومتر راه با اعتبار 
۷۳۵ میلیارد تومان در دســت اقدام داریم، افزود: این پروژه ها باتوجه  به 

بودجه سالانه ای که تزریق می شود، تعریف و اجرایی می شوند..
وی بزرگترین ایراد در اجرای راهها درگذشــته را آغاز پروژه های بدون 
اعتبارعنوان کرد و گفت: برای هر پروژه باید مجوزهای لازم اخذ شود، در 

همین راستا تلاش شده اقدامات بر اساس روند اصولی پیش برود.
علیرضا قاری قرآن با اشاره باینکه در حوزه مســکن، برنامه نهضت ملی 
مسکن بر اساس قوانین بالادستی ابلاغ شــده است، افزود: بر این اساس 
چهار میلیون مسکن در کشور برنامه ریزی شده که سهم استان اصفهان 

از آن ۱۸۳ هزار و ۱۶۶ واحد در کل استان است. 
وی با بیان اینکه تاکنون در سراسر استان 99۳ هکتار زمین برای نهضت 
ملی مسکن الحاق شده است، افزود: الحاق ۳۳۶ هکتار نیز در دستور کار 

شورای مسکن استان اصفهان قرار دارد.
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهان گفت: تقریباً تکلیف زمین 
برای نهضت ملی مسکن استان اصفهان مشخص شده و برای ۱۰۰ هرار 
واحد زمین بطور قطعی تأمین شــده و ۳۴ هزار واحد مسکن نیز در شهر 

جدید احداث خواهند شد. وی در ادامه بیان داشت : در کشوری زندگی 
می کنیم که گسل های زیادی دارد و نمی توان به دلیل پدیده فرونشست 
ساخت وســاز را تعطیل کرد بلکه باید در مقابل این پدیده با رویکرد فنی 
و مهندسی عمل کرد. قاری قرآن با بیان اینکه بیش از ۱۱۰ شهر در استان 
وجود دارد، اظهار داشت: استان اصفهان بیشترین تعداد شهر از نظر مقایسه 
استانی در کشور را دارد و همه این شهرها دارای طرح جامع یا طرح تفصیلی 
هستند. وی خاطرنشان کرد: وظیفه عمده ما در موضوع مسکن تأمین زمین 
بوده و در این راســتا کمتر از ۱۰ درصد زمین تأمین شــده داشتیم، چرا که 
مسکن باید در محدوده شهر باشــد و کاربری مسکونی داشته باشد. از سهم 
۱۸۳ هزار واحد مسکن ملی اســتان اصفهان، حدود ۳۸ هزار واحد در بافت 
فرسوده است و در این راستا مواردی مانند ارائه تسهیلات از جمله اقدامات 
لازم در این باره است، همچنین دولت نیز تسهیلاتی به این بافت ها می دهد تا 

به وضعیت پایدار برای زندگی در این نقاط کمک کنند.
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهان افزود: اگر دستگاهی زمین 
نداشته باشــد، مخاطبان واجد شــرایط را به ما معرفی کند و در ادامه از 
زمین هایی که از دیگر دســتگاه ها گرفتیم در اختیار آن ها قرار دهیم که 
اگر افراد ثبت نام کرده باشــند کار راحت تر اســت، اما اگر ثبت نام نکرده 

باشند با شناسایی صورت گرفته در لیست قرار بگیرند.

مدیرکل راه و شهرسازی استان  خبر داد:

اصفهان در  مسکن  ملی  نهضت  متقاضی  هزار   121 تایید 

اصفهان

چهار شنبه     25 مرداد 1402    شماره 1388



مدیرعامل صندوق تأمین خسارت های بدنی اعلام کرد
ورت داشتن الحاقیه بیمه شخص ثالث برای  ضر

عبور زائران اربعین از مرزها
مدیرعامل صندوق تأمین خســارت های بدنی گفــت: خرید الحاقیه 
بیمه نامه شخص ثالث برای وسایل نقلیه باری و مسافری که قصد سفر 
به کشور عراق را دارند، ضروری اســت و اگر الحاقیه تهیه نشود، بیمه از 

تصادفات احتمالی در سایر کشورها حمایت نخواهد کرد.
 مهدی قمصریــان - مدیرعامل صندوق تأمین خســارت های بدنی - 
با بیان اینکــه خودروهایی که در ایام اربعین وارد عراق می شــوند باید 
الحاقیه بیمه شــخص ثالث تهیــه کنند، اظهار کــرد: منظور من کلیه 
وسایل نقلیه ای است از کشــور برای تســهیل ارائه خدمت در مراسم 

اربعین از کشور خارج و وارد کشور عراق می شوند.
وی افزود: بر اســاس ماده ۷ قانــون بیمه اجباری شــخص ثالت بیمه 
نامه ها در داخل قلمرو جغرافیایی کشــورمان برای شرکت های بیمه 
معتبر هستند و اگر حادثه رانندگی اتفاق بیفتد شرکت های بیمه طبق 
بیمه نامه مکلف به حمایت و ارائه خدمات هســتند و اگر کسی از کشور 
وسیله نقلیه را به انواع اشکال قانونی و مرســوم خارج کند مکلف است 

برای تمدید استفاده از مواهب بیمه نامه خود الحاقیه تهیه کند.
قمصریان در یک گفت وگوی تلویزیونی تصریح کرد: این الحاقیه هم در 

همه نمایندگی های بیمه و هم نقاط مرزی ما صادر می شود.

عضو هیات مدیره بانک مسکن:
 اعطای تسهیلات ازدواج به ۷ هزار 

و ۵۳۶ متقاضی
 عضو هیات مدیره بانک مســکن بیان داشــت: از ابتدای ســال جاری 
تاکنون قریب به ۱۰ هزار نفر از متقاضیانی کــه در صف انتظار دریافت 

تسهیلات قرض الحسنه ازدواج قرار دارند، تعیین شعبه شده اند.
به گزارش بانک مسکن، »سید محســن فاضلیان« عضو هیات مدیره و 
معاون مدیرعامل در امور اعتباری بانک مسکن با اشاره به روند پرداخت 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج در این بانک گفت: از تعداد ۲۴ هزار و 
۷۴۹ متقاضی برای دریافت تســهیلات قرض الحســنه ازدواج در بانک 
مســکن تعداد ۹ هزار و ۵۳۰ متقاضی تعیین شعبه شــده و این افراد به 
شــعبه مورد نظر معرفی شــده اند.وی افزود: روند ارایه تسهیلات قرض 
الحسنه ازدواج در بانک مسکن با شتاب بسیار مناسبی در جریان است و 
از ابتدای ســال جاری تاکنون تعداد ۷ هزار و ۵۳۶ فقره از این تسهیلات 
به مبلغ ۱۵ هــزار و ۱۳۸ میلیارد ریال به زوج های متقاضی تســهیلات 
قرض الحسنه ازدواج پرداخت شده است.عضو هیات مدیره بانک مسکن 
ادامه داد: با این شــرایط تا نیمه مردادماه سال جاری قریب به ۸۰ درصد 
از متقاضیان دریافت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج که در بانک مسکن 
تعیین شعبه شــده اند، این تســهیلات را دریافت کرده اند و این موضوع 
به خوبی نشــان دهنده اهتمام بانک مســکن برای پرداخت تسهیلات 
حمایتی از جوانان و خانواده ها در راســتای اهداف دولت محترم اســت.
وی تصریح کرد: تسهیل پرداخت تسهیلات حمایتی مربوط به ازدواج و 
فرزندآوری از جمله اقداماتی اســت که در بانک مسکن صورت گرفته تا 
متقاضیان در مدت زمان کمتری بتوانند از این تسهیلات بهره مند شوند.

تخصیص تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی نهضت 
وژه های دولتی و خودمالکی ملی به پر

دفتر طرح ریزی و پایش طرح های مســکن معاونت مسکن و ساختمان 
اعلام کرد: افزایش سقف تســهیلات نهضت ملی مسکن به مبلغ ۵۵۰ 
میلیون تومان برای هر واحد مســکونی مشــمول همه پروژه ها اعم از 

اراضی دولتی و پروژه های خودمالک می شود.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، پــس از تصویب افزایش ســقف 
تســهیلات فردی به مبلغ ۵۵۰ میلیون تومان توسط شــورای پول و 
اعتبار، ابلاغ آن به شــبکه بانکی توســط بانک مرکزی و سوال بانک ها 
در این خصوص که این افزایش سقف فردی مشــمول چه پروژه هایی 
می شود، با پیگیری وزارت راه و شهرسازی به موجب بند ۵ مصوبه های 
نهمین جلسه شورای عالی مسکن به ریاســت رئیس جمهور مقرر شد؛ 
افزایش سقف تســهیلات نهضت ملی مســکن به مبلغ ۵۵۰ میلیون 
تومان برای هر واحد مســکونی مشــمول همه پروژه ها اعــم از اراضی 
دولتی و پروژه های خودمالک می شــود.بر اساس اعلام معاونت مسکن 
و ساختمان وزارت راه و شهرســازی، بانک های عامل مکلف هستند با 
تایید وزارتخانه فارغ از هزینه باقی مانده، نسبت به انعقاد قرارداد متمم 

افزایش تسهیلات به ۵۵۰ میلیون تومان برای این پروژه ها اقدام کنند.
بنابراین تکلیف بانک ها مشخص است و باید بر اساس مصوبه مذکور که 

با امضای رئیس جمهور ابلاغ شده، به تکلیف خود عمل کنند.

ح جامع شهرک اعتمادیه در استان تهران  طر
تصویب شد

معاون وزیر راه و شهرســازی از تصویب طرح جامع شــهرک اعتمادیه 
تهران خبر داد و گفت: به ســرریز جمعیتی تهران در این شهرک پاسخ 
داده می شود. به نقل از وزارت راه و شهرسازی، خسرو دانشجو با اشاره به 
این که در جلسه شورای عالی شهرسازی و معماری طرح جامع شهرک 
اعتمادیه تهران در منطقه شهریار مصوب شد، اظهار کرد: این طرح در 
راستای اجرای قانون جهش تولید مسکن به تصویب رسید و مقرر شده 
تا با سقف جمعیتی ۳۰ هزار نفر هم پاسخگوی نیاز مردم به مسکن باشد 

و هم سرریز جمعیتی تهران در این شهر پاسخ داده شود.

وی با بیان این که مکان پیشنهادی شهرک اعتمادیه در شهریار با مساحت 
۳۴۲ هکتار و ســقف جمعیت پذیری ۳۰ هزار نفر در افق جمعیتی ۱۴۱۵ 
احداث خواهد شــد و نظام تراکمی این شــهرک نیز ۴ طبقه تعیین شده 
اســت، افزود: تلاش کرده ایم با تغییر الگوی ســاخت به ۴ طبقه، سطح را 
برای تأمین زیرساخت ها اعم از فضای سبز، فضاهای فرهنگی و سایر موارد 
آزاد شود.دانشــجو در ادامه تاکید کرد: در تصویب این شهرک تاکید شده 
تا شــبکه فاضلاب و سایر تأسیســات از جمله لوله کشــی آب، و برق قبل 
از عملیات عمرانی واحدهای مســکونی در این شــهرک تأمین و احداث 
شود.این مقام مسئول گفت: الحاق ۱۵۵ هکتار اراضی پیشنهادی به شهر 
نیشــابور برای اجرای قانون جهش تولید و طرح نهضت ملی مسکن مورد 
بررسی قرار گرفته است. مقرر شــد تا این طرح یکبار دیگر به کمیته فنی 
شورای عالی شهرسازی و معماری برگردانده شــود تا مواردی که نگرانی 
وزارت جهاد کشاورزی، وزارت نیرو و محیط زیست و سایر دستگاه ها است 
به دقت کارشناســی شــود و بعد از رفع موارد ابهامی دوباره برای جلسه 

بعدی شورای عالی برای اخذ تصمیم نهایی ارجاع شود.

 کاهش ۶ میلیارد متر مکعبی برداشت آب 
در کشور

قاسم زاده گفت: براساس نتایج ســومین مرحله آماربرداری سراسری 
برداشت از منابع آب کشور حدود۹۲ میلیارد متر مکعب است.

به نقل از شــرکت مدیریت منابع آب ایران، فیروز قاســم زاده مدیرکل 
دفتر اطلاعات و داده های آب و سخنگوی صنعت آب کشور با بیان این 
مطلب افزود: در مرحله ســوم آماربرداری سراسری منابع مصارف آب 
کشــور حدود ۲ میلیون بازدید صحرایی توســط تیم های آماربرداری 
انجام شد و با اهتمام موجود در تیم های آماربرداری و نظارت، برداشت 
آمار کشــور به طور جامع اتفاق افتاد، به طوری که در این مرحله، آمار 

حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار منبع آبی ثبت شده است.
قاســم زاده اظهار داشــت: در بخش بهره برداری از چاه ها، بر اســاس 
بازدیدهای به عمل آمده، حدود ۹۲۰ هزار چــاه فعال و ۱۰۲ هزار چاه 
متروکه شناسایی شد که از تعداد چاه های فعال، حدود ۵۵ درصد مجاز 
و ۴۵ درصد غیر مجاز هســتند. از نظر حجم برداشت نیز، کاهش حدود 
۱۰ درصد نســبت به دور قبل آماربرداری در سال ۹۰-۸۹ اتفاق افتاده 
است و به معادل ۴۱.۵ میلیارد مترمکعب رسیده است که از این میزان، 

سهم برداشت چاه های غیر مجاز حدود ۱۹ درصد است.
سخنگوی صنعت آب کشور در پایان خاطر نشان کرد: نتایج این پروژه 
مبنای برنامه ریزی و مدیریت منابع آب کشــور بوده و در ارزیابی منابع 
و مصارف آب کشور و به هنگام ســازی مطالعات بیلان منابع آب مورد 

استفاده قرار می گیرد.

گاز فاز ۱۱ پارس جنوبی به مدار آمد
 معاون وزیر نفت با اعــلام اینکه تولید گاز از فــاز ۱۱ پارس جنوبی آغاز 
شده است، گفت: گاز این فاز در چند روز گذشــته از طریق خطوط لوله 
دریایی برای پالایشگاه ارسال شده است.»محسن خجسته مهر« با بیان 
اینکه فاز ۱۱ به عنوان یک طرح راهبردی و مهم در دســتور کار شرکت 
ملی نفت ایران در دولت ســیزدهم قرار گرفت، افزود: تلاش همکارانم 
در شــرکت ملی نفت ایران به بار نشســت و هم اکنون شــاهد تولید از 
چهار حلقه چاه فاز ۱۱ پارس جنوبی هســتیم.مدیرعامل شرکت ملی 
نفت گفت:  فاز ۱۱ پــارس جنوبی آماده افتتاح رســمی با حضور رئیس 
جمهوری و وزیر نفت اســت و به زودی با حضور مقامات به بهره برداری 
خواهد رسید.وی با بیان اینکه فاز ۱۱ پارس جنوبی مرزی ترین فاز ایران 
اســت و برخلاف برخی از موقعیت فازهای پارس جنوبی این فاز قابلیت 
تولید از چهار لایــه بهره ده را دارد، ادامه داد: در مــدت ۲۰ ماه همکاران 
شــرکت ملی نفت ایران اقدامی که ۲۰ ســال روی زمین مانده بود را با 
همت مثال زدنی به اتمام رساندند.خجسته مهر با بیان اینکه اقدام های 
شــرکت ملی نفت در پارس جنوبی به اتمام نرسیده است، اظهار داشت: 
۲۰ میلیارد دلار اعتبار برای فشــارافزایی در پــارس جنوبی اختصاص 

داده شده است و صنعت نفت در این بخش ماموریت مهمی دارد.

طرح توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی با هدف استخراج روزانه ۵۶ میلیون 
مترمکعب گاز در حال توسعه است که از مشخصات کلی طرح می توان 
به حفاری ۲۴ حلقه چاه، ۲ ســکوی تولیدی )هر یــک به ظرفیت یک 
میلیارد فوت مکعب گاز ترش، معــادل ۲۸ میلیون مترمکعب در روز(، 
دو رشــته خط لوله ۳۲ اینچ دریایی به همراه خطوط چهار اینچ تزریق 
منو اتیلن گلایکول و تاسیسات اتصال به ورودی پالایشگاه فازهای ۶، ۷ 
و ۸ و فاز ۱۲ پارس جنوبی، طراحی، ساخت و نصب سکوی فشارافزایی 
برای حفــظ و نگهداشــت تولید و تأسیســات فشــارافزایی به همراه 

متعلقات کامل در پایان اشاره کرد.

 قرارداد تمدید و افزایش صادرات گاز ایران 
به ارمنستان امضا شد

 قرارداد جدید صادرات گاز از ایران به ارمنســتان امضا شد که براساس 
آن حجم گاز صادراتی به ارمنســتان افزایش یافته، ضریب تهاتر گاز با 
برق نیز به نفع شــرکت ملی گاز ایــران اصلاح و مدت قرارداد تا ســال 

۲۰۳۰ تمدید شد.
به گزارش شــرکت ملی گاز ایران، این قرارداد در آیینــی در ایروان با 
حضور مجید چگنی، معــاون وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی گاز 
ایران، آرام غازاریان، مدیر نیروگاه برق حرارتــی ایروان، وزیر مدیریت 
منطقه ای و زیرســاخت های ارمنســتان و مهدی ســبحانی، ســفیر 
جمهوری اســلامی ایران در ارمنســتان امضا شــد.توافق اولیه درباره 
قرارداد جدید، در ســفر نیکول پاشــینیان، نخســت وزیر ارمنستان 
به تهران در آبان ماه ۱۴۰۱ به دســت آمــد و پس از مذاکــرات فنی و 
کارشناسی، سند نهایی این قرارداد روز پنجشنبه )۱۹ مردادماه( نهایی 
شــد.بنا بر این گزارش، صادرات گاز ایران به ارمنســتان در چارچوب 
قرارداد تهاتر انرژی میان دو کشور انجام می شود و مذاکرات هیئت های 
کارشناسی دو کشــور بر موضوع دوره قرارداد، حجم صادرات و ضریب 
تبادل برق و گاز متمرکز بوده اســت.بر اســاس الحاقیــه نو، حجم گاز 
صادراتی به ارمنستان افزایش یافته و ضریب تهاتر گاز با برق نیز به نفع 

شرکت ملی گاز ایران اصلاح و مدت قرارداد تا سال ۲۰۳۰ تمدید شد.
خط لوله صادرات گاز ایران به ارمنســتان ظرفیت انتقال سالانه بیش 
از یک میلیارد مترمکعب گاز طبیعی به ارمنســتان را دارد که طی دوره 
بهره برداری، فقط از حدود یک سوم ظرفیت این خط استفاده می شده 

است.

قیمت نفت به مسیر صعودی بازگشت
قیمت نفت در معاملات روز ســه شنبه بازار آســیا در پی تصمیم سیاست 
پولی غیرمنتظره چین برای تقویت روند احیــای اقتصادی، افزایش یافت.

بهای معاملات نفت برنت با ۱۱ سنت معادل ۰.۱ درصد افزایش، به ۸۶ دلار 
و ۳۲ ســنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وســت تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با هفت ســنت معادل ۰.۱ درصد افزایش، به ۸۲ دلار و ۵۷ ســنت 
در هر بشکه رســید. معاملات نفت برنت شب گذشــته با ۶۰ سنت کاهش 
و شاخص نفت آمریکا با ۶۸ ســنت کاهش، بسته شده بود.قیمت نفت پس 
از آن بالا رفت که بانک مرکزی چین، نرخ بهره تسهیلات وام ۴۰۱ میلیارد 
یوان )۵۵.۲۵ میلیارد دلار( به بعضی از موسســات مالی را ۱۵ واحد کاهش 
داد و از ۲.۶۵ درصــد، به ۲.۵۰ درصد رســاند.آمار تولیــد صنعتی و خرده 
فروشی چین که روز سه شنبه منتشر شــد، نشان داد اقتصاد این کشور ماه 
گذشته به میزان بیشتری کند شده و فشار بر رشد شکننده را مضاعف کرد 
و مقامات را واداشــت برای تقویت فعالیت اقتصادی، نرخ های سیاست 
کلیدی را کاهش دهند.با وجود آمار اقتصاد کلان ضعیف چین، اشتهای 
این کشــور برای نفت تغییری نکرده اســت. تولید پالایشگاهی چین در 
ژوییه، ۱۷.۴ درصد نسبت به مدت مشابه ســال گذشته افزایش یافت و 
پالایشگاه ها سطح تولید را برای تامین تقاضای داخلی در فصل سفرهای 

تابستانی و بهره بردن از سود خوب صادرات سوخت، بالا نگه داشتند.
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 تفاوت نگاه دو دولت به اربعین

تسهیلات سفر اربعین خوب است اما عادلانه نیست

وحید بلالی  امســال برای اولین بار دولت اقدام 
به اعطای وام سفر اربعین کرده است،اگر چه این 
کار قابل تقدیر اســت اما ظاهر امر نشان می دهد 

وضعیت پرداخت این وام عادلانه نیست.
هنوز چند هفته ای به شــروع ســفرهای اربعین 
باقی اســت. امســال برآوردها حاکی از آن است 
که برای ســفر زمینی اربعین باید حداقل بین ۷ 
تا ۸ میلیون تومان کنار گذاشــت. به همین دلیل 
دولت سعی داشته است علاوه بر تأمین ارز با نرخ 
پایین تر از طریق دادن تســهیلات سفر کسانی را 
که مشتاق زیارت عتبات هستند را به عراق راهی 
کند.همیشــه نحوه اعطــای ارز اربعیــن یکی از 
مشــکلات در دولت های مختلف بوده است هنوز 
به خاطر داریم که در همین چندسال قبل دولت 
چگونه ارز را در خاک عراق به مردم ایران تحویل 
می داد اما دولت ســیزدهم تصمیم گرفته است با 
دادن وام ۱۰ میلیون تومانی به هر زائر شــرایطی 
را فراهم کند تا زوار بیشــتری برای زیارت اربعین 

راهی عراق شوند.

شرایط گرفتن وام 10 میلیون تومانی 
چیست؟

طبق گفته مدیران بانکی که این وام را می پردازد 
برای پرداخت این وام باید مبلغ ۲ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تومان را در حســاب بلوکه کنیــد تا بتوانید 
۱۰ میلیــون تومان وام بگیریــد، نکته مثبت این 
طرح اما نیاز نداشــتن به ضامن بوده و فرد تنها با 
خواباندن ۲ و نیم میلیون تومان در حســاب این 
وام را دریافت می کند.نکته منفی اما ســود بالای 
وام اســت که برخی معتقدند این سود برای سفر 
زیارتی اربعین مناسب نبوده و نوعی ربا است، اما 
شــورای فقهی بانک مرکزی معتقد است این وام 

مشکل شرعی ندارد.
حســین میثمی سخنگوی شــورای فقهی بانک 
مرکزی در ایــن باره گفته اســت: »درباره برخی 
مسائل و ابهامات مطرح شــده پیرامون چگونگی 
پرداخت تســهیلات اربعین ۱۴۰۲ اظهار داشت: 
شبکه بانکی در تأمین مالی سفر اربعین وارد شده 
که اقدامی ارزشمند و قابل توجه است و باید مورد 
تقدیر قرار گیرد. برخی مســائل و ابهاماتی مطرح 
کردند درباره اینکه این تســهیلات قرض است، 
یعنی بانک هــا ۱۰ میلیون تومان بــه متقاضیان 
قرض می دهند به شرط اینکه ۲.۵ میلیون تومان 

قرض اتفاق بیفتد و اگر قرض به شرط قرض باشد 
با شبهه ربا همراه اســت. اما اساساً چنین چیزی 
نیست و این تســهیلات در قالب حقوقی مرابحه 
پرداخت می شــود که جزو عقودی اســت که در 
بانکداری بدون ربا مــورد تأیید اســت و در فقه 
اسلامی نیز مورد تأیید قرار گرفته است. لذا اساساً 
شبهه قرض به شرط قرض و ربا وجود ندارد، چون 

عقد پایه مورد استفاده مرابحه است.«
اخیراً برخی از روحانیون نسبت به اعطای این وام 
تشکیک کرده و در فضای مجازی گفته اند: برای 
ســفر اربعین ۱۰ میلیون تومان وام می دهند، که 
باید ۲ و نیم میلیون تومان هم مســدودی داشته 
باشــد و به عبارتی بالای ۲۷ درصد سود دریافت 
می کنند، این کار درســتی نیســت که مردم را با 
پول حرام و با پول ربوی به زیارت فرستاد، درست 
نیست که با پول حرام مردم را به زیارت مستحبی 
فرســتاد. این واگــذاری نــه در قالــب مزارعه، 
مشارکت، فروش اقســاطی می گنجد، نمی دانم 
بر چه اساســی می خواهند آن را در قالب مرابحه 
به مردم پرداخت کنند، اگر واقعــاً می خواهند از 
اربعین حمایت کنند تسهیلات نهایت ۴ درصدی 
را اعمال کنند و اگر هــم نمی توانند مردم را آلوده 

به این پول نکنند.

قرارداد مرابحه مشکلی ندارد اما 
عادلانه نیست

وام اربعین به استفتا از مراجع نیز رسیده است، در 
همین باره یکی از مقلدان آیت الله مکارم شیرازی 
از نحوه شرعی بودن وام اربعین سوال کرده است، 
آیت الله مکارم شیرازی در پاســخ به وام اربعین، 
آورده اســت: »در صورتی که بانک مبلغی وام به 
زائر بدهد که زائر به وکالت از بانک جنســی مثل 
ارز به صورت نقد بخرد ســپس همان جنس را به 
وکالت از بانک به صورت اقســاط و با قیمت بیشتر 
به خودش بفروشد و این کار به صورت جدی باشد 
اشکالی ندارد ولی به یقین سود ۲۳ درصد عادلانه 
نیست.«از گفته آیت الله مکارم شیرازی بر می آید 
که این وام به علت قرارداد مرابحه، ربوی نیست اما 
سود بالای آن عادلانه نیست به نحوی که به بانک 
سود خیلی خوب در مدت کوتاه پرداخت می شود.

پرداخت دینار به جای دلار
یکی از نکات مثبت امســال ارائــه ارز اربعین به 

دینار اســت درصورتیکه در ســال های گذشته 
این ارز به صورت دلار تخصیــص پیدا می کرد در 
سال های گذشته بعد از دریافت دلار از بانک های 
عامل دغدغه اصلی زائری که ایــن ارز را دریافت 
کرده بود تبدیل به دینــار و تفاوت نرخ های دینار 
در بازار آزاد بود که برخــی از مردم متحمل ضرر 
می شدند. اما امسال مبلغ ۲۰۰ هزار دینار را به هر 
زائر پرداخت کرده و این مبلغ کفاف مســافرت به 

عراق در ایام اربعین را می دهد.
یکی از خاطرات منفی در ســفر اربعین سال های 
نه چنــدان دور و در دولت روحانی ایــن بود که 
پرداخت ارز در دقیقه ۹۰ انجام شــده و در برخی 
از موارد این پرداخت ارز به سختی و در محل های 
نامناسب در کشــور عراق انجام می شد که باعث 

رنجیده خاطر شدن مسافران اربعین شده بود.

برای سفر اربعین چه مقدار ارز نیاز است؟
هم اکنون براســاس گفته مســئولان ســازمان 
هواپیمایی بلیت رفت و برگشــت هواپیما از مبدا 
تهران به نجــف در ایام اربعیــن ۸ میلیون تومان 
است و همچنین قیمت بلیت اتوبوس از تهران به 
پایانه مرزی مهران ۶۸۰ هزار تومان در نظر گرفته 
شده است براین اســاس اگر یک نفر بخواهد چند 
روزی را در عراق بگذراند بایــد انتخاب کند که با 
چه وســیله ای به عراق عزیمت کند اگر هواپیما 
است که حد اقل ۸ میلیون تومان و اگر با اتوبوس 
سفر می کند حد اقل باید یک میلیون و ۵۰۰ هزار 

تومان را کنار بگذارند.
هزینه رفت از مرز مهران تا نجف حدود ۱۰ تا ۱۱ 
هزار دینار و هزینه نجف تا کربــلا بین ۵ تا ۶ هزار 
دینار اســت. همچنین نرخ هتل های عراق از ۱۰ 
دلار به بالا اســت هرچند معمولاً زوار فقط هزینه 
حمل ونقل را می پردازنــد و در ایام اربعین نیازی 

به استفاده از هتل در عراق نیست.
به نظر می رســد دولت براســاس حساب و کتاب 
بجایی که داشته است وام مناســبی را برای این 
ســفر در نظر گرفته است اما می شــد این پول را 
با سود کمتر و با شــرایط راحت تر پرداخت کرد 
در کل پرداخت کمک هزینه برای اربعین آن هم 
بدون دریافت ضامن اقدام پسندیده ای است آغاز 
ارائه وام و تسهیلات برای سفر زیارتی اقدام خوبی 
بوده که انتظار می رود این رونــد ادامه یابد و تنها 

محدود به ایام اربعین نباشد.
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